

# စစ်ချစ်

သံဝါဒ



၆၅:သု

▼ သခင်လှဖေ  
▼ ဦးဘခိုင်



# စစ် နှင့် ဘုံ ဝါ ဒ

ရေးသူ  
သစ် ဝင်း လှ ဝေ  
၅ န်  
မြို့ တံ ခိုင်း

မြန်မာပြည်စာတတ်မြန်ချီရေရွာနား၊  
၂၅၇—၂၆၀—ဝန်းဆိုးတန်း—ရန်ကုန်မြို့။

ဇုတ်ဝေသူ  
ထွန်းစ

မြန်မာပြည်တွင်ပုံနှိပ်သည်။  
မြန်မာ့စွယ်စုံစာပေပုံနှိပ်တိုက်။ သာသနာ့ဌာန။ ရန်ကုန်မြို့။

ပဏ္ဍိတမဂ္ဂိဒါး

ရှေးသူ-သစ်လှပေ။

# စာရေးသူ၏ အမှာ

တလော ဆီက၊ သခင် ကိုယ်တော်မှိုင်း နေအိမ်သို့ အစည်းအရုံးကိစ္စတစ်ခုနှင့် ပတ်သက်၍ ရောက်သွား၏။ ဆရာကြီးအား ဟိစ္စများကို ပြောဆို ပြီးနောက်၊ ပြန်ဘို့ရာခွင့် တောင်းသောအခါ၊ ဆရာကြီးက “နေ့အုံးကွ၊ မင်းနဲ့ ငါ သရက်တော ကျောင်းတိုက်ကို သွားဖီး၊ ဘိတ်က ရောက်နေတဲ့ ဦးပဏ္ဍိတဆိုတဲ့ ကိုယ်တော် ကလေးကို သွားရှာရအောင်” ဟု အမိန့်ရှိသဖြင့် ဆရာကြီးအား၊ သရက်တော ကျောင်းတိုက်သို့ ပင့်ဆောင် သွားခဲ့၏။

ဦးပဏ္ဍိတ ကိုယ်တော်အားလည်း ကျောင်းတိုက် တတိုက်တွင် အခန့်သင့်တွေ့ရ၏။ ဆရာကြီးနှင့် ကျွန်တော်လည်း ဝတ်ဖြည့်ပြီးနေလိုက်ကြ၏။ ထိုအခါ ဦးပဏ္ဍိတက ထွက်ရပ်ဂိုဏ်းနှင့် ပတ်သက်၍ မကြေနပ်သည့် အချက်များကို မေး၏။ ဆရာကြီးလည်း ဖြေကြား၏။ ဦးပဏ္ဍိတမှာ အတော် ကြေနပ်ပုံရသည်ဟု ထင်ရ၏။ တဖန်-ဦးပဏ္ဍိတက ကျွန်တော့ဘက်သို့ လှည့်၍ အခုဖြစ်နေတဲ့ပစ်နဲ့ ပါတ်သက်ပြီး ကျွန်တော့ သဘောကို မေးပြန်၏။ ကျွန်တော်လည်း အဖြေပေးခဲ့၏။

ဤသို့ တဦးကောင်း နှစ်ဦးကောင်းအား ပြောပြရုံနှင့် ခရီးမရောက်ကြောင်း ကျွန်တော်သိ၏။ သို့ကြောင့်လည်း။

အချိန်ရလျှင်၊ ဗမာတိုင်း၊ ဗမာတိုင်း၊ ယခုစစ်အတွင်း၌ ထပ်  
 သို့သဘောထားရမည်ကို သိရှိအောင်၊ ကျိုးစားပြီး ဗမာ  
 စောင်တဖွဲ့ရေးမည်ဟု ပိုင်းဖြတ်ထား၏။ ပိုင်းဖြတ်ထား  
 သည့်အတိုင်း ယခုစာအုပ်ကို ရေးပါ၏။ စာအုပ်တွင် ပါရှိ  
 သည့်အချက်များမှာ- ရှုရှားပြည်၊ ဇာတုရင်လက်အောက်  
 တွင်ရှိမည့်က- ရေးသားခဲ့သော အချက်များကို မှီး၍ ရေး  
 လိုက်ခြင်းဖြစ်ပါ၏။

မူရင်း ဗမာတိုင်းကို၊ လျာမန်ဘာသာ၊ ပြင်သစ် ဘာသာ  
 များဖြင့် ရိုက်နှိပ်ခဲ့လေသည်။ ၎င်းပြင် နော်ဝေဆိုရှယ်ဒီမို  
 ကရက်တစ်လူငယ်များအသင်း၏ သတင်းစာတွင်လည်း၊  
 နော်ဝေဘာသာဖြင့် ရိုက်နှိပ်ဖော် ပြုလေသည်။

လျာမန်ဘာသာဖြင့် ရိုက်နှိပ်သော ၎င်းဗမာတိုင်းကို လျာ  
 မန် အစိုးရ တို့က ပိတ်ပင် ထားသော်လည်း၊ ဘာလင်း၊  
 လီ(ပ)စ်၊ ထရီမင်နှင့် အခြားမြို့ကြီးများသို့ တိတ်တဆိတ်  
 ခိုးဝှက်သွင်းယူကြပြီး၊ လက်ဝဲဂိုဏ်းသားတို့က တိတ်တိတ်  
 နှိုး ဝေဠကမ်းတွင်းခဲ့ရသည်။

ပြင်သစ် ဘာသာဖြင့် ရိုက်နှိပ်သော စာတမ်းများကို  
 လည်း၊ ပြင်သစ်လက်ဝဲဂိုဏ်းသားတစုတို့က ခိုးကြောင်  
 ခိုးဝှက် ကမ်းတွင်း ခဲ့ရသည်။ ရှုရှားဘာသာဖြင့် ရိုက်နှိပ်  
 သော စာတမ်းများကိုလည်း ရှုရှားသို့၊ လုံလုံလေဘီလေခီ  
 မရောက်ရှိသဖြင့်၊ မောစကိုမြို့ အလုပ်သမား များက၊ နေ့  
 ရောညှပါ၊ လက်ရေးဖြင့် ကူးယူပြီးလျှင်၊ အလုပ်သမားရပ်

ကွက်တိုင်း၊ ဆင်းရဲသား၊ ရပ်ကွက်တိုင်း၊ လယ်သမား၊ ယာ  
သမားရှိသော နေရာတိုင်းသို့ လိုက်လံဝေငှကြပြန်သည်။

ဤမျှအရေးကြီးသော စာတမ်းတစောင်ကို ဦး၌ ရေး  
လိုက်သော ယခု စာတမ်းမှာလည်း၊ တို့ဗမာ တောသူ  
တောင်သား၊ လယ်သမား၊ အလုပ်သမား၊ ပခုံးထမ်းကူဝီ၊  
မြတ်ထုံးခေါင်းရွက်၊ နင်းပြား၊ စသည့်ဆင်းရဲသား အပေါင်း  
တို့၏လက်တွင်၊ အလဟဿ မဖြစ်စေဘဲ ဗမာ့လွတ်လပ်  
ရေးတိုက်ပွဲတွင် တနည်းတလမ်းအားဖြင့်၊ အသုံးချနိုင်ပါ  
ပေဟူ၍သာ ဆုတောင်းလိုက်ရပါကြောင်း။

သခင်လွှာဖေ။

၆-၂-၄၀။

ဌာနချုပ်ထို့မဟာတည်းကရုံ။

# ဘုံဝါဒနှင့် ၁၉၁၄-၁၈- ကမ္ဘာ့စစ်။

ငါတို့သည်၊ စစ်များ ဖြစ်ပေါ်ခြင်းကြောင့် လူအချင်းချင်း၊ သတ်ရ၊ ဖြတ်ရ၊ တိုက်ရ၊ ခိုက်ရသည်ကို စရိုက်ကြမ်းသည်၊ ရိုင်းရိုင်းသည်ဟု ယူဆထားသည့် အလျောက်၊ ထိုကဲ့သို့သောစစ်များ ဖြစ်ပေါ်လာလျှင်၊ အလွန်စက်ဆုတ်၏။ အလွန်များတည်း၏။ သို့သော်- နေရှင်များ အဘို့မှာမူ စစ်ကိုလိုလားကြ၏။ စစ်ဖြစ်ပေါ်တိုင်း ၎င်းတို့မြတ်ကြ၏။ ဆင်းရဲသားများသာလျှင် သေစရာရှိက သေရ၏။ ငတ်စရာရှိက ငတ်ရ၏။ သို့ကြောင့်ပင်၊ စစ်နှင့် ပတ်သက်သော ငါတို့ဘုံသမားများ၏ သဘောထားမှာ၊ နေရှင်တို့နှင့်၎င်း၊ အခြားအဖွဲ့အသီးသီးတို့နှင့်၎င်း၊ မူလအခြေခံကစ၍၊ တောင်နှင့်မြောက်ပမာ ကွာခြားကြပေသည်။

ငါတို့၏အမြင်မှာ၊ လူအခြင်းခြင်း ဖြစ်ပွားရသော စစ်များကို ရပ်စဲလိုလျှင်၊ တိုင်းပြည်ဘွင်း၌ လူတတန်းစားနှင့် တတန်းစား (ဥပမာ၊ အလုပ်သမားနှင့် နေရှင်၊ လံပယ်သမားနှင့် လယ်ပိုင်ရှင်) အတိုက်အခံဖြစ်နေခြင်းများကို ပပျောက်အောင်လုပ်ကာ၊ ဘုံဝါဒ (ဝါ) ဆင်းရဲသားလူများစု လက်ဝယ် တိုင်းပြည် အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ ရယူမှုတို့ကို ဖန်တည်းနိုင်မှပင်၊ ဖြစ်မြောက်နိုင်မည်ဟု ယူဆကြ၏။

ထို့ကြောင့် ကမ္ဘာတွင် လူအတန်း အစားများ ပ



ပျောက်သွားရန် နည်းလမ်းကို ရှာရပေမည်။ ထိုနည်းလမ်း မှာ-တိုင်းပြည်တွင်း၌၊ ဖိနှိပ်သော သူအား၊ ဖိနှိပ်ခြင်းခံရ သောသူများက- တညီတညွတ်တည်း အခွင့်အရေး ရရှိ အောင် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ လယ်သမားများက၊ လယ်ပိုင် ရှင်ကြီးများ၏ သွေးစုပ်မှုကို ပြိုဖျက်ခြင်း၊ အလုပ်သမား များက၊ စက်ပိုင်ရှင်၊ နေရှင်များ၏ မတရားမှုကို သုတ်သင် ခြင်းတို့ပင် ဖြစ်သည်။ ဤသို့ဖော်ပြသည့်အတိုင်း၊ ' ဖိနှိပ်ခံရ သူတိုင်းက- ဖိနှိပ်သူအားလုံးကို တော်လှန်ဖြစ်လျှင်၊ တရား သည်ဟု ငါတို့ယူဆ၏။ သို့သော်- လူအတန်းပား ခွဲခြားမှု ကို ပယ်ဖျက်ရန် ယခုကား အခါမဟုတ်သေး။

\* ရာဇင်အောင်တောင်ကိုလှန်လှောရှာဖွေကြည့်ကြမည် ဆိုလျှင်၊ စစ်များဖြစ်ကြသဖြင့်၊ ပြည်သူ ပြည်သား အ မြောက်အများ သေကြေပျက်စီးခြင်း၊ အဆောက် အဦး များ ပျက်ပြားဆုံးရှုံးခြင်းတို့ကို ဘတ်ရှုရမည်ဖြစ်သည်။ သို့သော်- ဤသို့ဖြစ်ပွားခြင်းကို ကျွန်ုပ်တို့အငြင်အားဖြင့်တိုး တက်ပြောင်းလဲမှုပုယူဆသည်။ အကြောင်း သော်ကား ဆိုးသွမ်းသိမ်ဖျဉ်းသည့်အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်ဟောင်းများ ဖြစ် သော၊ ပဒေသရာဇ်- ဇကာရာဇ်- အာဏာရှင် ခေတ်များ ပျောက်ကွယ်သွားပြီး၊ ၎င်းတို့ထက်သာသော အုပ်ချုပ်ရေး သစ်များ တည်တွင်လာနိုင်ခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။

---

.. \* (ဆခင်စိုးရေး- ဆိုရှယ်လစ် ဝါဒနှင့် ကိုဘတ်နို၊ ရေး- ဇနရှင် လောကဇာထုတ်များကို အထောက်အထားပြု၍တတ်ကြစေလိုသည်။)

ဥပမာ-ရာဇဝင်အရ။ တူရကိုပြည်- ရုရှားပြည်များ  
 တွင် အာဏာပိုင်အင်စိုးခြင်းစနစ်များပျောက်ကွယ် သွား  
 ပြီး၊ လူနည်းစုအင်စိုးခြင်းခြင်းမှ ဆင်းရဲသားများ အင်စိုး  
 ခြင်းစနစ်များအဖြစ်သို့ပြောင်းလဲလာရသည်။ ဤကား-အ  
 အတိုက်အခံသုင်၍ တိုးတက်လာခြင်းဖြစ်သည်။ ဥပမာ-  
 ကြက်ဥတလုံးကို ကြည့်ပါစို့။ ကြက်ကောင်ကလေး မ  
 ပေါက်မှီ၊ ကြက်ဥအတွင်း၌ သဘာဝအရ၊ ခါတ်ခြင်း အ  
 တိုက်အခံသုင်နေရ၏။ သို့နှင့် တဖြည်းဖြည်း ရင့်သန်လာ  
 ရပြီး။ နောက်ဆုံး ကြက်ဥကွဲ၍ ကြက်ကောင် ပေါက်စ  
 အဖြစ်သို့ရောက်လာရသည်။

အထက်တွင်ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်း၊ စစ်နှင့်ပတ်သက်၍ ငါ  
 တို့ ဘုံသမားများ၏ အမြင်နှင့်အခြားနိုင်ငံရေးဂိုဏ်း အ  
 မျိုးမျိုးတို့၏ အမြင်မှာ တထက်တလမ်း ဆန့်ကျင်နေလေ  
 သည်။

စနစ်ကျသောဘုံဝါဒကိုတည်ထွင်ခဲ့သူ ဘုံဝါဒဆရာ  
 ကြီး ကာလ်မက်စ်ရေးသားခဲ့သည်အတိုင်း၊ လူ့လောက  
 လူတို့နေမှုထိုင်မှု၊ လူ့အတွေးခေါ်တို့မှာ ပြင်ပရှင်ဝတ္ထု၏  
 အချင်းချင်း တွန်းကန် ဖောက်ပြန်မှုတို့တွင် အခြေ တည်နေ  
 လေသည်။ ဤကား-မဖောက်ပြန်သော လူ့လောက တိုး  
 တက်မှု ချီးစဉ်တရားပေတည်း။

ဤသဘောတရားအရ- ကမ္ဘာ့ ရာဇဝင်တွင် မှတ်တမ်း  
 တင်ထားကြသော စစ်တို့တွင်၊ လူ့လောကကိုတိုးတက်  
 ပေသောစစ်ပွဲများနှင့် လူ့လောကကိုနောက်ပြန်ဆွဲသော

စစ်ပွဲများဟူ၍ ၂-မျိုး ၂-စားတွေ့ရလေသည်။ ခန့်ရှင်စနစ်  
မတိုင်မှီပေါ်ပေါက်သောစစ်ပွဲတို့ကား၊ အများအားဖြင့်လူ  
လောကကို တိုးမြှင့်သော စစ်ပွဲများသာ ဖြစ်ကြကုန်၏။  
ဥပမာအားဖြင့် အမေရိကန်ပြည်၊ လွတ်လင်ရေးသူပုန် စစ်  
ပွဲ၊ ပြင်သစ်အရေးတော်ပုံစစ်ပွဲများသည်။ လူ့လောကကို  
တိမ်းထားသောပဒေသရာဇ်ခေတ်ဟောင်းမှ၊ လူ့ချမ်းသာ  
မှုအာဇွက်၊ ကုန်လုပ်ကြံယာစွမ်းအားကို ထွန်းကားအောင်  
လုပ်မည့်၊ ခန့်ရှင်စနစ်ခေတ်သစ်သို့ ကူးပြောင်းစေသည့်  
စစ်ပွဲများကြောင့်၊ လူ့သတ္တဝါအပေါင်းတို့ သေကြေ ဖျက်  
ပြိုနိုးကြသော်လည်း၊ ထိုသမားများအမြင်အရ၊ မလွဲ မ  
ရှောင်သာ ဆိုက်ရောက်ရမည့်၊ ဤစစ်ပွဲမျိုးကို ကျင့်အား  
ပေးကြလေသည်။ သထောကျ-ကျေနပ်ကြလေသည်။ လူ  
တွေ သေကြေဖျက်စီးကြခြင်းမှာ-မလိုအပ်သည် ဖွန်သော်  
လည်း၊ သားငယ်ကိုမွေးဘွားရသည့်မိခင်မှာ-ပစ္စိုသန္ဓေနေ  
ခြင်း၊ နာကျင်ဆင်းရဲမှုဒုက္ခကို မလွဲမရှောင်သာ ခံယူရ သ  
ကဲ့သို့သာ မှတ်ယူကြလေသည်။

**တခေတ်မှတခေတ် တော်လှန်ခဲ့ပုံ။**

ပြင်သစ် တော်လှန်မှုကြီး ပေါ်ပေါက်ခဲ့သော အခါ၊  
ကမ္ဘာ့ရာဇဝင်၌ အခန်းသစ်တစ်ခု ပေါ်ပေါက်ခဲ့၏။ ထိုပြင်  
သစ် တော်လှန်မှုကြီး ပေါ်သည့်အချိန်ကစ၍ \*ပါရစ်ကွန်  
မြွန်း ပေါ်သည့်အချိန်အထိ၊ ခန့်ရှင်ဘူမိပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု

မှာ တိုးတက်လာလေသည်။ သက္ကရာဇ်နှင့်တွက်လျှင်ခရစ်  
 သက္ကရာဇ် ၁၇၈၉-ခုမှ ၁၈၇၁-ခုနှစ်အထိပင်ဖြစ်သည်။ အ  
 ထပ်ကြောင့်ဆိုသော်၊ ထိုနှစ်များအတွင်းဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော  
 စစ်များသည်၊ ပဒေသရာဇ်-ဧကရာဇ်ခေတ်များကို တော်  
 လှန်ပြစ်လိုက်သည့်ပြင်၊ အချို့အချို့သောအချိန်အခါ၌နိုင်ငံ  
 အပမာ ချုပ်ချယ်ခြင်းများကိုပင်၊ တွန်းလှန်ဖြိုဖျက်လိုက်ခြင်း  
 ကြောင့်ဖြစ်သည်။ သို့ကြောင့်ပင် ငါတို့သည်၊ ထိုဖြစ်ပွား  
 ခဲ့သောစစ်များသည်၊ တိုးတက်မှုပင်ဖြစ်သည်ဟု ယူဆကြ  
 သည်။ ထိုခေတ်မျိုးများပေါ်ပေါက်ခဲ့သောအခါက၊ ထိုသ  
 မားတို့၏ ဝတ္တရားမှာ၊ ပဒေသရာဇ်- ဧကရာဇ် ခေတ်  
 များနှင့် ဖိနှိပ်ခြင်းရန်များကို ယုန်ကန်လိုက်သော ဓနရှင်တို့  
 အား-ထောက်ခံရန်ပင်ဖြစ်သည်။

ထိုလွှဲအခါက-ဖြစ်ပွားခဲ့သော ပြင်သစ်တို့၏၊ တော်လှန်  
 မှုများမှာ - ပဌမက နယ်ချဲ့ရန် ရည်ရွယ် သော်လည်း၊  
 ဥရောပ တတိုက်လုံးတွင် တည်ရှိနေသော ပဒေသရာဇ်  
 အုပ်ချုပ်ခြင်းစနစ်၊ ဧကရာဇ် အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်များကို ဖြို  
 ဖျက်နိုင်ရုံမျှသာ ခဏီးပေါက်ခဲ့လေသည်။

\* ပါရစ်ကွန်မြန်းခေါ် ပြင်သစ် အလုပ်သမား တော်လှန်မှု ကြီးမား  
 ၁၈၇၁-ခုနှစ်တွင် ပေါ်ပေါက်ခဲ့လေသည်။ ကမ္ဘာ့ရာဇဝင်တွင် အလုပ်  
 သမားက ဓနရှင်ကို ပဌမအကြိမ် တော်လှန်ခြင်းဖြစ်သည်။ ၂-လကြာ  
 မှာ ပြင်သစ်ပြည် မှီတော်ကြီးကို စီးနိုင်ခဲ့ လေသည်။ သို့သော်-အလုပ်  
 သမားများ၏ စီမံမှု-ချို့လွှင်းချက်ကြောင့်၊ နောက်ဆုံး အရေးတော်ပုံ

စစ် ၂-မျိုး

သက္ကရာဇ် ၁၇၀၉-ခုနှစ် မှ ၁၈၇၁-ခုနှစ် အတွင်း ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော ရာဇဝင်အခန်းများကို တဖန်လှန်လှော့ ဖတ်ရှုပြန်လျှင် တော်လှန်ပြောင်းလဲမှုကြီးအတွက် မျိုးစေ့ များ ချခဲ့သည်ကို တွေ့ရမည်ဖြစ်သည်။ ပဒေသရာဇ်-ဧက ရာဇ် ခေတ်များနှင့် ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်ခြင်းများကို တော်လှန် ခြင်းမပြုသေးဘဲ ဆင်းရဲသားမင်း-ဆင်းရဲသားချင်း ခေတ် ၀ါ-ဘုန်နိုင်ငံအဖြစ်သို့ ရောက်နိုင်မည် မဟုတ်ပေ။ ယခု

ရှုံးကားအလုပ်သမားများမှာလည်း ဓနရှင်များ၏ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ် စွာ သတ်ဖြတ်ညှဉ်းဆဲမှုကို ခံကြရလေသည်။ ပါရစ်ကွန်မြူန်း ပျက်ပြား သွားသည်နှင့် ပတ်သက်၍ ကားလ်မက်စ်သည် အချက် ၃-ချက်လုံး သစ်ဏ်းစာအဖြစ် မှတ်တမ်း တင်ခဲ့လေသည်။ ပါရစ်ကွန်မြူန်း ပျက်ပြီး ချခြင်း၏ အကြောင်း ၃-ချက်ကား (၁) ဓနရှင်တို့၏ အသက် သွေးခဲ ဖြစ်သော ပြင်သစ် ဘဏ်တိုက်ကြီးကို မသိမ်းဘဲထားခြင်း၊ (၂) ဓနရှင် တို့၏ကြမ်းကြုတ်မှု လက်နက် ဖြစ်သော ဂီလိုတင်း (Guillotines) ကို ဖျက်ပြစ်ခါ၊ ဓနရှင်တို့ကို မသုတ်သင်ဘဲထားခြင်း၊ (၃) အရေးတော် ပုံကြီးကို ပြင်သစ်ပြည် တခုလုံး ပြန့်နှံ့အောင် မလုပ်ဘဲ၊ ပါရစ်မြို့တော်ကို စီးနိုင်ရုံနှင့် နေခြင်းတို့ဖြစ်လေသည်။ ဘုခါ၅၏ အခြေခံ အုတ်မြစ်ဖြစ် သော အလုပ်သမား လူတန်းစား များ၏ အာဏာရှင် စနစ် သဘော (Theory of the Dictatorship the Proletariat) ကို ပါရစ်ကွန်မြူန်း အပြီးတွင်မှ ဓနစိတကျ တင့်ထွ်နိုင်ခဲ့လေသည်။ သို့ကြောင့်- ပါရစ်ကွန်မြူန်းသည် ကား-လူလောက-တိုးတက်မှု ခရီး စဉ်တွင် အလွန်ထင်ရှားပေါ်လွင်လာသော မှတ်တိုင်ကြီး ဖြစ်လေတော့သည်။

သော်ကား-တခေတ်မှတခေတ်သို့ ကူးပြောင်းတော်လှန် ခဲ့ပြီးပြီဖြစ်၍၊ ဆုခါးခိုင်တည်ထောင်ရန်မျိုးစေ့မှာ၊ ရင့်သန်သထက် ရင့်၍လာပြီဟု ယူဆရပေသည်။

ဖြစ်ပျက်ဘတ်သော ရာဇဝင် သဘော တရား အရ၊ တခေတ်မှတခေတ်သို့ ပြောင်းရန် ပေါ်ပေါက်လာသော တော်လှန်မှုများမှာ မတရားဖိနှိပ်သော ကျွန်ုပ်တို့ ကျွေးပိုင်ခေတ်များကို ဖြိုဖျက်ပြီး၊ တရားသော အခွင့်အရေး ကာကွယ်ခြင်းကြောင့်၊ ထိုအချိန်အခါက ဖြစ်သော စစ်များမှာ တရားသည်၊ ခုခံရေးအတွက် ဖြစ်သည်ဟု ယူဆထားလေသည်။

တဖန်-ကြီးနိုင်-ငယ်ညှင်းဆဲ ဆိုသည့် စနစ်ဆိုး-စနစ်ပုတ်များကို ခုခံရသောနိုင်ငံက၊ ဖိနှိမ်သောနိုင်ငံ၏ လက်အောက်မှ ရှုံးထွက် ခြင်းသည် တရားခြင်း ဖြစ်သည်၊ ခေတ်ပြောင်း တော်လှန်ရေး ရာဇဝင်အရ တိုးတက်ခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ရှေးကလည်းယူဆခဲ့သည်၊ ယခုလည်း ယူဆထားသည်၊ နောင်လည်း ယူဆကြမည်ဖြစ်သည်။

ဥပမာ-အဘိဓာန်နီးယားပြည်သည်၊ အီတလီလက်အောက် လွတ်မြောက်ရန်အားထုတ်မည်၊ ချွန်ပြည်ကလေးက ဂျာမဏီ လက်အောက်က ရှုံးထွက်မည်၊ တရုတ်တို့က-ရှုပန်တို့အား-ပြုတ်ပြုတ်ပြုံးအောင် တွန်းလှန် တိုက်လိုက်မည်၊ အိန္ဒိယပြည်နှင့်ဗမာပြည်က-လွတ်လပ်ရေးအတွက် ငြိုးပန်းမည်ဆိုလျှင်၊ မိမိတို့နိုင်ငံကို မိမိတို့ကာကွယ်ခြင်း

ဖြစ်သောကြောင့်၊ တရားဆုံးသော လုပ်ငန်းဖြစ်သည်ဟု ယူဆပေသည်။

သို့ကြောင့်ပင် ငါတို့သည်၊ ဖိနှိပ်ညှင်းဆဲခြင်းခံရသော သူများအရေး-မလွတ်လပ်သေးသော နိုင်ငံများ၏ အရေး မလွတ်လပ်သေးသောနိုင်ငံများ၏ အရေးအောင် မြင်ရန် အထူးလိုလားခဲ့လေသည်။

ဥပမာ-ကျွန်ုပ်တို့တယောက်သည်၊ ၎င်းပိုင်ကျွန်ုပ်ပေါင်း ၁၀၀-ရှိသည်၊ ဘုံသူသည် ကျွန်ုပ် ၂၀၀-ရှိသော သူအား နိုင်သော နည်းဖြင့် ကျွန်ုပ်တို့ကို လုယူသည်။ ထိုသို့ ယူပြီးနောက်-ငါ့အေးရန် ကာကွယ်တို့ လုပါသည်ဟု ဆိုလာ သောအခါ၊ ၎င်းသူ၏စကားမှာ- တရားသော စကား မဟုတ်၊ ဆင်ခြေစကားမျှသာဖြစ်သည်၊ ထိုနည်းတူစွာ ယခု အခါတွင် နိုင်ငံ ကာကွယ်ရေးအတွက် တိုက်ရပါသည်။ နိုင်ငံကလေးများ၏ လွတ်လပ်ရေးအတွက်၊ ကာကွယ်ရန် တိုက်ရပါသည်ဟု ခန့်ရှင်နိုင်ငံများက ကြွေးကြော်နေကြ ခြင်းကား။ မနိုးကြားသော တိုင်းရင်းသားများနှင့် ကျွန်ုပ် နိုင်ငံ များအား။ သက်သက် နားလှည့်ခြင်းပင် ဖြစ်လေ သည်။

ယခုစစ်။

အင်္ဂလန်နှင့် ပြင်သစ်နိုင်ငံတို့က ဣာမဏီနှင့် စစ်ဖြစ်ရ ခြင်းမှာ။ နိုင်ငံကလေးများ၏ လွတ်လပ်ခွင့်ကို ကာကွယ်

ရန်နှင့်၊ ဒီဒီကရေပီအင်ချင်ရေးစနစ်(လူများစုအုပ်ပိုးခြင်း) ကို ကာကွယ်ရန်ဟု ပြောဆိုသော်လည်း၊ လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများကို လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်း မရှိချေ။

သို့သော်-ယခုဖြစ်ပွားသော စစ်မျိုးနှင့်ပတ်သက်၍၊ အချို့နေရာတွင် အချင်းချင်းသဘောကွဲလွဲဘွယ်အချက်များ တွေ့ရပြန်သည်။ အချို့က-နယ်ချဲ့စနစ်သည် တိုင်းပြည်တွင်းရှိ အမျိုးသားများ စီးပွားရေး-သက်သာချောင်ဖျဲရေး အတွက်၊ နေရှင်များက-သောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ဆိုကြသည်။ အမှန်မှာ-တိုင်းရင်းသား လူများစု မချမ်းသာဘဲ၊ လက်တဆုင်လောက်သော လူနည်းစုကလေး၊ ချမ်းသာသောစနစ်မျှသာဖြစ်သည်။

နေရှင်စနစ် တဖြည်းဖြည်း တိုးတက်သွားသောအခါ၊ နယ်ချဲ့စနစ်သော အခြေသို့ ဆိုက်ရောက် သွားရသည်။ သို့ကြောင့်ပင်၊ ဘုံသမားများက-နယ်ချဲ့စနစ်မှာ၊ နေရှင်စနစ်၏ အသွင်တမျိုးဟု ဆိုကြလေသည်။

နယ်ချဲ့စနစ်သည် ကမ္ဘာပေါ်သို့ ပေါက်ပွားလာသော အချိန်မှာ သက္ကရာဇ် ၁၉၀၀-မှစ၍ ဖြစ်သည်။ နေရှင်စနစ်ဆိုးကြောင့်၊ စက်မှုလုပ်ငန်း၊ လက်မှုလုပ်ငန်း၊ ဟူသမျှတို့မှာ၊ ကုမ္ပဏီကြီးများ၊ ဘဏ်တိုက်ကြီးများ၊ သမဝါယမလုပ်ငန်းကြီးများလက်တွင်းသို့ လျော့ဆင်းလာကြပြီး၊ ရှိသမျှသော ငွေကြောက်မြားစွာ တို့လည်း၊ ၎င်းလုပ်ငန်းပိုင်ရှင်လူနည်းစုလက်တွင်းသို့ တိုးဝင်လာရလေသည်။ ထိုမှတစ်ဆင့် နေရှင်စနစ် ရင့်သန်လာသောအခါ၊ ကမ္ဘာ့မြေပုံပေါ်



တွင်-ဟိုနိုင်ငံက နေရှင်နှင့် ဖိနိုင်ငံကနေရှင်တို့သည် စီးပွား  
 ရေးဝေစုခွဲယူလာကြသည်။ သို့အခါ နိုင်ငံကြီး အခြင်းခြင်း  
 စီးပွားရေး အဆက်အသွယ်များလည်း၊ ဖန်တည်းလာကြ  
 လေသည်။ ထိုထက်တဆင့် ရင့်သန်လာသောအခါ၊ လွတ်  
 လပ်စွာ ခောင်းဝယ်ခြင်းစနစ်များကို ဖြိုဖျက်ပြစ်ပြီး၊ ငွေ  
 ရင်းကုဒေပေါင်းမြောက်မြားစွာဖြူ၍ လက်ဝါးကြီးအုပ်  
 သည့်ခောင်းဝယ်ရေးစနစ်များ တည်ထွင် လာလေသည်။  
 သို့အခါ နယ်လည်းချွဲလာရသေသည်။ နယ်ချဲ့ပြီးနောက်-  
 ၎င်းတို့၏ စီးပွားရေးပိုင်ခြံရံအာဏာကို ကိုလိုနီ နိုင်ငံများ  
 တွင် အုပ်ချုပ်ရေးများ တည်ထွင်ပေးလာရသည်။ သို့အုပ်  
 ချုပ်ရေးများ အရ- ကျွန်ုပ်နိုင်ငံရှိ ကျွန်ုပ်တို့များမှာ ကျွန်ုပ်တို့  
 သည့် သရက်စေ့ထက်ပင် ပြောင်တက်အောင် နွဲ့ပြာကျ  
 ကြသည်။ သို့ကြောင့်ပင်-နေရှင်ခေတ်မှာ၊ ပဒေသရာဇ်၊  
 ဧကရာဇ်ခေတ်တို့ကို တော်လှန် ပုန်ကန်ခဲ့သော်လည်း၊ နေ  
 ရှင်ခေတ်၏ နောက်ဆုံးခေတ်ဖြစ်သော နယ်ချဲ့သောခေတ်  
 နှိမ့်မှု၊ နိုင်ငံကလေးများနှင့် ဆင်းရဲသားများကို၊ အဖိနှိပ်  
 ဆုံးသော ခေတ်ဖြစ်လာလေသည်။ အပူပူမုန့်၊ နေရှင်  
 ခေတ်မှာ၊ တိုးတက်သည့်ခေတ်၊ ပြုပြင် ပြောင်းလဲသည့်  
 ခေတ်ဖြစ်လေကာမူ၊ ယခုအခါနောင်ရာဇဝင်သဘော အရ  
 ပြောင်းလဲလာမည့် တိုးတက်မှုကို၊ အထူး ချုပ်ချယ်နေ  
 သော နေရှင်စနစ်ဆိုးကြီး ဖြစ်လာလေသည်။

သို့သော်-ကမ္ဘာ တစ်လုံးကို ဖြိုခွဲကြည့်မည်ဆိုလျှင်၊  
 နယ်ချဲ့စနစ်မှာ၊ နောင်ခေတ်သို့ ကူးနိုင်ရန်၊ တံတားသဘွယ်

ဖြစ်နေတော့သဖြင့်၊ ထိုခေတ်သို့ ရောက်ရန် အချိန်ပိုင်းမျှသာလို၍နေပေတော့သည်။ သို့ကြောင့်- ထိုခေတ်သို့ မြန်မြန်မရောက်နိုင်ရန်၊ နေရှင်စနစ်၏ သာယာမှုကို၊ နေရှင်များကဖန်တည်းရပေမည်၊ ဖန်တည်းရန် လမ်းမှာလည်း၊ ကျွန်ုပ်တို့နိုင်ငံ ရှာခြင်း၊ နိုင်ငံကြီးအခြင်းခြင်းဝေစုလှပွဲလုပ်ခြင်း၊ ကျွန်ုပ်တို့နိုင်ငံများနှင့် ဆင်းရဲသားတို့ကို ဖိနှိပ်ခြင်းစသည့် လုပ်ငန်းများသဘ်သျှင် ရှိပေတော့သည်။

ခရစ် သက္ကရာဇ် ၁၇၈၉-ခုမှ ၁၈၇၁-ခု ကြားတွင် လူအပေါင်းတို့သည် ချုပ်ချယ်ခြင်းကိုမျက်နှာမူ၍၊ ရင်ဆိုင်တိုက်ခိုက်ခဲ့ကြသော်လည်း၊ ၁၈၇၆-ခုနှစ်မှစ၍၊ တဖြည်းဖြည်းနေရှင်စနစ် လွှမ်းမိုးလာလေသည်။ ထိုနောက်၊ ၎င်းတို့၏ အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ ပျက်ပြားသွားမည်စိုး၍၊ နေရှင်တို့၏ရန်သူ-ဆင်းရဲသား လူထုကြီးအား၊ တိုက်ခိုက်တမျိုး၊ သွယ်ဝိုက်၍တမျိုး၊ ဖိနှိပ်လာလေသည်။

၁၈၇၆-ခုနှစ်မှစ၍၊ ၁၉၁၄-ခုနှစ် အတွင်းတွင်၊ အင်္ဂလန်၊ ရုရှား၊ ပြင်သစ်၊ ဂျာမဏီ၊ ဂျပန်၊ အမေရိကန် စသော နိုင်ငံကြီး ၆-နိုင်ငံတို့သည်၊ စတုရန်း ကီလိုမီတာ ပေါင်း ၂၅,၀၀၀,၀၀၀-ကို တိုက်ခိုက်သိမ်းပိုက်ထားလေသည်။ ထိုအကျယ်အဝန်းမှာ ဥရောပတိုက်ကြီးနှင့် နှိုင်းစာကြည့်လျှင်၊ ၎င်း၏ ၂-ဆခွဲမျှရှိလေသည်။ ၎င်းပြင်-လူဦးရေ သန်းပေါင်း ၅၂၀-ကျော်မှာလည်း၊ ထိုနိုင်ငံကြီးတို့၏ ကျေးဟော်မျိုး ကျွန်ုပ်တော်မျိုး ဖြစ်သွားရရှာသည်။ တဖန်-သခင်လူမျိုး လူဦးရေနှင့် ကျွန်ုပ်လူမျိုး လူဦးရေ တို့ကို နှိုင်းယှဉ်ကြည့်

မည်ဆိုလျှင်၊ သခင်လူမျိုး ၄-ယောက်လျှင်၊ ကျွန်လူမျိုး ၆  
ယောက် ဖြစ်နေသည်ကို တွေ့ပြန်သည်။

ရှေးက- ကျွန်နိုင်ငံများ သိမ်းယူသော အခါ၌၊ ထား၊  
လှံ၊ သေနပ်၊ အမြောက်၊ မိန့်ပြောင်း အမျိုးမျိုးနှင့် မိန့်တိုက်  
နက်ပြီးမှ သိမ်းပိုက် နိုင်သည်ကို လူတိုင်းအသိ ဖြစ်လေ  
သည်။ သို့ကြောင့်၊ နိုင်ငံတခုသိမ်းပိုက်ခြင်း ခံရသည်ဆိုလျှင်၊  
၎င်းနိုင်ငံမည်မျှ နှစ်နာဆုံးရှုံးသည်ကို နှိုင်းချိန်နိုင်ပေမည်။  
လွန်ခဲ့သော ဝေဇုလပွဲ ကန္တာစစ်ကြီးတွင်းကမူ- လူဦးရေ  
သန်းပေါင်း ၂၀-ကျော်မျှ သေကြေပျက်စီး ကုန်ကြပြီး၊  
၁၂-သန်းကျော်မှာ- ကိုယ်လက်အင်္ဂါချို့တဲ့သွားလောက်  
အောင် ဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့ကြပေသည်။ ထို့နောက် ကျွန်  
နိုင်ငံများမှာ- သင်္ဂြိုဟ်ခံရသကဲ့သို့၊ တဖြည်းဖြည်း တစတစ  
နှစ်နာ လာကြပြန်သည်။ နှစ်နာပုံကား- ၎င်းတို့ နိုင်ငံတွင်းသို့  
နိုင်ငံခြားသား နေရှင်များ ဝင်ရောက် လာပြီး၊ မြေပေါ်  
ထွက်ပစ္စည်း၊ မြေတွင်းထွက် ပစ္စည်းများကို ထုတ်ယူကြ  
လေသည်။ တိုင်းရင်းသား ကျွန်လူမျိုး တို့ကား- အခွန်အ  
ထုတ် အမျိုးမျိုးပေးရပြီး၊ မိမိတို့နိုင်ငံပိုင် ပစ္စည်းများကို  
ဖျေးနှူးကြီးကြီးနှင့် ပေးဝယ် သုံးစွဲရလေသည်။

တဖန်လည်း ဖစ်ဖြစ်ခြင်း၏ အကြောင်းရင်း များကို  
စစ်ထူး ကြည့်မည်ဆိုလျှင်၊ အောက်ပါ အချက်များကို  
တွေ့ရပေလိမ့်မည်။

- (၁) ၎င်းတို့၏ နေရှင်နှင့် အင်ချင်ရေး နှင်မြီစေရန်  
ကာကွယ်ခြင်း။

- (၂) လက်အောက်ခိုင်ငံများမှ ၎င်းတို့၏အကျိုးစီးပွား ပိုမို ရရှိရေး၊
- (၃) ခေါင်းပုံဖြတ် ခန့်ရှင်စနစ် တည်တံ့ရေး၊
- (၄) ဆင်းရဲသားအချင်းချင်း ရန်တိုက်ပေးရေး။
- (၅) စစ်ကြောင့် အမြတ်အစွန်း ပိုမို ရရှိရေး တို့ပင် ဖြစ်သည်။

အထက်ပါ စနစ်ဆိုးများကြောင့် ဆင်းရဲသားလူများစု တို့မှာ လူနည်းစု လက်အောက်တွင် ပြားပြားဝပ် ဖြစ်ပြီး၊ အခြင်းခြင်းမညီညွတ်မှုတွေဖြစ်ပေါ်လာရသည်။ သို့သော် ကြာလေလေ၊ ခန့်ရှင်စနစ်ဆိုးပုံမှာ တွားတွားကြီး ပေါ်လာလေလေ ဖြစ်လာလေရာ၊ ယ့်အခါ ဖိနှိပ်ညှဉ်းဆဲခံရသော ဆင်းရဲသား အပေါင်းတို့သည်၊ ယ့်စနစ်ဆိုးကြီးကို တွန်းလှန်ရန် အားထုတ် လာကြလေသည်။ အလွတ်လပ် ဆုံးဆိုသော ဗီဒီကရေဖီခိုင်ငံများ၌၊ ခန့်ရှင်စနစ်ကို ပြိုဖျက်ရန် ကြိုးစားနေကြ လေသည်။



ခန့်ရှင်စနစ်၏တွားထက်တော်

“စစ်”ဆိုသည်ကားအနက်အဓိပ္ပါယ် နားလည်နိုင်ရန် တုဝါဒသမားတိုင်း စစ်သည် ခန့်ရှင်စနစ်၏ တွားထက်တော် ဖြစ်သည်ဟူသော ဆောင်ပုဒ်ကို၊ မူလအခြေခံအဖြစ်ဖြင့် နားလည်ထားကြကုန်သည်။ မတ်(စ်)နှင့် ဒီမိုကရေစီ

ဂျ(စ်)စသော ဆင်းရဲသားခေါင်းဆောင်ကြီးတို့လည်း၊  
 ၎င်းဆောင်ပုဒ်ကိုအခြေပြု၍၊ စစ်များအကြောင်းကို ရေး  
 သားကြလေသည်။ ထို့ကြောင့်-ယခုစစ်မှာလည်း နေရှင်  
 စနစ်အရ၊ တိုက်ခိုက်နေသောစစ်ပွဲဖြစ်လေသည်။ သို့ဖြစ်  
 လေရာ၊ ၎င်းတို့ဟစ်အော်-ကြွေးကြော်နေသော နိုင်ငံက  
 လေး တို့၏ လွတ်လပ်ရေးနှင့် ကာကွယ်ရေး ဆိုသော  
 စကားများများမှာ၊ ၎င်းတို့ သုံးမိုးသုံးစဉ်စကားမျှသာ ဖြစ်  
 လေသည်။ ငါတို့သည် ၎င်းတို့ထံမှ တစ်စုံတစ်ရာမြှောက်လင့်  
 ရရန်မရှိ။ နိုင်ငံကလေးတို့၏လွတ်လပ်ရေးမှာ၊ နိုင်ငံကြီး  
 တို့၏လက်ထဲ၌မရှိ။ နိုင်ငံကလေးတို့၏ ဥစ္စာရင်လိုဥစ္စာရင်ခဲ  
 အသုပ်သာဖြစ်လေသည်။

**ဘဲ(လ်)ဂျီယံပြည်နယ်နာ။**

၁၉၁၄-ခုနှစ် ကမ္ဘာစစ်ကြီးအတွင်းတွင်၊ မဟာမိတ်  
 တိုင်းပြည်တို့က-ဈာမဏီ ပြည်သည်။ ဘဲ(လ်)ဂျီယံ ပြည်  
 ကလေး၏ ကြားနေရေးကို ဖျက်ဆီးပြစ်သည်ဟု ကြွေး  
 ကြော်ခဲ့ကြလေသည်။ ယင်းသို့ဖျက်ဆီးပြစ်ခြင်းမှာအဆုံး  
 မဟုတ်ပေ။ စစ်တိုက်ခိုက်လျက်ရှိသော နိုင်ငံများသည်၊  
 ၎င်းတို့ အကျိုးအတွက်၊ မည်သည့် ဝန်ခံချက်-မည်သည့်  
 ဂတိစာချုပ်ကိုမဆို-တောက်ဖျက် ဖြစ်လေသည်။

အကယ်၍ ထိုစဉ် အခါက- မဟာမိတ် နိုင်ငံတို့က  
 “ဘဲ(လ်)ဂျီယံပြည်ကလေး၏ လွတ်လပ်ရေးကို မထိရ။



နိုင်ငံမှအညွှန်းဆဲမခံရ၊ဇာတုရင်၏ ရှုရှားအင်ပါယာ ဘွင်  
 လူဦးရေသန်းပေါင်း ၁၇၀-ရှိ၏။ ထိုအထဲမှ သန်းပေါင်း  
 ၁၀၀-ကျော်မှာ အခွင့်အရေး လုံးဝမရှိဘဲ၊ ဖိနှိပ်ညွှင်းဆဲ  
 ခြင်းကိုသာ ခံနေရလေသည်။

ဇာတုရင်တို့သည် ဂတိရှားနယ်ကို သိမ်းပိုက်ရန် တိုက်  
 ခိုက်သည့်ပြင်၊ ယူကရိမ်းလူမျိုးလူမျိုးတို့၏ လွတ်လင်မှု  
 ဆုံးရှုံးရန်လည်း တိုက်ခိုက်ယုံမျှမက အာမေးနီးယား  
 ပြည်ကွန်စတင်တီနိုပွန်(စ်)နယ်တို့ပါ တိုက်ခိုက်လေသည်  
 ယင်းသို့တိုက်ခိုက်ခြင်းမှာ ၎င်းတို့၏တိုင်းသူပြည်သားများ  
 မကြေမနပ်ဖြစ်နေခြင်းကို လမ်းလွှဲပေးလိုခြင်းကြောင့် တာ  
 ကြောင်း၊ တစတစ တိုးတက်လျက်ရှိသော တော်လှန်ပုန်  
 ကန်မှုကြီးကို ဖိနှိပ်လို၍ တကြောင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ ထို  
 သို့တိုက်ခိုက်ခြင်းအတွက် ၎င်းတို့လက်အောက်တွင် ကျွန်  
 နိုင်ငံများတိုးတက်လာပြီး ၎င်းတို့၏ ဖိနှိပ်သောစက်ယန္တ  
 ယားများ ပိုမိုခိုင်မြဲလာသည်။ ထိုအခါ ဆင်းရဲသားတို့၏ တာ  
 ကဲ့လွတ်လင်ရေးလုပ်ငန်းကိုလည်း၊ မြို့ဖျက်ပြစ်ရာရောက်  
 လေသည်။ ထို့အပြင် တိုင်းပြည်၏မခိုင်လုံသော ဖိပွားရေး  
 စနစ်မှာလည်း ခေတ္တ ယာယီ ခိုင်မာလာရသည်။ သို့  
 ကြောင့်ပင်-ဟိုစဉ်အခါက ရှုရှားတိုက်ခိုက်ခဲ့သော စစ်မှာ  
 ရှုရှားဆင်းရဲသားတို့၏ လွတ်လင်မှုကို ချုပ်ချယ်ရန်ဖြစ်ခဲ့  
 သည်။ သို့သော်-ယခုရှုရှားတို့က၊ ပိုလန်တိုင်းကို သိမ်း  
 ခြင်း၊ ဗင်လန်ဘွင် ဆင်းရဲသားတို့အား-ကူညီ အားပေး  
 တိုက်ခိုက်နေခြင်းတို့မှာ၊ ဝန်ရှင်နိုင်ငံတို့၏ဝေးရန်မှ ရှုရှား

ဆင်းရဲသားနိုင်ငံကြီးကင်းဝေးပြီးလျှင်၊ ကမ္ဘာတစ်ခုလုံးတွင်  
မတရားမှုများပျောက်ပြီး၊ တရားမှုများ ရောက်လာရန်  
ပင် ဖြစ်လေသည်။

+ + x + +

( Social Chauvinism ) တိုင်းပြည် ကာကွယ်ရေး  
အမျိုးသား ကာကွယ်ရေး ဆိုသည်မှာ၊ တတိုင်းပြည် နှင့်  
တတိုင်းပြည် စစ်ဖြစ်နေသောအခါ၊ မိမိတိုင်းပြည် အရေး  
သာရန်၊ အားထုတ်ရမည်ဟု ဆိုသည်။ ဤသို့ ယုံကြည်ချက်  
ရှိလျှင်၊ စစ်ဖြစ်နေသည့် အချိန်၊ ဆင်းရဲသားများ အပူ  
အခွင့်ကောင်းကြုံရုံမက၊ ဆင်းရဲသားများ အခွင့်အရေးရရန်  
အတွက်၊ တိုင်းပြည်တွင်း၌ ဆူပူ ထွင်ရှားမှုကို မလိုလား  
ဘဲ၊ ဝန်ရှင်တို့၏အလိုကို ထောက်ခံရာ ရောက်လေသည်။  
အမှန်မှာ၊ ထိုသူများသည်၊ တိုင်းပြည် ကာကွယ်ရေးဟု  
အသံကောင်းဟပ်ပြီး၊ ဝန်ရှင်တို့၏ အကြိုက်၊ ဆင်းရဲသား  
လူများစုအင်အား ဆုတ်ယုတ်စေသော ဝါဒကို လိုက်  
လျော အားပေးပြီးလျှင်၊ တိုင်းပြည် ကာကွယ် ရေးကို  
တကယ်မလုပ်ဘဲ တနိုင်ငံမှတနိုင်ငံကိုမတရားသဖြင့်အိမ်  
ပိုင်ပြီးထိုင်နိုင်ငံရှိ ဆင်းရဲသားများအား-ဖိနှိပ်ညှင်းဆဲခြင်း  
ကို အားပေးခြင်းမျှသာဖြစ်သည်။

တဖန်-ဆိုသူများ ဆင်းရဲသားတို့၏ ကျေးဇူးတန်းပုံမှာ  
၎င်းတို့သည်-နေရှင်တို့ကြွေးကြော်သော “ငါသည် တိုင်း  
ပြည်လွတ်လပ်မှု အမျိုးတည်တံ့မှုအတွက်ကာကွယ်ရန်၊  
စစ်တိုက်ရသည်” ဟု ဆိုသောအသံကို၊ သတင်းစာများမှ



၎င်း၊ တရားစင်များမှ၎င်း၊ ကြော်ငြာများဖြင့်၎င်း၊ အားပေးထောက်ခံကြပြန်သည်။

သို့ကြောင့်-တိုင်းပြည်ကာကွယ်ရေးဆိုပြီး လှင်ကိုင်နေသောလက်ဝဲဂိုဏ်းသားအချို့တို့မှာ။ အမှန်အားဖြင့် ဗိမိတိုနိုင်ငံ၏ မတရားညှင်းဆဲမှု၊ မတရား လုယက်မှုတို့ကို အားပေးထောက်ခံနေခြင်းဖြစ်သည်။ သို့မှတစ်ဆင့်တကမ္ဘာလုံးရှိ ဆင်းရဲသားများ၏ ဒုက္ခ နှောင်ကြီးကို ပို၍ မြင့်မြင့်အောင် ချည်နှောင်ရာတွင် ကူညီရာကြလေသည်။ ငါတို့ပြည်တွင်လည်း ဗမာပြည် ပြန်ရရေးဆိုပြီး၊ အသံကောင်းဟစ်ကာ။ နယ်ရိုး လျှောက်နေသော မျိုးချစ်အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်သစ်တောရေးဝန်ကြီး ဦးစောတို့ လူစုမှာလည်း။ အပိုးရနှင့်ပူးပေါင်းလျက်၊ သွားမှု-လာမှု-ပြောမှု-ဆိုမှု-ရေးမှုမှစ၍ ဆင်းရဲသားတို့၏အခွင့်အရေးဟူသမျှကို ဖိနှိပ်လျက်ရှိလေပြီ။

ဤသို့ဆိုလျှင်-အမျိုးသားဆိုရှယ်လစ်ဟုခေါ်လိုက်သော ကမ္ဘာ့အမည်ခံ ဦးစောတို့လူစုနှင့်တကွ။ အခြားနိုင်ငံရှိ နေရှင်နယ်ဆိုရှယ်လစ်ဆိုသူတို့သည်။ မူရင်းဆိုရှယ်လစ်ဝါဒကို ဖောက်ဖျက် ယုံမျှမက။ ထင်(စ်)ထိမြို့သွင် ကျင်းပခဲ့သော ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဆိုရှယ်လစ်တို့၏ညီလာခံသထင် ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ဘောက်ဖျက်ရာရောက်လေသည်။ ယင်းသို့မဟုတ်လျှင် နားမလည်ရာရောက်လေသည်။

ဆပ်(စ်)ထီ ကျေညာစာတမ်း

၁၉၁၂-ခုနှစ်တွင်၊ ဆပ်(စ်)ထီမြို့၌ ဆိုရှယ်လစ် တို့၏ ညီလာခံသဘင်ကျင်းပခဲ့သည်။ ထိုကျင်းပသော ညီလာခံ သဘင်ကြီးမှ စစ်နှင့်စပ်ဆိုင်သော ကျေညာစာတမ်း တစ်စောင်ထုတ်ပြန်လိုက်လေသည်။ ဆပ်(စ်)ထီမြို့မှ ထုတ်ပြန် လိုက်ခြင်းကြောင့် ဆပ်(စ်)ထီထုတ်ပြန်ချက်ဟု ခေါ်သည်။ ၎င်းကျေညာစာတမ်းတွင် ၁၉၁၄-ခုနှစ်၌ အင်္ဂလိပ်-ပြင် သစ်-ဂျာမဏီတို့ စစ်ဖြစ်ကြသည့် အကြောင်း ကြိုတင် ထော်ပြထားသည်။

လူများစုအတွက်ဆို၍၊ ခန့်ရှင်လူနည်းစုတို့၏ အမြတ် အစွန်းအတွက်၎င်း၊ ခန့်ရှင်ဝါဒကြီး၏ ပရောဂါကြောင့်၊ နိုင်ငံကြီးများ-ကွန်နိုင်းငံရှာခြင်းအားဖြင့်၊ စစ်ဖြစ်ရသည် ဟုဆိုသည်။ တဖန်-ထိုသို့စစ်ဖြစ်ရခြင်းကြောင့်၊ မည်သည့် နည်းနှင့်မျှတရားသည်မဟုတ်ဟု၎င်း ကျေညာစာတမ်းက အတိအလင်းဆိုပြန်လေသည်။

ငါ့နောက်-၎င်းကျေညာစာတမ်းကစစ်ဖြစ်လာသောအ ခါ၊ပြည်တွင်း၌ ဆင်းရဲသားတို့၏ တော်လှန်ပုန်ကန်မှုကြီး ပေါ်ပေါက်လာမည်ကိုဆိုရာအစိုးရတိုင်း ကြောက်လာ ရသည်ဟု အတိအလင်းရေးပေသည်။ ၁၈၇၁-ခု၊ ပါရစ် ကွန်မြူန်းနှင့် ၁၉၁၅-ခု အောက်တိုဘာလ- ဒီဇင်ဘာလ များတွင် ရုရှားပြည်၌၊ ပြည်တွင်းတော်လှန်မှုများဖြစ်ပေါ်

ခဲ့ခြင်းကိုလည်း အထောက်အထားပြု၍ တော်ပြုထားလေသည်။

သို့ကြောင့်ပင်-အချုပ်အားဖြင့် ၎င်းကေညာစာတမ်းမှာ တကမ္ဘာလုံးရှိ ဆင်းရဲသား-တောသူ တောင်သားအလုပ်သမား-နင်းပြားများ မည်ကဲ့သို့ ၎င်းတို့၏ ဆိုင်ရာဆိုင်ရာ အစိုးရအဖွဲ့များကို တော်သွန်ပြီး-ဆင်းရဲသားအရေးတော်ပုံကြီး ပေါ်ပေါက်လာရန် ကြိုးစား၍ နည်းနာ နိဿယနှင့် ပရိယာယ်အဖြာဖြာ ပေးထားခြင်းဖြစ်သည်။

ရှုရှား-ဂျာမဏီစသောပြည်ရှိ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့ ဂိုဏ်းသားတို့သည်၊ ၎င်းတို့တိုင်းပြည်များအား ရန်သူနိုင်ငံများက- တိုက်ခိုက်လာသောအခါ၊ ၎င်းတို့၏ နိုင်ငံအတွက် ကာကွယ် တိုက်ခိုက်ကြရမည်ဟု ဆိုလေသည်။ ၎င်းပြင်မတ်(စ်)နှင့်အိမ်းဂျ(လ်)စသော ပုဂ္ဂိုလ်ကြီးများက-စစ်ကိုအလိုမရှိကြသော်လည်း၊ စစ်ဖြစ်လာသည့် တနေ့၌၊ ၎င်းတို့နိုင်ငံထက်မှ ဝင်ရောက်အားပေးခြင်းပြုကြသည်။ ၁၈၅၄-ခုနှစ်မှ ၅၅-ခုနှစ်၊ ၁၈၇၀-ခုနှစ်မှ ၁၈၇၁ ခုနှစ်၊ ၁၈၇၆-ခုနှစ်မှ ၁၈၇၇-ခုနှစ်များတွင်၊ ထိုကဲ့သို့ ဆောင်ရွက်ကြသည်ဟု မဟုတ်မမှန်-လိုရာထက်သို့ ဆွဲ၍ ၎င်းတို့အတွက် အထောက်အထားပြုကြသည်။

အမှန်မှာ ၁၈၇၀-ခုနှစ် ၁၈၇၁-ခုနှစ်အထိ ဖြစ်ပွားသော စစ်တွင် မတ်(စ်)နှင့် အိမ်းဂျ(လ်)တို့က ဂျာမဏီထက်ကထောက်ခံကြ၏။ အကြောင်းသော်ကား တတိယမြောက် နပိုလီယံနှင့် ဇာသုရင်တို့က- ဂျာမဏီအား နုလ်

မထူနိုင်အောင် ဖိနှိပ်ထားခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ သို့သော် ဂျာမန်တို့က-ပြင်သစ်ပိုင်-ဩဆေးနှင့် လော်ရိမ်း နယ်များကို တိုက်ခိုက်သည်နှင့်တပြိုင်နက်၊ ဂျာမန်တို့အား-မတ်(စ်)ရှင်အိမ်း-ဇျ(လ်)တို့က-များစွာ ချရုံမျှမက။ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ်ဂိုဏ်းသားများအားလည်း၊ ဓနရှင်များနှင့် မရောဘဲ၊ ဆင်းရဲသားတို့၏အရေးကိုကာကွယ်ရန် သတိပေးကြသေးသည်။

ဆိုရှယ်လ်ကြီးတို့အား-စစ်နှင့် ပါတ်သက်၍ စွပ်စွဲလှိုလှိုင်းမတ်(စ်)အိမ်းရှိသည့် “အလုပ်သမားများ၌ ကိုယ်ပိုင်နိုင်ငံမရှိ” ဟုဆိုသောစကားကို မမေ့အပ်ပေ။ ဆိုလိုရင်း အဓိပ္ပာယ်မှာ- ဆင်းရဲသားတို့သည်၊ ကမ္ဘာတွင် ၎င်းတို့အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာရယူရေးအတွက်၊ ဆင်းရဲသားအရေးတော်ပုံ မှန်သမျှကို အားပေးမည်ဟုပင် ဖြစ်သည်။

x x x x x

**ခုခံယခံကြိမ်မြောက်**

**ဒဏ်တာနေရှင်နယ်ပျက်စီးပုံ။**

၁၉၁၂-ခုနှစ်၊ ဘင်(စ်)လီ မြို့တွင် ကမ္ဘာပေါ်ရှိ ဆိုရှယ်လစ်အပေါင်းတို့သည်၊ လာမည့်ဥရောပစစ်ကြီးသည် လူသတ်စစ်ပွဲကြီး ဖြစ်သည့်အပြင်၊ ဓနရှင်အစိုးရ အဖွဲ့အစည်းတို့သည်၊ ဆင်းရဲသား အပေါင်းတို့အား-ဓနရှင်စနစ်ကြီးကို၊ မုန်းတည်းအောင် ပိုမိုဖန်တည်းနေခြင်းဖြင့်

ဆင်းရဲသား တော်သွန်ပုန်ကန်မှုကြီး ပေါ်ပေါက်ရတော့  
မည်မှာ-မုချဟု ထုတ်ပြန်ကျေညာခဲ့သည်။မကြာမှီ ငစ်ကြီး  
ဖြစ်လာလေသည်။ တော်သွန်မှုအတွက် အချိန် ကောင်း  
လည်း ဆိုက်ရောက်လာလေသည်။သို့သော်-ဘုံအချိန်အခါ  
၌၊ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ်ဂိုဏ်း သားတို့သည်၊ တော်သွန် ပုန်  
ကန်ရေးအတွက် မဆောင်ရွက်ဘဲ၊ တော်သွန်မှုကို တားဆီး  
ပိတ်ဆို့ သည့်လုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်လေတော့သည်။  
၎င်းတို့သည် ထိုအချိန်က-၎င်းတို့၏ နေရှင်အစိုးရ အဖွဲ့  
တို့နှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်လေသည်။ ထိုအခါ-ဒုတိယ  
အကြိမ်မြောက် အင်တာ နေရှင်နယ်၏ ဆုံးဖြတ်ချက်မှာ  
အမိပျိုယ်မရှိ ဖြစ်သွားခဲ့သည်။ သို့ကြောင့်-ယင်းသို့ ပျက်  
ပြားသွားရခြင်း အကြောင်းရင်းများကို အနည်းငယ် ရှာ  
ဖွေရပေမည်။ရှာဖွေရာ၌အမျိုးသားကာကွယ်ရေးဆိုသည့်  
ဂိုဏ်း ပေါ်ပေါက်ပုံ တိုးတက်လာပုံတို့ကို ဆင်ခြင်မှ ထင်  
ရှား လာနိုင်မည်ဖြစ်သည်။

ဒုတိယ အကြိမ်မြောက် အင်တာနေရှင်နယ်၏ ဆုံး  
ဖြတ်ချက် အတည့် ဖြစ်နေသည့် ကာလအတောအတွင်း  
ဆိုရှယ် ဒီမိုကရက်တစ် အသင်းတိုင်း၌၊ တော်သွန်မှုကိုလို  
လားသောသူများနှင့် အခွင့်ကောင်း ကြံသူများ တတက်  
နှင့်တတက် အတိုက်အခံ ဖြစ်လျက်ရှိကြသည်။ အင်္ဂလန်၊  
အီတလီ၊ ဟော်လံ-စသော နိုင်ငံများရှိ အလားတူအသင်း  
များ၌လည်း ထိုကဲ့သို့ နှစ်ပကွဖြစ်လျက်နေကြသည်။

သို့ကြောင့် ထို ဝါဒ သမားတိုင်း ( Opportunism )

အခွင့်ကောင်း ကြံခြင်းသည်၊ နေရှင်ကလေးတို့၏ သဘော  
 ထားဖြစ်သည်ဟု ယုံကြည်သည်။ ထို့အပြင်-နေရှင်ပေါက်  
 စ၊ စိတ်ပေါက်နေသော အလုပ်သမားအချို့သည် နေရှင်  
 တို့နှင့်ပူးပေါင်း၍၊ ဆင်းရဲသား လူထုကြီး၏ အခွင့်အရေး  
 များကို ဆန့်ကျင်တက်ပြိုင်သည်ဟု ယုံကြည်လေသည်။

၁၈၈၀- မှ ၁၉၀၀- နှစ် များတွင် ဆိုရှယ်လစ်တို့  
 ဆောင်ရွက်နေသော လုပ်ငန်းအခြေခံ တရားများကို စစ်  
 ဆေးကြည့်လျှင်၊ အခွင့်ကောင်းကြံသော လူစုများကို အား  
 ပေးနေကြရာရောက်သည်ကို တွေ့သည့်ပြင်၊ အခွင့်ကောင်း  
 ရှာသူ၊ ဝါ၊ ကိုယ်ကျိုးရှာသူ လူစုတို့အား ဆင်းရဲသား  
 အပေါင်းက ကြည်ညိုစေရာ ရောက်သည်ကိုလည်း တွေ့  
 ရသည်။

နောင်သောအခါ-စစ်ကြီးကလည်းဖြစ်လာသဖြင့်၊ အ  
 ခွင့်ကောင်း ကြံသူများအတို နိုင်ငံကာကွယ် ရေးဆိုပြီး၊  
 လှည့်ဖြားရန်အခွင့်ကောင်းကြံလာရပေသည်။ ရှေးက ၎င်း  
 တို့သည် နေရှင်များနှင့်တိတ်တိတ်ဝှက်ဝှက် ဆက်သွယ်ဆောင်  
 ရွက်နေသော်လည်း၊ စစ်ဖြစ်လာသည့်အခါ မရှောင်သား  
 မတိမ်းသာဘဲ၊ နေရှင်များနှင့် ထင်ထင် ရှားရှား ပူးပေါင်း  
 ဆောင်ရွက်လာခဲ့ပြန်သည်။ ယင်းသို့ဆင်းရဲသားများအား  
 သစ္စာဖောက်သွားသည်နှင့်တပြိုင်နက်၊ အစိုးရအဖွဲ့တို့သည်  
 နေရာတိုင်း၌ မာရှယ်လော ဥပဒေထုတ်ဆင်ပြီးလျှင်၊ အ  
 လုပ်သမားခေါင်းဆောင်တို့နှင့် အလုပ်သမား ဆင်းရဲသား  
 တို့အား မလူနိုင်အောင် နှိပ်ကွက်ကြလေသည်။ ထိုအခါ

အခွင့်ကောင်းကြံသည့် ခေါင်းဆောင်ညွှာတို့သည်၊ သိသိသာသာကြီးအစိုးရတို့၏ငြေတဝါးအောက်သို့ ပြေး၍ပွေ့ခံကြလေသည်။

နေရှင်ပေါက်စ ကလေးများနှင့် အလုပ်သမားများထဲတွင် အကျိုးထူးခံစားနေရသော- အလုပ်သမားတို့သည်၊ ၎င်းတို့၏ အခွင့်အရေးနှင့် နေရှင်ကြီးများ နိုင်ငံခြားမှ မီးပြတိုက်၍ရရှိသော အမြတ်အစွန်း အပိုင်းအစ များကို (ဝါ)အစိုးရအရင်းများကို၊ ဝါးမြို့နိုင်ရန်လည်း ကြိုးစားလာကြသည်။

တိုတိုဆိုရလျှင်၊ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေး ဆိုသူများသည်၊ အတိုင်းတိုင်း အပြည်ပြည်နှိပ်-၎င်းတို့၏ အခွင့်အရေးများ ပျောက်ပျက်သွားမည့် စိုး၍ စစ်ဖြစ်လာလျှင်၊ ဆင်းရဲသားများ ကောင်းကျိုးအတွက်၊ လက်ရှိ အစိုးရများကို တော်လှန် ပြစ်ကို မကျိုးစားဘဲ၊ အစိုးရ တို့အား ထောက်ခံ အားပေးခြင်းသာလျှင် ပြုကြကုန်သည်။

ဆုခံခါစသမားတို့၏ ဝတ္တရား။

စစ်ဖြစ်လာခြင်းကြောင့် ဆင်းရဲသားတို့မှာ ပိုမို၍ဒုက္ခများ ခံစားလာရပေသည်။ ဒုက္ခများစွာ ခံစားလာရလေလော့၊ ဆင်းရဲသားတို့မှာ ပိုမိုလည်းလုံးမိလာလေလေ ဖြစ်ပြီး ၎င်းတို့၏ အရေးတော်ပုံကြီးမှာလည်း တပြည်းပြည်း နီးလာရလေသည်။ သူထုကြီး၏ စိတ်ဝါတ်များ ဤသို့ပြင်း

ထန်လာသောအခါ၊ နေရှင်တို့ ယခင်က ဖုံးကွယ်ခဲ့သော  
၎င်းတို့၏စိတ်ရိုင်း၊ စိတ်ချိက်တို့သည် သွားသွားကြီးပေါ်  
ထွက်လာရပြန်သည်။

သို့ကြောင့်-နေရှင်များအရေးနိမ့်ပြီး၊ ဆင်းရဲသားများ  
အရေးသာခဲ့ကံ။ လုပ်ငန်းအစီအစဉ်များကို ရေးဆွဲ ပေး  
ရမည်။ လုပ်ငန်းမစမှီ ဆင်းရဲသားများ မျက်စိပွင့်မှုနှင့်  
လုပ်ငန်းအသွက် အဆင်သင့်ဖြစ်စေရန်၊ “နယ်ချဲ့စစ်အလို  
မရှိ” စသည့် ကြွေးကြော်သံကို တည်ထွင် ပေးရမည်။  
လူများစုတို့၏နေ့စဉ်အရေးများကို တပြည်လုံးအရေးဖြစ်  
ရန် ယှံ့ဆော်သွားရမည်။

ထပ်(စ်)ထီ ကျေညာ စာတမ်းတွင်လည်း ပါရစ်ကွန်  
မြို့နိုးကို၊ကိုးကားထားလေသည်။ အကြောင်းသော်ကား-  
ထိုအချိန်က- ပြည်တွင်း စစ်ဖြစ်အောင် ဖန်တည်း ခြင်း  
ကြောင့်ဖြစ်သည်။ ပါရစ်ကွန်မြို့နိုးပျက်ပြားသွားရခြင်း အ  
ကြောင်းမှာ၊ ထိုစဉ်အခါက-ဆိုရှယ်လစ်ဝါဒတည်ထောင်  
ရေးအတွက်၊ နိုင်ငံအတွင်း၌ အခြေခံသည်း မရှိသေး၊စစ်  
ဖြစ်နေသောနိုင်ငံတို့ရှိ၊ တော်ယွန်ပုန်ကန်ရေးအခြေအနေ  
မှာလည်း၊မခိုင်လုံသေးသည့်ပြင်၊ပါရစ်မြို့ရှိ အလုပ်သမား  
တို့မှာလည်း၊ နေရှင်အစိုးအငွေ့များ ကိန်းအောင်းလျက်  
ရှိခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်။ နောက်အနှစ် ၅၀-ခန့်မျှ ကြာ  
သောအခါမှပင်၊ ဘိုချို ယွင်းချက်များ ပပျောက်သွားလေ  
သည်။



ကိုယ်ပိုင်စုပေါင်းချုပ်ရေးပြဋ္ဌာန်းခြင်း။

နိုင်ငံတိုင်း၌ ဖိနှိပ်ခြင်းများကို၊ ရှေးဦးစွာ ဘုန်းလှန် ပြု  
 မျက်ပါ။ ထို သမားတို့၏ ရည်ရွယ်ချက်သို့ ရောက်မည်။  
 သို့ကြောင့်- ကျွန်ုပ်နိုင်ငံများမှ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ် ပြဋ္ဌာန်းခွင့်  
 တောင်းဆိုခြင်းကို။ သခင်နိုင်ငံရှိ ထို သမားများက ထောက်  
 ခံအားပေးရမည်။ ထိုသို့မဆောင်ရွက်လျှင်၊ သခင်နိုင်ငံရှိ  
 ထို သမားများမှာ၊ တကဲ့သို့ သမားများ မဟုတ် သေး  
 ကြောင်း ထင်ရှားလေသည်။

ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ရေးပြဋ္ဌာန်းခွင့်အတွက် အားပေးခြင်း  
 မှာ၊ နိုင်ငံကလေးတွေ တစ်စီးတစ်ခြား အစိတ်စိတ်အမွှာမွှာ  
 ပေါ်ပေါက်လာရန် အားပေးခြင်းမဟုတ်ပေ။ အချုပ် အ  
 ချုပ်-အဖိအနှိပ်မှ လွတ်ကင်းအောင် အားပေးခြင်းမျှသာ  
 ဖြစ်သည်။ ယင်းသို့လွတ်လပ်သော နိုင်ငံကလေးများ ပေါ်  
 လာလေလေ၊ ကမ္ဘာ့တော်လှန်မှုကြီးအတွက်၊ နိုးကင်လာ  
 လေလေဖြစ်မည်သာတည်း။ ထိုအခါ-အဖိအနှိပ်ခံရသော  
 တိုင်းပြည်ရှိ၊ ထို သမားများကလည်း၊ သခင်နိုင်ငံရှိ အလုပ်  
 သမားများ၊ တောသူတောင်သား ဆင်းရဲသားများနှင့် ကျွန်  
 နိုင်ငံရှိ ဆင်းရဲသားများ ညီညွတ်သွေးစည်းမှုအတွက် ကျိုး  
 စားဆောင်ရွက်ရမည်။ ထိုသို့ဆောင်ရွက်ခြင်းမှာ မအောင်  
 ဖြစ်နိုင်ရာ အကြောင်းမရှိ။ အကြောင်း သော်ကား- နေရာ  
 တကာတိုင်း၌၊ လူများစုတို့မှာ- လူနည်းစုတို့၏ ဖိနှိပ် ညှဉ်း  
 ဆဲခြင်း၊ ခံနေရသောကြောင့် ဖြစ်သည်။ ဥပမာ- ဝေဒနာ

တမျိုးတည်း ခံနေရသောလူများနှင့် တူနေလေသည်။ သို့  
ကြောင့်- လူများစုတို့ သွေးစည်းနိုင်ရန်မှာ- ၎င်းတို့အား  
ချုပ်ချယ်သော နှောင်ကြီးမှုလွတ်အောင်ရန်နိုင်မည်။ သေး  
နည်းပေးရန်ပင်ဖြစ်သည်။ ထိုသေးနည်းကား- နိုင်ငံတိုင်း၌  
ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ရေး ပြဋ္ဌာန်းခွင့် တောင်းဆိုရန်ပင် ဖြစ်  
သည်။

+            +            x            +            +  
စစ်နှင့်အလုပ်သမား။

ရုရှားပြည်တွင် နေရှင်ကြီးများနှင့်အစိုးရအဖွဲ့က သွေး  
ဆောင်၍မရသည့်၊ လူ့အတန်းအစားမှာ- ဆင်းရဲသား  
အလုပ်သမားများသာ ဖြစ်သည်။ ၁၉၁၄-ခုနှစ် စစ်ဖြစ်  
ခါစအချိန်တွင်ဇာတုရင်က-အခွင့်အရေး အနည်းငယ် ပို  
ပေးသဖြင့်၊ မနိုးကြားသည့်အလုပ်သမား အနည်းငယ်မျှ  
သာအစိုးရအဖွဲ့ဘက်သို့ ယိမ်းယိုင်သွားသည်။ မော်စကို  
မြို့တွင် ဣာမန်လူမျိုးများနှင့် အမိကရုဏ်းဖြစ်ခြင်း၌အလုပ်  
သမားများ ပါဝင်ခြင်းကို အစိုးရတို့က အကြီး အကျယ်  
ချဲ့ထွင်ပြောဆိုလေသည်။ သို့သော်- အလုပ်သမားများမှာ  
နေရှင်တို့၏ သွေးဆောင်ခြင်းကို လုံးလုံး ဂရုမစိုက် ကြ  
ပေ။

ယင်းသို့ သွေးဆောင်၍မရခြင်းမှာ-ရုရှား တပြည်လုံး၌  
တော်လှန်ပြောင်းလဲရေးစိတ်ဓါတ်များ၊ အတော် အတန်  
ထွမ်းဖိုးနေခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ တမန်-ရုရှားအလုပ် သ

မားများမှာလည်း၊ ၎င်းတို့အခွင့်အရေးကို ပိုမိုသိနှင့် နေခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။

၁၉၁၂-ခုနှစ်မှ ၁၉၁၄-ခုနှစ်အတွင်းတွင်၊ ရုရှားပြည်၌ တော်လှန်ပုန်ကန်မှုအရေး၊ စတင်ပေါ်ပေါက်စ ပြုလာသည်။ တဖန်-ကမ္ဘာတွင်တစ်ခုမကြုံဘူးသည့် အလုပ်ရပ်စုံမျှ အရေးတော်ပုံကြီးလည်း ပေါ်ပေါက် လာလေသည်။ ၁၉၁၃-ခုနှစ် ပေါ်ပေါက်သည့် အလုပ်ရပ်စုံကြီးတွင်- သပိတ်သမားပေါင်း ၁-သန်း ၅-သိန်းခန့် ပါဝင် လေသည်။ ၁၉၁၄-ခုနှစ်တွင် ဖြစ်ပေါ်လာသော သပိတ်ကြီး၌ သပိတ်သမားပေါင်း ၂-သန်းကျော်ပါဝင်သည်။ စစ်ကြီးမဖြစ်မှီ အချိန်၌၊ စိန့်ပီတာဘတ်မြို့တွင်မူ၊ အရေးတော်ပုံကြီးအတွက်၊ ခရီးအတော်ရောက်လျက်နေသည်။ ထိုအချိန်အခါက-အစိုးရဘက်နှင့် အလုပ်သမားများ စစ်ကလေးသဘွယ် တိုက်ခိုက်ခြင်း ပြုရလေသည်။

မတရားအသင်းဟု ကျေညာခြင်းခံရသော ရုရှား ဆိုရှယ်-ဒီမိုကရက်တစ်လေဘာပါတီလည်း ၎င်း၏ဝတ္တရားအတိုင်း၊ ကမ္ဘာ့တော်လှန်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ခြင်းပြီးပြောက်လေသည်။ ထိုအသင်းကြီးမှာ-ကမ္ဘာ့ အရေးတော်ပုံကြီးအတွက် ဆောင်ရွက်ရာ၌၊ တုန်ယှုပ်ခြောက်ခြားခြင်းမရှိပေးရုရှားကွန်မြူနစ်တို့သည်၊ ကိုယ်ကျိုးရှာ သမားများနှင့် ကာလရှည်လျားစွာ ပေါင်း၍ ဆောင်ရွက်ကြသော်လည်း၊ လွန်မြဲနစ်တို့၏ တိုးတက်လျက်ရှိသော လုပ်

ငန်းဆောင်တာ အပင်ကို၊ ကိုယ်ကျိုးရှာ သမား များက ဆွဲငင်ထားခြင်းငှါ မတတ်နိုင်ကြပေ။

ထိုအခါ- တပြည်လုံး၏ အခြေ အနေကို ကြည့်မည် ဆိုလျှင်လည်း၊ အလုပ်သမားများ ထဲတွင် ကိုယ်ကျိုးရှာ သမားများ အခုမရောက် နိုင်သည်ကို တွေ့ရမည် ဖြစ် သည်။ ကိုယ်ကျိုးရှာ သမားများ တစ် တစ် ပြုပြင် လို သည့် လူများ ထား သည်။ ပညာတတ် များနှင့် ငွေ ရင်း ငွေနှီး အနည်းငယ် ရှိသော လူသိုက်များမှ ထွက် ပေါ်လာသော လူစု ဖြစ်သည်။ သို့သော်- နိုင်ငံရေး တ ကယ်စိတ်ထက်သန်ပြီး၊ တကယ်ဦးဦးကြားကြားရှိနေသည့် အလုပ်သမား လူများစုထဲတွင်မူ၊ ၎င်းကိုယ်ကျိုးရှာသမား များမှာ၊ လူနည်းစုကလေးမျှသာရှိသည်ကို တွေ့ရသည်။ (\* လီကွီဒေတား ) ခေါ်သည်။ ကိုယ်ကျိုးရှာအသင်းမှာ လည်း၊ စစ်ကြီးမဖြစ်မှ အချိန်၌ပင်၊ အလုပ်သမားများ၏ ယုံ ကြည်ကိုးစားခြင်းကို မခံရတော့ပေ။ တဖန်(ပက်ထရိုဆာ ရက်) နှင့် (မော်စကို) မြို့တော်များတွင်၊ အလုပ်သမား သတင်းစာများ ထုတ်ဝေခြင်းကို ထောက်၍၊ ၅-ပုံပုံလျှင် ၄-ပုံသော အလုပ်သမားကိုမှာ၊ ကိုယ်ကျိုးရှာ သမားများ၏ ရန်ကို၊ ထွန်းလွန်မြို့ဖျက်နေသည်မှာ ထင်ရှားလှပေသည်။

စစ်ကြီး စဖြစ်ပွားကတည်းက၊ ဇာသုရင်အစိုးရတို့က၊ နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်း နားလည် ထားသည့် အလုပ်သမား

\* Liquidator.

ထောင်ပေါင်း မြောက်မြားစွာကို၊ ဘမ်းသီးချုပ်နှောင်ပြီး  
 လျှင် နယ်နှင်အပြစ်ပေးလေသည်။ အထဲတွင်မတရားအ  
 သင်းဟု ကျေညာခြင်းခံရသော ရုရှား ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်  
 တစ် လေ့လာပါတီဂိုဏ်းသားတို့လည်း ပါဝင်လေသည်။  
 အလုပ်သမား သတင်းစာများကို ပိတ်ပင် ပစ်ရုံမျှ မက  
 တိုင်းပြည်တွင်း၌ မာရှယ်ထောဥပဒေ ထုတ်ဆင့်ထားလေ  
 သည်။ သို့ကြောင့်ပင်-အလုပ်သမား အရေးတော်ပုံကြီးမှာ  
 ခေတ္တရပ်ဆိုင်းသွားရလေသည်။ သို့သော်လည်း တော်လှန်  
 ရေးအတွက် တိတ်တိတ်ပုန်း လှုပ်ငန်းများကိုကား- ဆက်  
 လက်ဆောင်ရွက်နေသည်။ နိုင်ငံခြားတွင် ယုံနိုင်သည့် အ  
 လုပ်သမားအရေးတော်ပုံစာတမ်းများကို၊ ပက်ထရိုကရက်  
 မြို့တွင် တိတ်တိတ်ပုန်းပြန်လည်ရိုက်နှိပ်ပြီး၊ နယ်အသီးသီး  
 ရွာအသီးသီးသို့ပို့ကြသည်အပြင်၊ အလုပ်သမားထန်းလျား  
 များ၊ စစ်တန်းလျားများသို့လည်း ပို့ကြလေသည်။ မြို့အ  
 ပြင်တက်- လုံခြုံသည့် နေရာများ၌လည်း၊ အလုပ်သမား  
 များ၏ အစည်းအဝေးများကျင်းပကြလေသည်။ ထိုနောက်  
 မကြာမှီ-ပက်ထရိုကရက်မြို့တွင် သတ္တုအလုပ်သမားများ  
 အကြီးအကျယ် အလုပ်ရပ်စဲကြလေသည်။

+ + + + +

၁၉၁၃-ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လတွင်တော်တွင်းရှိ၊ ဆိုရှယ်ဒီမို  
 ကရက်တစ်ဂိုဏ်းသားများ ကွဲသွား လေသည်။ တာဝက်  
 တွင် (ချက်မေဇီ) ခေါင်းဆောင်သည့် ကိုယ်ကျိုးရှာ သ  
 မား (၇)ယောက် ပါသွားလေသည်။ ၎င်းတို့ကို ရွေး

ကောက်ထင်မြောက်လိုက်သောနယ်များမှာ၊ ဆင်းရဲသားများကို အရပ်များမထုတ်ပေ၊ အလုပ်သမား ၂-သိန်းကျော်ကလေးမျှသာ ရှိသော အရပ်များဖြစ်သည်။ ကျန် (၆)ယောက်သော ကိုယ်စားလှယ်များမှာ၊ ဆင်းရဲသားအလုပ်သမားစစ် စစ်များရှိသော နေရာများက သာဖြစ်သည်။ အလုပ်သမားလည်း ဝ-သန်းကျော် ရှိသည်။

အဓိက ကွဲသွားခြင်းအကြောင်းရင်းကား-ဆုဝါဒလုပ်ငန်းပရိယာယ်နှင့်ကိုယ်ကျိုးရှာတမတပပြောင်းလဲရေး ပရိယာယ်တို့ကို ငြင်းဆိုကြခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ ယင်းသို့ သဘောကွဲလွဲမှုကြီးမှာ သွတ်တော်အပြင်လုပ်ငန်းဖြစ်သော လူထုလုပ်ငန်းကြီးတွင် အတော်ထင်ရှားသွားလေသည်။ ချွေးပြည်နယ် ဤကဲ့သို့တော်လှန်ပြောင်းလဲရေးလုပ်ငန်းကြီးကို တကယ်လုပ်လိုလျှင်၊ တိတ်တိတ်ပုန်းလှုပ်မှသာ ဖြစ်လေသည်။ (ချက်မေဇီ) တို့လူစုကား-တိတ်တိတ်ပုန်းလှုပ်မှုများကို ဖြုတ်ပယ်ထားသောသူများဖြစ်သည်။ သို့ကြောင့်ပင် ကွဲကြရလေသည်။ ကိုယ်စားလှယ် ၆-ယောက်မှာ၊ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် လေဘာပါတီဟု ဖွဲ့စည်း လိုက်လေသည်။ နောက်တစ်လောက် ကြာလာသောအခါ၊ ၎င်းပါတီ နောက်၌၊ လူထုကြီး၏အင်အားများစွာ ကြီးကျယ်လာသည်ကို တွေ့ရသည်။

စစ်ကြီးဖြစ်ပွားလာသောအခါ၊ ၎င်းတို့၏ဝါဒမှာ ပိုမိုထင်ရှားပြတ်သားလာသည်။ (ချက်မေဇီ) တို့ လူစုကား-

ထိုအခါ လွှတ်တော်ဘွင်း၌သာ အလုပ်လုပ်ကြလေသည်။ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် လေဘာပါတီဂိုဏ်းသားများကမူ နိုင်ငံရေးလုပ်ငန်းအပိုအင်အားကို ကုန်စွာရေးဆွဲပြီး အလုပ်သမားများရှိရာ အရပ်တိုင်း၌ နယ်ချဲ့စစ်များ အကြောင်းကို အသေအချာထုတ်ဖော်ပြောဆိုပြီး ဖြစ်ပွားနေသော စစ်ကို ရှုံးချကာ လူများစုအားကို စုလေသည်။ မင်းသို့ ဆောင်ရွက်ခြင်းကို လူကြီးက များစွာကြေနလေသည်။

အစိုးရဥပဒေများကိုလည်းဖောက်ဖျက်ကြူးကြော်လာလေသည်။ အခါခါဆောင်ရွက်မှုများမှာ ဆိုင်တေးရီးယားပြည်သို့ နယ်နှင့်ခံသို့ခံခဲ့ရသည်။ ဇာတုရင်အင်းရအဖွဲ့ကလည်း ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် လေဘာပါတီစစ်လည်းများသည်။ စစ်ကိုအားမပေးရအောင် ကြိုးစားသည်မှာ ထင်ရှားလှသည်ဟု အပြင်းအထန် စွဲစွဲပြောဆိုကြပြီး တရားစွဲလေသည်။ အခြားပြင်သစ်-ဂျာမဏီပြည် ဆိုရှယ် ဒီမိုကရက်တစ်ဂိုဏ်းသားတို့မှာ ၎င်းတို့၏ တိုင်းပြည်တက်က စစ်တွင်း၌ ကူညီကြသည်။ ရှေးပြည်ရှိ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တို့မှာ ထိုကဲ့သို့ မဟုတ်သဖြင့် ဇာတုရင်တို့က များစွာပြစ်တင်ပြောဆိုကြသည်။

ရုံးတင်စစ်မိသဖြင့် ဆင်းရဲသားများ ရင်ကွက် တိုင်း၌ စစ်ကြီးကိုဆန့်ကြင်၍ ကွန်မြူနစ်တို့၏ တိတ်တိတ်ပုန်းဝါဒဖြန့်ထွားခြင်းများဘွားဘွားကြီးပေါ်၍ လာသည်။ သို့သော် တိတ်တိတ်ပုန်း လုပ်ငန်း တစ်စိတ်တစ်ဒေသမျှသာ ပေါ်ခြင်းဖြစ်လေသည်။ အလွန်တိုတောင်းလှသော အချိန်တွင်း၌ ဤ

မျှ တွင်ကျယ်အောင် လုပ်ဆောင်နိုင်သော ကွန်မြူနစ်  
 ကိုယ်စားတို့အား၊ အထူးချီးမွမ်းကြလေသည်။ တရားခွင်  
 တွင် ကိုယ်စားလည်တရားကပြောသည်မှာ၊ “ငါ့အားနယ်  
 မှ ဣတ်တော်သို့ ရွေးကောက် တင်မြှောက်လိုက်ခြင်းမှာ၊  
 ဣတ်တော်တွင် ထိုင်နေရန်မဟုတ်သဖြင့်၊ ငါသည် ဆင်းရဲ  
 သားများရှိရာ နယ်တိုင်းသို့သွားရောက်ပြီး၊ ၎င်းတို့၏ စိတ်  
 နေ့ သဘောထားကို စုံစမ်းခဲ့သည်။ ငါသည် တိတ်တိတ်  
 ပုန်း လုပ်ငန်းများကိုလည်း များစွာ ဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။  
 ဆင်းရဲသားများတို့၏ အစည်းအဝေးများကိုလည်း ကျင်း  
 ပွားပြီးလျှင်၊ စစ်ကိုအားမပေးရဟူသော ဆုံးဖြတ်ချက်များ  
 လည်း အစည်းအဝေးတိုင်းက ဆုံးဖြတ်စေသည်။

ယင်းသို့ ဆောင်ရွက်ခြင်းကို၊ ဇာအစိုးရတို့က သေ  
 ဒဏ်အထိ ပေးနိုင်လေသည်။ သို့ကြောင့်ပင်-ထိုကိုယ်စား  
 လည်ကဲ့သို့၊ အခြားရဲတော်များမှာ- သတ္တိ မကောင်းလှ  
 သဖြင့်၊ ကွတ်ထောင့်- အစစ်ခံကြကုန်သည်။ ဣတ်တော်  
 လုပ်ငန်းကို အရေးတကြီးလုပ်ငန်းဟု တဖန် ပြောဆို လာ  
 ကြပြန်သည်။ ၎င်းတို့ ယူဆသည့် ဣတ်တော် လုပ်ငန်း  
 မှာ- ရာထူးရရေး- လာဘ်ရရေး ကိစ္စများပင် ဖြစ်သည်။  
 ကွန်မြူနစ်တို့ ယူဆသည့် ဣတ်တော် လုပ်ငန်းမှာ၊ အ  
 လွန်ကျဉ်းကြပ်လှသော ဣတ်တော်လုပ်ငန်း အတွင်း၌ပင်  
 ကွန်မြူနစ်ဝါဒပြန့်ပွားရေးနှင့် ဆင်းရဲသားတို့၏ တော်ထွန်  
 ပုန်ကန်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်သည်။ သို့ကြောင့်  
 ပဌမ ဣတ်တော်လုပ်ငန်း လုပ်လျှင်၊ ဝန်ကြီးချုပ်များ ဖြစ်



လာလေသည်။ ဒုတိယ လွှတ်တော် လုပ်ငန်း လုပ်လျှင်၊  
 ထောင်သော်၎င်း၊ နယ်ခြားသော်၎င်း၊ သေဒဏ် သော်၎င်း  
 ခံစားရမည်ဖြစ်သည်။ ပဋိမလွှတ်တော်လုပ်ငန်းမှာ-မနုရှင်  
 တို့အတွက်ဖြစ်သည်။ ဒုတိယ လုပ်ငန်းမှာ ဆင်းရဲသားတို့  
 အတွက်ဖြစ်သည်။

+ + × + †

**ရုရှား ဆိုရှယ် ဗီဒိုကရက်တစ် လေဘာပါတီ**

ရုရှားဆိုရှယ်ဗီဒိုကရက်တစ် လေဘာပါတီမှာ ကာလ  
 အတော်ကြာ ကပင် ကိုယ်ကျိုးရှာ သမားတို့မှ ခွဲထွက်  
 သွားခဲ့လေသည်။ ထိုအခါ ရုရှားပြည် ကိုယ်ကျိုးရှာသမား  
 တို့သည် ကိုယ် ပြည်ကို ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့ဟု အမည်  
 ပြောင်းကာ-တစ်ခန်း ထကြပြန်သည်။ သို့ကြောင့်ပင် ဘု  
 နိုင်ငံ တည်ထောင်ရေးအတွက်၊ ၎င်းတို့နှင့် ကွဲရခြင်းသည်  
 များစွာသင့်လျော်ပေသည်။ ဘု သမားများနှင့် \* (အား  
 နားကပ်)ဂိုဏ်းကွဲကြခြင်းတို့သည် ဆိုရှယ်လစ်နှင့် ကိုယ်  
 ပြည်ကို ကာကွယ်ရေးအဖွဲ့ ကွဲကြခြင်းနှင့် တူ၍နေလေ  
 သည်။ ယင်းသို့ ဆိုရှယ်လစ်များနှင့် ကိုယ်ကျိုးရှာ သမား  
 များမကွဲဘဲ နေကာ ဘု ဝါဒ ဂိုဏ်းမှာ မနုရှင်တို့၏ အလို  
 သို့လျှော့ပေးနေရပြီး၊ တကဲ့ အလုပ်သမား အရေးတော်ပုံ  
 အတွက်၊ အလုပ်သမား အဖွဲ့နှင့် ဘု ဝါဒ အဖွဲ့များကို  
 လွတ်လွတ်ကျွတ်ကျွတ် ဖွဲ့စည်း တည်ထောင်နိုင်မည် မ

\* (ဘုရင် ဘလိုစရှီသောဂိုဏ်း)

ဟုတ်ပေ။ ယခု ဤကဲ့သို့ ကွဲလိုက်ခြင်းကြောင့်၊ အလွန်  
 အောက်ကျ နောက်ကျဖြစ်ပြီး၊ နိုင်ငံရေးမျက်စိ လုံးလုံး  
 မှောက်နေသည့် အလုပ်သမား၊ လယ်သမား၊ ဆင်းရဲသား  
 များအား မျက်စိပွင့်ပေးနိုင်သော အခွင့်ကောင်းများ ရရှိ  
 လာသည့် အပြင်- ဆိုရှယ်-ဒီမိုကရက်တစ် အသင်းသို့ပင်  
 တင်ဖြည့် နိုင်လာလေသည်။ တကမ္ဘာလုံးရှိ ဆိုရှယ်လစ်  
 အသင်းများလည်း၊ ဤခြေထမ်းကို နင်းမိရန် တည်ထွင်ရပေ  
 မည်။

ကမ္ဘာလုံး ဆိုင်ရာ-ကွန်မြူနစ် အစည်းအရုံးကြီး ဖြစ်  
 မြောက်ရန်မှာလည်း၊ နိုင်ငံတိုင်း နိုင်ငံတိုင်း၌၊ ကွန်မြူနစ်  
 အသင်းများ တည်ထောင်ထား၍ လိုလေသည်။ ထိုသို့  
 ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ-ကွန်မြူနစ် အသင်းကြီး တည်ထောင်  
 သောအခါ၊ ကိုယ်ကျိုးရှာ အဖွဲ့သမားများ မပါဝင်မှ လို  
 ရင်းသို့ရောက်ပေမည်။ ထိုသို့ တေးရှင်းရန်မှာလည်း လွယ်  
 လင့်တကူနှင့်လုပ်၍ရမည်မဟုတ်။ နှစ်ပေါင်း အတော်ကြာ  
 ကြာ-သုတ်သင်ရှင်းလင်းနိုင်မှ ဖြစ်ပေမည်။

ရုရှားကွန်မြူနစ်အသင်းက ထိုသို့သော တေးဆိုးများ  
 ကင်းကွာအောင် လုပ်လိုက်သော အခါ၊ ကိုယ်ကျိုးရှာ  
 သမားတို့မှာ တဘက်မှနေ၍၊ ပါတီကို ဒုက္ခပေးလာလေ  
 သည်။ ထိုသူများမှာ ရုရှားနိုင်ငံတွင်း၌ပင် တကွဲကွန်မြူနစ်  
 များဟန်သော်၍၊ အလုပ်သမားများကို ကိုယ်ကျိုးရှာ  
 သမားများ၊ ဓနရှင်များနှင့် ပူးပေါင်းမိရန်- ပရိယာယ်ဖြင့်  
 ဟောပြောခြင်း၊ ဝါဒဖြန့်ခြင်း လုပ်ကြလေသည်။ သို့သော်

လည်း၊ မိမိအခွင့်အရေး၊ မိမိတို့ကောင်းစွာ နားလည်နေ  
သောရုရှားအလုပ်သမားများသည် ရုရှားကွန်မြူနစ် ပါ  
တီနှင့် မခွဲခွါခဲ့ကြပေ။

+ + + + +

စစ်အတွင်း၌၊ ရုရှားပြည် ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် လေ  
သာပါတီက၊ အထက်တွင် တော်ပြုရေးသားခဲ့သော ပရိ  
ယာယ်နည်းမျိုးစုံကို သုံးခြင်းကြောင့်၊ ရုရှားပြည်တွင်-ဆို  
ရှယ်ဒီမိုကရေစီ ဝါဒမှာ အထူး တိုးတက် ပြန့်ပွားသွား  
ခဲ့သည်။

ယင်းသို့ သုံးခဲ့သော ပရိယာယ်များနှင့် ဆိုရှယ်ဒီမိုက  
ရေစီဝါဒ- တိုးတက်ပုံကို အသေအချာသိလိုရန်- ရုရှား  
ပြည် ကွန်မြူနစ်အသင်း၏ ပရိယာယ်နှင့် ဇာတင်ကိုလည်း  
သိရမည်ဖြစ်သည်။

ဆိုရှယ်ဒီမိုကရေစီ ဝါဒမှာ-သက္ကရာဇ် ၁၈၈၃-ခုနှစ်  
တွင် ပေါ်ပေါက် လာခဲ့ သည်။ သို့ဝါဒကိုလည်း အလုပ်  
သမားများ လွတ်မြောက်ရေး အဖွဲ့က-နည်းစနစ် ကျကျ  
နုနု နိုင်ငံတွင်း၌ ၎င်း၊ နိုင်ငံခြား၌ ၎င်း၊ ဝါဒ ပြန့်ဖြူး  
ခဲ့သည်။ ၁၈၉၀-ပြည့်ခုနှစ်အထိ-ထိုဝါဒမှာ ဝါဒ ဖါသာ  
ဖြစ်၍-ရုရှားပြည် လူများ ချဖြစ်သော အလုပ်သမားအဖွဲ့  
အစည်းများနှင့် ဆက်သွယ်ခြင်း မရှိခဲ့ပေ။ ၁၈၉၀-ပြည့်  
ခါနီးမှ-တိုင်းပြည်တွင်း၌ နိုင်ငံရေးဂယက်ဆွဲရှားခြင်း ဖြစ်  
ပေါ်လာသော အခါ၌ ၎င်း၊ အလုပ်သမားများ အလုပ်ရပ်  
စဲမှုများ- ပေါ်ပေါက်လာသော အခါ၌ ၎င်း၊ ဆိုရှယ် ဒီမိုက

ရက်တစ်ပါတီမှာ-လုပ်ငန်းနှင့် ရင်ဆိုင် တိုးနေလေသည်။  
 သို့အခါကျမှ ပါတီဝါဒနှင့် အလုပ်စခန်းမှာ- ခွန်တွဲလာရ  
 ပေသည်။ သို့အခါမှစ၍-အလုပ်သမား တို့၏ စီးပွားရေးနှင့်  
 နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းလုပ်ငန်းကို သို့အသင်းက ဆောင်ရွက်  
 လာသည်။ သို့အချိန်ကစ၍ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် အဖွဲ့မှာ  
 ၂-ဂိုဏ်း ကွဲသွားလေသည်။ (က) (Economists) စီး  
 ပွားရေးသမားနှင့် (ခ) (Iskraists) အစ္စကရ ဂိုဏ်းသား  
 တို့ဖြစ်သည်။

+ + + + +

စီးပွားရေး သမားများမှာ၊ ဆိုရှယ် ဒီမိုကရက်တစ်  
 ဂိုဏ်းရှိ-အလစ် သမား (ဝါ) အခွင့်ကောင်းရှာသမား  
 များဖြစ်သည်။ ၎င်းတို့၏ နိုင်ငံရေး ရည်ရွယ်ချက်ကား-အ  
 လုပ် သမားများ အတွက်- စီးပွားရေး တောင့်တင်း ရန်  
 ဆောင်ရွက်တို့ ဖြစ်သည်ဟုဆို၏။ နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းမှာ  
 လစ်ဘရယ်ဂိုဏ်းသားများ အတို့ဟု ဆို၏။ စင်စစ်၎င်းတို့  
 ၏ရည်ရွယ်ချက်ကား-အနည်းငယ်မျှတသော စိတ်ရှိသော  
 ခန့်ရှင် များ၏ ကောင်းကျိုး အတွက်သာ ဆောင်ရွက်  
 ထော်သွန် ပုန်ကန်ရေးကို၊ မယုံသော လူစု မျှသာ ဖြစ်  
 သည်။

အစ္စကရ သတင်းစာကမူ၊ တော်လှန်ပုန်ကန်မှုကို ရည်  
 ရွယ်သည့် ဆိုရှယ် ဒီမိုကရေစီ ဝါဒအတိုင်း၊ စီးပွားရေး  
 သမားများအား၊ အပြင်းအထန် တိုက်ခိုက် ရေးသားခြင်း  
 ဖြင့် နှိမ်နှင်း လိုက်လေသည်။ မိမိအခွင့်အရေးကို မိမိတို့

ကောင်းစွာသိသော၊ ဆင်းရဲသားများမှာ၊ အဖွဲ့လိုက်- အစည်းလိုက်၊ အဓွကရ ဂိုဏ်းသားတို့ ထက်သို့ ဝင်ရောက် အားပေး သွားကြလေသည်။

ရှုရှားပြည်၌ တော်လှန် ပုန်ကန်ရေးကြီး ပေါ်ပေါက် သေး၌၊ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရေစီ ဂိုဏ်းသားတို့မှာ ပြင်းထန်သွ သော နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းများကို ရေးဆွဲပြီးလျှင်၊ မှန်မှန်ကန် ကန် တည်တည်မတ်မတ် နောက်မဆုတ်ဘဲ ဆောင်ရွက် သွားလေသည်။ ထိုအခါ၊ ဆင်းရဲသားများသည် ၎င်းတို့၏ နှစ်နာချက် များကို အရေးဆိုလာသည်။ ၁၉၀၅-ခုနှစ် ကျသောအခါ၌လည်း၊ ဆင်းရဲသားသူပုန်ကြီး ပေါ်ပေါက် လာလေသည်။ သို့ကြောင့်ပင်၊ ဆိုရှယ် ဒီမို ကရက်တစ် ဂိုဏ်းသားတို့၏ လုပ်ငန်းမှန်ကန်ကြောင်း ပိုမို ထင်ရှားလာ ရသည်။ ထိုအခါကျမှ စီးပွားရေး သမားများမှာ၊ အောက် ကျ-နောက်ကျ ဖြစ်နေသော ဆင်းရဲသားတို့၏ နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းနှင့် တူရုံသာ ဆောင်ရွက်လာနိုင်သည်။ အဓွကရ ဂိုဏ်းသားတို့မှာကား၊ စီးပွားရေးသမားများ နောက်ကျ သံလောက်၊ ဆင်းရဲသားတို့၏ အရေးကို၊ ရှေ့ဆုံးမှမား မားရပ်ပြီး၊ ဆင်းရဲသားတို့ အရေးတော်ပုံ အောင်ရန်သာ တိုးတက် ဆောင်ရွက်သွားလေသည်။

ဆင်း၍စစ်နှင့် ဘို၍စစ်

နေရှင်ပေါက်တို့ ပါဝင်သော ပုန်ကန်ရေးပေါ်ပေါက်

လာသောအခါ၊ ဆိုရှယ်ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီ၏ ဝါဒ ကွဲ  
 ခြင်းတစ်ခု ဖြစ်ပေါ်လာပြန်သည်။ အထက်က ဘော်ပြခဲ့  
 သော ပါတီ၏ ဝါဒများမှ အဆက်ဖြစ်သည်။ ပဋိပက္ခ-စီးပွား  
 ရေးသမားများ ဖြစ်သည်။ (Economists) နောက်သော်  
 မင်းရှိဗစ်ဂိုဏ်းသားများ ဖြစ်လာသည်။ (Mensheviks)  
 (Irkra) အစ္စကရဂိုဏ်းသားများ မှာမူ ဝါဒရှိဗစ် များ  
 ဖြစ်လာသည်။

၁၉၀၅-ခုမှ၊ ၁၉၀၇-ခုနှစ်အထိ၊ တတိုင်း တပြည်လုံး  
 မှာ ပွက်ပွက်ရိုက်နေလေသည်။ ဤသို့ အလောသုံးဆယ် ဖြစ်  
 နေသည့် အချိန်၌ မင်းရှိဗစ် တို့မှာ- ရေသာယာသည့် နိုင်ငံရေး  
 လုပ်ငန်းများ၊ ခန့်ရှင်တို့ကို အားပေးသည့် လုပ်ငန်းများကို  
 အလုပ်သမားအဖွဲ့ အစည်းအရုံး များတွင် အသက်သွင်း  
 ၍ ပေးလာလေသည်။

သို့သော်- ဝါဒရှိဗစ်တို့ကမူ- တော်လှန်မှုနှင့် ဧဝေကင်  
 သာဆောင်ရွက်မှုကြားတွင် မဝေခွဲနိုင်သော အလုပ်သမား  
 လူများစုကို လယ်သမား အရေးတော်ပုံ ကြီး အတွက်၊  
 အတင်းစိတ်စိတ်များကို နှိုးဆွပေးလေသည်။ သို့ကြောင့်  
 ပင် မင်းရှိဗစ်တို့မှာ- မအောင်မြင်ဘဲ နေလေသည်။ တော်  
 လှန်ပုန်ကန်ရေး၌- လူများစုတို့သည် ဝါဒရှိဗစ်တို့၏ နောက်  
 သို့ ကောက်ကောက် လိုက်သွားသည်ကို၊ မင်းရှိဗစ်များ  
 ကိုယ်တိုင် ဝန်ခံကြလေသည်။

x x x x x

ကော်လုံး ပြောင်းလဲရေးကို ဆန့်ကျင်ဘက် ဖြစ်လာ

သည့်အချိန်၌၊ တဖန်မင်းရှိမစ် ဂိုဏ်းဝင်တို့သည် 'လစ်ကွီ  
 ဒေတာ' အမည်ဖြင့်၊ ခေတ်ပြောင်း တော်လှန်ရေးသမား  
 များဆောင်ရွက်ချက် အမျိုးမျိုးတို့ကို လိုက်လံ ဖျက်ဆီး  
 ပစ်ကြဲပြန်သည်။ 'နုရှားဇာရား' သတင်းစာမှ နေ၍လည်း  
 တော်လှန်ရေး အထ မမြောက်ရန် ပုတ်ခတ် ရေးသားကြ  
 ကုန်သည်။ ၎င်းသတင်းစာကိုလည်း ပိုက်ဆံ ကြွယ်ဝသော  
 သူဌေးကြီးများ၊ သူဌေး ကလေးများက ဝိုင်းဝန်းထောက်  
 ပံ့ ကြကုန်သည်။ သို့သော်လည်း၊ ကွန်မြူနစ် အစစ်များက  
 'ပရင်ဒါ' ခေါ် သတင်းစာကို ထုတ်၍၊ ဥာဏ်သမားတို့၏  
 ဘေးမှ ကာကွယ်ရပြန်သည်။ တဖြည်းဖြည်း ၎င်းကဲ့သို့ နိုင်  
 သွားရင်းပင်၊ ၁၉၅၂-ခုနှစ် ကျော်လာသောအခါ၊ တနိုင်  
 င်လုံး၌-အလုပ်သမား၊ ဆင်းရဲသား အပေါင်းတို့မှာ နိုင်ငံ  
 ရေးမျက်စိ ပွင့်လင်း လာပြီး၊ ထုပ်ထုပ်ရွရွ ဖြစ်လာပြန်  
 သည်။ ၎င်းအခါ ဆင်းရဲသား အပေါင်းတို့သည်၊ ကွန်မြူနစ်  
 တို့ကိုသာ ဝိုင်းဝန်း အားကိုးကြကုန်သည်။

ပရင်ဒါ သတင်းစာကိုလည်း၊ ဆင်းရဲသား များက  
 ထုတ်နိုင်သ၍၊ ငွေကြေးထောက်ပံ့ ကြလေသည်။ 'နုရှား  
 ဇာရား' သတင်းစာကိုလည်း၊ တဘက် ဂိုဏ်းသားတို့က  
 ထောက်ပံ့ ကြသည်။ ဤသို့ ထောက်ပံ့ခြင်းကို ယှဉ်၍  
 ကြည့်လိုက်သောအခါ၊ 'ပရင်ဒါ' သတင်းစာအားထောက်  
 ပံ့ သောဆင်းရဲသားတို့ အင်အားမှာ အထူး ကြီးကျယ်  
 သည်ကိုတွေ့ရသည်။ ၎င်းအခါက-ထောက်ပံ့ ကြသော  
 စာရင်းမှာ အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်သည်။

၁၉၁၄-ခု၊ ဇူလိုင်လ ၁-ရက်နေ့မှ၊  
မေလ ၁၃-ရက်နေ့တစ်နေ့

ကွန်မြူနစ်၊ သိက္ခာဒေတား

အလုပ်သမားများ  
ထေရ်ပိုသောဌ  
တခြားမှ ဌာန

၁၀,၉၃၄..... ၅,၂၉၆

၂,၆၅၀..... ၆,၇၆၀

အထက်ပါစာရင်းကိုကြည့်လျှင်၊ ၁၉၁၄-ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ  
ကြားလျက်ရှိသော အလုပ်သမားများ ၅-ပုံပုံလျှင်၊ ၄-ပုံ  
မှာ၊ ကွန်မြူနစ်တို့၏ ဩဇာကို ခံယူလျက် ရှိသည်မှာ- ထင်  
ရှားနေသည်။ ၁၉၁၃-ခုနှစ် တနှစ်လုံး၌လည်း 'ပရင်ဒါ'  
သတင်းစာသို့ ဆင်းရဲသား တို့က ပို့သော ဆောင်းပါး  
စောင်ရေပေါင်းမှာ ၂၁၀၁-ပင်ဖြစ်သည်။ တဘက် လစ်  
ကွီဒေတာ ဂိုဏ်းသို့ ပို့သော ဆောင်းပါး စာရင်းမှာ  
၆၆၁- စောင်မျှသာ ဖြစ်သည်။ ဤသို့ လစ်ကွီ ဒေတား  
ဂိုဏ်းဝင်တို့၏ အင်အား နည်းလာခြင်း အကြောင်းမှာ  
၎င်းတို့သည် ဆင်းရဲသားတို့၏ အကျိုးကို တကယ် မလို  
လားဘဲ၊ ရိပ်စား ဝံ့စားလုပ်ပြီး- လယ်ပိုင်ရှင်အကျိုး၊  
သူဌေးကလေးများ အကျိုးနှင့် ၎င်းတို့ကိုယ်ကျိုးအတွက်  
သက်သက် လုပ်နေခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်။ ၁၉၁၄-ခုနှစ်  
က ဖွဲ့စည်းကြီး ဖြစ်ပွား လာသောအခါ၊ ကိုယ် တိုင်းပြည်  
ကိုယ်ကာကွယ်ရမည့်ပု ၎င်းတို့၏ သတင်းစာများက ရေး



သား လာကြပြန်သည်။ ဆင်းရဲသား တောသူတောင်သား  
 အလုပ်သမားတို့၏ အခွင့်ကောင်း ဟူ၍ကား၊ ဘော်ထုတ်  
 ရေးသားခြင်းမပြုပေ။ ငါတို့ပြည်တွင်လည်း သို့နည်းနှင့်နှင့်  
 တို့ဗမာ အစည်းအရုံးကြီး ဖျက်ပြားအောင် ခေါင်းဆောင်  
 ညာ- ခေါင်းဆောင်တို့က၊ သပုတ်လေလွင့်- ဓာဘမ်း  
 များဝေလိုဝေ၊ စင်မြင့်က ပြောလိုပြော၊ သတင်းက  
 ရေးလိုရေး လုပ်နေကြကုန်သည်။

+ + + + +

သို့သော်- ဆင်ခြင် သုံးသပ်နိုင်သော ဆင်းရဲသားများ  
 ကား-နားယောင်မည် မဟုတ်ပေ။

အရေးထော်ပုံ အောင်ပါစေ။

ဒုတိယပိုင်း။

ဇရပ်သို့ - ဦးစွာ ခိုလှုံ။

# ဘဒ္ဒကြောင့် စစ်တိုက်ကြသလဲ။

အဘယ်ကြောင့် စစ်တိုက်ရသနည်းဟု အင်္ဂလန်နှင့်ပြင်  
သစ်တို့အား မေးလျှင် ၎င်းတို့နှင့် ပတ်သက်သော သူဟူသ  
မျှက-စစ်တိုက်ရခြင်းမှာ တိုင်းပြည်၏ လွတ်လပ်မှုနှင့် အ  
များဆန္ဒ စနစ်အရ၊ နေဝိဒ္ဓိသည့် ဒီမိုကရေစီစနစ် ပျက်၍  
သွားမည်စိုးခြင်းကြောင့်၊ တိုက်ရပါသည်ဟု ဆိုလိမ့်မည်။  
သို့မဟုတ်လျှင်လည်း ဟစ်တလာနှင့်တကွ၊ လွန်စွာ ရက်  
စက်ကြမ်းကြုတ်သည့် နာဇီတို့ကို ပပျောက်အောင်တိုက်  
ခိုက်ရသည် ဟူ၍ ပြောကြပေလိမ့်မည်။ ၁၉၁၄-ခုနှစ်၊  
ကမ္ဘာစစ်ကြီး ဖြစ်သည့် အခါတွင်လည်း ကိုင်ဇာဘုရင်  
နှင့်တကွ၊ စစ်လိုလားသည့် ဂျာမဏီလူမျိုးများကို နှိမ်နင်း  
ရန်အတွက် ဖြစ်သည်ဟူ၍ ပြောခဲ့ဖူး၏။ သို့ရာတွင်-ကိုင်  
ဇာဘုရင်နှင့် စစ်လိုလားသူများ ပပျောက်၍ သွားသည့်  
အခါ၊ ဟစ်တလာနှင့် နာဇီတို့၏ နိုင်ထက်စီးနင်း ပြုမှုကို  
ပျက်ဆီးလို၍ဟု ဆိုပြန်၏။

အင်္ဂလန်ပြည်က ၎င်းတို့သည် ယခု စစ်ပွဲကြီးတွင် ဝင်  
၍နှိမ်နင်းမှာ-ဒီမိုကရေစီနှင့် လွတ်လပ်ရေးအတွက် ဖြစ်  
သည်ဟု အကြောင်း ပြချက်နှင့် ညီညွတ်အောင် ထုတ်ရန်  
မှာ- လက်အောက်ခံ ပြည်ကလေး များကို တခါတည်း  
လွတ်လပ်ရေးပေးရန် လိုလေသည်။ သို့မဟုတ်လျှင် ဤအ

ချက်ကိုအကြောင်းပြု၍ အင်္ဂလန်ဘက်မှ ကူညီတိုက်ခိုက်ရမည်ဆိုလျှင် အင်္ဂလန်၏ စေတနာ မသန်ရှင်းသဖြင့်၊ မည်သူမျှကူညီခါတိုက်ခိုက်လိုကြမည်မဟုတ်ချေ။ အင်္ဂလန်၏ စေတနာကို သံသယ ဖြစ်သဖြင့်၊ အင်္ဂလန်ဘက်မှ ကူ၍ မတိုက်ဘဲ၊ လျစ်လျူရှု၍ နေကြလျှင်-လက်အောက်ခံ ပြည်နယ်များ၏အပြစ်ဟု မဆိုနိုင်ချေ။ အင်္ဂလန်၏ အပြစ်ပင်ဖြစ်ပေလိမ့်မည်။

**စစ်တိုက်ရခြင်း၊ အကြောင်းရင်း။**

ယခုစစ်တိုက်ရခြင်း၏ အကြောင်းရင်းမှာ- ဓနရှင်များ၏အကျိုးကို ထိခိုက်သဖြင့်၊ မခံနိုင်ကြ၍ စစ်တိုက်ရခြင်းပင် ဖြစ်လေသည်။ အင်္ဂလန်၏ သဘောထားမှာ အကယ်၍ ဂျာမဏီသည် ရုရှားနှင့်ပြင်သစ်ကို နှိုင်းနင်းအောင် တိုက်ခိုက်ပြီးသောအခါ၊ အင်အား ပြည့်စုံလင်းလင်း ဖြစ်သဖြင့်၊ အင်္ဂလန်နှင့်တကွ အင်ဂျင်ယာနိုင်ငံများကို ထိခိုက်၍လှာမည့်အကြောင်းကို ကောင်းစွာ သိသောကြောင့်၊ ဂျာမဏီ၏ခရီးစဉ်ကို ပိတ်ပင်တားမြစ်ခြင်းပင် ဖြစ်လေသည်။ ဂျာမဏီသည်၊ ယခုကဲ့သို့ အင်အားကြီး၍ လာခြင်းမှာ- အင်္ဂလန်၏တာဝန်ပင် ဖြစ်လေသည်။ အဘယ်ကြောင့် ဆိုသော်- အင်္ဂလန်ပြည်အစိုးရများသည် ရုရှားပြည်ကွန်မြူနစ်ဝါဒ ပြန့်ပြူး၍လှာမည်စိုးသဖြင့်၊ ထိုဝါဒကို နှိမ်နင်းရန်၊ ဂျာမဏီနှင့် အိတလီတို့အား အထောက်အကူပြုသည်မှ စ၍၊ ဤတိုင်း

ပြည်များမှာ တစ် တစ် အင်အား တိုးတက်လာပြီးလျှင်၊ အင်အားကို ရန်သူတို့က ပြုနိုင်သည့် အခြေသို့ရောက်၍လာ လေသည်။ အင်အားကလည်း- ၎င်းတို့ပိုင် ကိုလိုနီ နိုင်ငံများ ကို၎င်း၊ ဥပမာပတိုက်ရှိ ပေါ်တူဂီပြည်ကို၎င်း၊ အီဂျစ်ပြည်၊ အီရက်ပြည် စသော ပြည်များကို ထိခိုက်လာလျှင်၊ မည်မျှ အင်အားကြီးသည့် ရန်သူ ဖြစ်စေကာမူ- မည်ကဲ့သို့သော အခြေနှင့်တိုက်ရမည် ဖြစ်သော်လည်း၊ အင်အားတို့က စစ် တိုက်မည် ဖြစ်ကြောင်းကို နန်းရင်းဝန်ကြီး ချိန်တာလီနိုက ၁၉၃၉-ခု၊ မတ်လ ၂၄-ရက်နေ့တွင် ထုတ်တော် ပြောဆို ခဲ့ကြောင်း၊ "ဤသည်ကို ထောက်သဖြင့် အင်အားတို့မှာ နေရှင်စနစ်အရ၊ မိမိတို့၏ စီးပွားကို ထိခိုက်လာမည် ဆို လျှင်၊ မည်သည့်အခါမဆို စစ်တိုက်မည် ဖြစ်ကြောင်း ထင် ရှားလေသည်။"

ဤကဲ့သို့တပြည်နှင့်တပြည် စစ်တိုက်သည့် အခါ၊ နေရှင် အဖွဲ့မှာ မနှစ်နာသည်သာမက။ အမြတ်အစွန်း များပင် ဖြစ်ထွန်းခါ၊ စီးပွားရေး ဖြောင့်၍နေသည်ကို တွေ့ရှိပေလိမ့် မည်။ အထူးသဖြင့် လက်နက်တိုက်ကြီးများ- သားရေကုန် သည်များ- အထည်အလိပ် ကုန်သည်ကြီးများ- အစားအ သောက်ကုန်သည်များ- စစ် အသုံးအဆောင်နှင့် ပတ်သက် သည့် ကုန်များကိုရောင်းသည့် ကုန်သည်များမှာ အမြတ် အစွန်းထွက်၍ ဆင်းရဲသားများမှာ မူကား- အမြောက်ဝ ထွင်၊ အစာကျွေးရသကဲ့သို့ တထုန်းတုန်းလဲခါ၊ အသေခံ ကြရလေသည်။ သို့ဖြစ်၍လည်း ဆင်းရဲသားများမှာစစ်ကို

မလိုလားဘဲ၊ အသေလည်းမခံရ၊ အမြတ်အစွန်းရ၍ စီးပွား ဖြစ်ထွန်းသည့် နေရှင်များကသာ စစ်ကို လိုလားသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ပြည်နယ်ကလေးများ လွတ်လပ်ရေး ကို အကြောင်းပြသောကြောင့်၊ အင်္ဂလန်သည် အာဖရိက တိုက် တောင်ပိုင်း (Boer War) ဘိုးဝါး စစ်ပွဲတွင် ဝင် ရောက်ခါတိုက်ခြင်းထရင်- နန်းရင်းဝန်ကြီး 'အင်္ဂလိပ်စစ် ချင်္ဂရေး' တို့သည်၊ ၁၉၁၄-ခုနှစ် စစ်ပွဲများကို တိုက် သည့်အခါများတွင်၊ ဆင်းရဲသားများက ကူ၍ တိုက်ခြင်း ဖြစ်လေသည်။

၁၉၁၄ ခုနှစ် ကမ္ဘာစစ်ကြီး။

၁၉၁၄-ခုနှစ်၊ ကမ္ဘာ စစ်ကြီးကို တိုက်ရခြင်း အ ကြောင်းနှင့် ပတ်သက်၍၊ အကြောင်းပြချက်မှာ- လူပြိန်း များအတွက် သင့်မြတ်လှသော်လည်း၊ အမှန်အကြောင်း ခြင်းရာကို သိရှိလာသောအခါတွင်မူကား၊ ယုံစစ်ပွဲမှာ အ ကြောင်းမဲ့ -၎င်းတို့၏စီးပွားအလို ဌာနကုမဏီနှင့်စစ်တိုက် ရခြင်း ဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ အင်္ဂလန်သည် အခြားတိုင်းပြည်များနှင့်စာသော်၊ လက်အောက်ခံ နိုင်ငံ အများဆုံး ဖြစ်သော ပြည်ဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရ ပေလိမ့် မည်။ ၁၈၆၀-ခုနှစ်တွင် အင်္ဂလန်ပြည်ပိုင် လက်အောက် ခံပြည်များ၏ ဧရိယာအကျယ်အဝန်း စတုရန်းမိုင်ပေါင်း ၂-သန်းခွဲခန့်ရှိ၍၊ လူဦးရေမှာ ၁၄၅-သန်းခန့် ရှိလေသည်။

၁၈၈၀-ခုနှစ်တွင်မူကား၊ အင်္ဂလန်ပိုင်နယ်များ၏ အကျယ်အဝန်းမှာ-စတုရန်းမိုင် ၇-သန်း ၇-သိန်းရှိ၍၊ လူဦးရေမှာ ၂၆၈-သန်းရှိသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ၁၈၉၉-ခုနှစ်တွင်မူကား၊ စတုရန်းမိုင် ၁၁၆-သိန်းရှိ၍၊ လူဦးရေမှာ ၃၄၅-သန်းဖြစ်၍လာသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ဤစာရင်းကိုထောက်ရှုခြင်းအားဖြင့်၊ အင်္ဂလန်ပြည်သည် ကမ္ဘာပေါ်တွင် လက်အောက်ခံပြည်အများဆုံးရှိသောနိုင်ငံဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

ဤကဲ့သို့ကျယ်ဝန်းသည့် လက်အောက်ခံနိုင်ငံများ ရှိရကား-အင်္ဂလန်ပြည်၏မီးရထားများ-မီးသင်္ဘောများ ကုန်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးလုပ်ငန်းနှင့် အခြားအတ္ထုန်ခူးသည့်လုပ်ငန်းများ၊ တိုးတက်၍ လာသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ သို့ဖြစ်ရကား ၁၉၀၀-ခုနှစ်တွင်၊ အင်္ဂလန်တို့သည် ၎င်းတို့ပိုင် လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများတွင်၊ ရွှေဒင်္ဂါးသန်းပေါင်း ၂-ထောင်ခန့် အရင်းပိုက်ထုတ်ခါ၊ အခြေတည်၍ ထားသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ထိုငွေများပေါ်မှ နှစ်ပဉ့်နှစ်တိုင်း ဝင်ငွေ သန်းပေါင်း တရာကျော်ခန့် ရရှိခဲ့၏။ ၁၉၁၄-ခုနှစ်တွင်မူကား၊ ထိုငွေများမှာ နှစ်ထခန့် တိုးတက်၍ လာခဲ့လေသည်။

ထိုအချိန်တွင် အင်္ဂလန်အား-ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ရေးတွင် အထူးတလည် ယှဉ်ပြိုင်၍ နေသော ပြည်များမှာ- ဂျပန်နှင့် အမေရိကပြည်များ ဖြစ်ရာ၊ အမေရိကပြည်အစိုးရတွင် နယ်ချဲ့စနစ်မပါဘဲ၊ မိုးရိုး ကူးသန်းရောင်းဝယ်

ရေးစနစ်လုပ်ဆောင်၍နေသည့် ပြည်ဖြစ်ရကား။ အင်္ဂလန်  
 တို့က-အမေရိကန်တို့၏ရန်ကိုမစိုးရိမ်ရသော်လည်း။ ၎င်းတို့  
 နှင့်ဝါဒချင်းတူသည့် ဂျာမဏီ၏ရန်ကို အထူးတလည် စိုး  
 ရိမ်စပြု၍လာလေသည်။ ကမ္ဘာပေါ်ရှိလက်နက်အင်အား  
 မပြည့်စုံသော ပြည်များကို ခွဲဝေ၍ယူရာတွင်။ အင်္ဂလန်  
 နှင့် ပြင်သစ်တို့မှာ-အကောင်းဆုံးနှင့် နယ်အများဆုံးရ၍။  
 ဧတီတထီနှင့် ဂျာမဏီတို့မှာ-၎င်းတို့လောက် လက်အောက်  
 ခံနိုင်ငံများမရကြချေ။ သို့ဖြစ်ရကား-လက်အောက်ခံနိုင်ငံ  
 အနည်းငယ်သာရှိသော ဂျာမဏီသည် အင်္ဂလန်ပြည်ပိုင်  
 လက်အောက်ခံနိုင်ငံကို လုယူခြင်းအားဖြင့်၎င်း။ မိမိတာ  
 သာအင်အားချိန် သောပြည်များကို တိုက်ခိုက်ခါ။ အင်ပိုင်  
 ယာချဲ့လိမ့်မည်ဟု အယူရှိသဖြင့်။ ဂျာမဏီပေါ်တွင် အ  
 တော်မျက်နှာများကျိုးထုတ်ရှိလေသည်။ သို့ရာတွင် အာဖရိ  
 ကတိုက် တောင်ပိုင်း ဘိုးဝါး-စစ်ပွဲတွင် အင်္ဂလန် တို့မှာ  
 အတော်ပင် ခဲခဲယဉ်းယဉ်းနှင့်တိုက်ခိုက်ရသဖြင့်။ ဥရောပ  
 တိုက်တွင် မဟာမိတ်နိုင်ငံအားရှိရန်လိုအပ်သည်ကို သိရှိ  
 လာလေသည်။ ထို့ကြောင့်-ပဋမဦးစွာ ဂျာမဏီနှင့် စေ  
 စင်ရာ၌။ ဝေစုခွဲဝေရေးတွင် သဘော ကွဲလွဲခြင်းကြောင့်  
 မဟာမိတ်မဖြစ်ဘဲ။ တဦးနှင့်တဦးမသင့်မတင့်သည့်အခြေ  
 သို့ ရောက်ရှိ၍လာလေသည်။ ဘုအချိန်တွင် ပြင်သစ်တို့မှာ  
 အင်္ဂလန်နှင့်၎င်း၊ ဂျာမဏီနှင့်၎င်း။ တဦးဦးနှင့် မဟာမိတ်  
 အဖြစ် ဖွဲ့စည်းရမည့်အရေးကို တွေးတော၍နေပြီ။ အင်္ဂ  
 လန်၏ တိတ်ခေါ်ချက်ဖြင့်။ စတင်၍မဟာမိတ်ဖွဲ့စည်းရလေ



သည်။ သို့ဖြစ်ရကား- ပြင်သစ်နှင့်အင်္ဂလိပ်တို့မှာ၊ ဝေဇွီစား  
 ကြသည့် အနေမျိုးနှင့် ပြင်သစ်က-အင်္ဂလိပ်အား၊ ဒီဂျစ်  
 ပြည်ကို အကျိုးပေးပွား ရှာဖွေရမည့်ပြည်အဖြစ်ဖြင့် အသိ  
 အမှတ်ပြုပြီးလျှင်၊ ပြင်သစ်တို့အားလည်း အာဖရိကတိုက်  
 မြောက်ပိုင်း မော်ရကို ပြည်ကို သိမ်းယူခွင့် ပြုသဖြင့်၊  
 ၁၆၁၁ ခုနှစ်တွင် တိုက်ခိုက်သိမ်းယူခဲ့လေသည်။ ဤကဲ့  
 သို့ ဝေဇွီစားနေသည်ကို ဂျာမဏီက မြင်သောအခါ မခံနိုင်  
 သဖြင့်၊ ဝင်ရောက်နှောင့်ယှက်ရကား၊ ဂျာမဏီပြည်အား  
 လည်း အာဖရိကတိုက်ရှိ တွန်ဂါနယ်ကို ဝေခွအဖြစ်ဖြင့်  
 ပေးအပ်လိုက်ရလေသည်။ ဂျာမဏီတို့မှာ- ညီတူညီမျှ ဝေ  
 ဝုရသိုက်သော်လည်း၊ အင်္ဂလိပ်တို့က ပြင်သစ်နှင့် ပူးပေါင်း  
 ခါ ဗစ်တိုက်ရမည်ဟု စစ်ရေးပြနေသဖြင့်၊ ဂျာမဏီတို့မှာ  
 ရသမျှနှင့် တင်းတိမ်ရောင့်ရဲခဲ့ရလေသည်။ ထိုနေ့မှစ၍ အင်္ဂ  
 လန်သည် ရှေ့အတိုနေရာတိုင်းတွင် ဂျာမဏီတို့ဝင်၍ ရွတ်  
 လိမ့်မည်ဟု အောက်မေ့ခါ၊ ဂျာမဏီအား- တိုက်ခိုက်ရန်  
 ပြင်ဆင်လေတော့သည်။

အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ နေရှင်ကြီးများက- ဂျာမဏီအား 'အ  
 ကြံတူ-ရန်သူ' ဆိုသကဲ့သို့၊ စစ်တိုက်လိုကြသော်လည်း ဂျာ  
 မဏီလူမျိုးများကို အကြောင်းမဲ့ အင်္ဂလန်ပြည်သားများ  
 က- မုန်းတည်းသောစိတ်မျိုးပေါ်ပေါက်မည်မဟုတ်ရကား  
 ထိုစိတ်မျိုးပေါ်ပေါက်ရန် နေရှင် သတင်းစာကြီးများက  
 စတင်၍၊ ဂျာမဏီ တို့သည် အင်္ဂလန်ကို တိုက်ခိုက်ရန်  
 'မြောက်ပင်လယ်' တွင် လက်နက်အင်အား ပြင်ဆင်နေပြီ

ဟူသောသတင်းမျိုးကို ယုတ္တိ-ယုတ္တရနှင့် စတင်ရေးသား  
 လေတော့သည်။ ပါဏိမန်လွှတ်တော်ကလည်း၊ ဂျာမဏီက  
 စတင်စစ်တိုက်လိမ့်မည်ဟူသောသတင်းမျိုးဖြင့်ဖြူး၍ နေ  
 ရကား။ စစ်ဌာနအသုံးစရိတ်အတွက်၊ ငွေအမြောက်အမြား  
 ထုတ်၍ပေးကြ၏။ ထိုငွေများနှင့်လက်နက်ကရိယာ စစ်အ  
 အသုံးအဆောင်များကို ဝယ်ရခြင်းကြောင့်၊ လက်နက်နှင့်  
 အခြား စစ်အသုံးအဆောင်ရောင်းဝေ နေရှင်တိုက်ကြီး  
 များမှာ အထူးစီးပွားဖြစ်ထွန်းထျက်ရှိလေသည်။

ဤစီမံချက်များနှင့်မရှေးမနှောင်းတွင်ပါဏိမန် အမတ်  
 များပင်မသိရအောင်၊ အစိုးရအဖွဲ့က-တိတ်တဆိတ် ပြင်  
 သစ်ပြည်နှင့် စစ်စာချုပ်ချင်ဆိုကြ၏။ ထိုစစ်စာချုပ်အရ  
 'မြောက်ပင်လယ်'တွင် အင်္ဂလိပ်တို့က-ကောင်းပြီးလျှင်၊ ဂျာ  
 မဏီကိုနှိမ်ရန်နှင့် ပြင်သစ်တို့က၊ မြေထဲပင်လယ်အတွင်း  
 ကနေ၍၊ ဂျာမဏီကိုနှိမ်ရန် ဟူသောစီမံချက်ကို စီမံလေ  
 သည်။ သို့နောက် ၁၉၀၇-ခုနှစ်တွင်၊ အင်္ဂလန်နှင့် ရုရှား  
 တို့သည် မဟာမိတ်စာချုပ်ကိုချုပ်ဆိုပြီးလျှင်၊ 'ဇိတ်လ်'မြို့  
 တွင် အင်္ဂလန်ပြည်မှ၊ သတ္တမမြောက်ဧွေကံ့ထုရင်နှင့် ရုရှား  
 ပြည်၊ ဇာသုရင်ကြီးတို့ထွေဆိုခါ၊ မဟာမိတ် အဖြစ်ကို  
 အတည် ပြုလိုက် ကြလေသည်။ ရုရှားနှင့် အင်္ဂလန်တို့  
 မဟာမိတ်ချုပ်ဆိုသဖြင့်၊ ညီညွတ်ကြခြင်းမှာ-ပါရှားပြည်  
 ကို နှစ်ဦးဝေ၍ယူကြပြီးလျှင်၊ တစတစတိုးဝင်၍လာသော  
 ဂျာမဏီအား၊ ဝေစုမပေးဘဲ မောင်းထုတ်နိုင်ရန် ဖြစ်သ  
 ဖြင့်၊ ဤအရေးတွင်လည်း ဂျာမဏီအား-မော်ရိုကိုပြည်ကို

ဝေစုခွဲစဉ်ကကဲ့သို့ လက်မဲ့အဖြစ်ဖြင့် ထားရန် ရည်ရွယ်ခြင်းဖြစ်လေသည်။ အင်္ဂလန်မှာ-ဂျာမဏီကို အထက်ဘက်က-ပိုင်း၍တိုက်ရန် ကြံရွယ် သော်လည်း၊ ပြည်တွင်းရေးတွင် အလုပ်သမားအဖွဲ့၏ လုံးလကြောင့်-သပိတ်မှောက်ခြင်းများနှင့်ဆူပူခြင်းများ တခုပြီးတခု ပေါ်ထွန်းနေရကား ပြည်တွင်းရေး-မငြိမ်သက်ခြင်းကြောင့်၊ စစ်မတိုက်ဘဲ ရပ်ဆိုင်း၍ ထိန်းရလေသည်။ သို့ရာတွင် ၁၉၁၄-ခုနှစ်တွင် ဘာရာဇိုဝီယံနှင့် ဩစတြီးယားပြည်မှ၊ ဝါဒီနန်းမင်းသားနှင့် ဇနီးတို့ကို၊ ဆားဘီးယားပြည်သား တယောက်က သတ်ဖြတ်သည်မှစ၍၊ ကမ္ဘာစစ်ကြီးဖြစ်ရလေသည်။

တကမ္ဘာလုံးရှိ လူအများက-အိမ်ရှေ့မင်းသား ‘ဝါဒီနန်း’နှင့် မင်းသမီးကိုသတ်ခြင်းကြောင့်-မခံနိုင်ကြ၍၊ ‘အမှိုက်ကလ-ပြုသန်မီးလောင်’ဆိုသကဲ့သို့ တပြည်နှင့်တပြည်စစ်တိုက်ကြသည်ဟု ယူဆကြလေသည်။ အမှန်မှာ-ဤယူဆချက်သည် လုံးဝ မှားသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ အကယ် စစ်တိုက်ရခြင်း၏အကြောင်းရင်းများမှာ၊ (၁)အင်္ဂလိပ်နှင့် ဂျာမဏီတို့မှာ၊ ပြိုင်ဘက်များဖြစ်ကြသဖြင့်၊ အင်္ဂလိပ်က လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများ ဖွင့်ခါ၊ ကိုယ်ကျိုးရှာသည့်နေရာတွင် ဂျာမဏီအား-လုံးဝ ဝင်ခွင့်မပြု၊ ဤကဲ့သို့ ဝင်ခွင့်မပေးသည်ကို မခံနိုင်သဖြင့်၊ ဂျာမဏီတို့က-မိမိ၏ ဝင်လမ်းကို အစဉ်ရှာဖွေထွက်ရှိ၏။ ဂျာမဏီသွားရန်၊ ဝိမံလားသည်လမ်းမှာ၊ ဂော်လင်တောင်ကြားကို ဖြတ်၍ ဝချက်ီမှတစ်ဆင့် အရှေ့တောင်ဘက် ခရီးလမ်းများဖြစ်

ရာ။ ထိုလမ်းများကို အင်္ဂလန်ကလိုက်လံ ပိတ်ဆို့လျက် ရှိသည်ကိုတွေ့ရှိရလေသည်။ (၂) ပြင်သစ်နှင့် ဂျာမဏီတို့ မသင့်မတင့်ဖြစ်ရခြင်းမှာ၊ ပြင်သစ်ပြည် အရှေ့ပိုင်းကွင်း တွင်၊ သံ၊ အမြောက်အမြားထွက်သော်လည်း၊ ကျောက်မီး သွေးအနည်းငယ်သာရှိသဖြင့်၊ သံသံများကို ထုတ်ယူရန် ခဲယဉ်းလျက်ရှိရာ၊ သံထွက်သည့်နယ်နှင့် တဆက်လည်း ဖြစ်သည့်၊ ဂျာမဏီ၏ အနောက်ပိုင်းနယ်တွင် မူကား- ကျောက်မီးသွေး မြောက်မြားစွာထွက်ခြင်းကြောင့်၊ ပြင် သစ်တို့က- ဂျာမဏီပိုင်နယ်များမှ ကျောက်မီးသွေးများ ကိုယူပြီးလျှင်၊ မိမိတို့ပိုင်ပြည်ရှိ သံသွင်းကြီးများမှ သံများ ကို ထုတ်ယူ လိုသဖြင့်၊ ဂျာမဏီပိုင် ကျောက်မီးသွေး ထွက်သော ပြည်များကို အလိုရှိကြ၏။ ထို့ကြောင့်- သံ ကျောက်မီးသွေးများ ရရန်အလို့ငှာ၊ အင်္ဂလန် ပြည်နှင့် ပူးပေါင်းခြင်းဖြစ်လေသည်။ ပြင်သစ်တို့ကဲ့သို့ အမြင်ကျယ် သည့်ဂျာမဏီကလည်း၊ မိမိပိုင်ပြည်မှ ကျောက်မီးသွေးများ နှင့် ပြင်သစ်ပိုင် သံများကို ထုတ်ယူလိုသည်စိတ် ပေါ် ပေါက်လျက်ရှိရကား။ ထိုသံများကို တင်မက်မောသော စိတ်ရှိလေသည်။ ထို့ကြောင့် ဤနှစ်ပြည်မှာ - အကြံတူ ရန် သူဟူသောစကားကဲ့သို့၊ ရန်သူများဖြစ်၏။ (၃) ဂျာမဏီတို့ မသင့်မှုနိုင်သော အချက်မှာ၊ ဂျာမဏီတို့က အ ရှေ့ထက်ဘဝင်ဘဝင် နယ်ချဲ့လိုကြ၏။ ၎င်းဘုံနှင့် နည်းတူ ဂျာမဏီကလည်း နယ်ချဲ့လိုသဖြင့်၊ ဂျာမဏီတို့ မှာ၊ အကြံတူရန်သူဖြစ်နေကြပြီ၏။ ဤကဲ့သို့ ရောက်၍နေ

ရကား၊ တဦးနှင့်တဦး သဲသဲမဲမဲချမ်းတည်းသော စိတ်များ ပေါ်ပေါက်၍ လာတော့၏။

ထိုအချိန်တွင် ဂျာမဏီတို့မှာ တူရကီပြည်တို့နှင့် ပလဲ နံ့ပ သင့်လာသဖြင့်၊ တူရကီ ပြည်ကို၊ ၎င်းတို့၏ လက် အောက်ခံပြည့် အဖြစ်ဖြင့်ထားရန် ကြံရွယ်လေသည်။ ဤ ကြံရွယ်ချက်ပြည့်မြောက်သောအခါ၊ မဆိုဝိုတေးမီးယားမှ တဆင့်၊ အိန္ဒိယပြည်သို့လာရန် ရည်ရွယ်ချက်များ ထား သည်ကို သိရှိရလေသည်။ ထိုရည်ရွယ်ချက်ထမြောက်ရန် ပဋိမဂျာမဏီ၏ခြေလှမ်းမှာ၊ ဂျာမဏီပြည် တာလင် မြို့ တော်၌၊ တူရကီပြည် ကွန်စတင်တီနိုပိုမြို့အထိ၊ သို့မှတဆင့် မဆိုဝိုတေးမီးယားပြည်၊ သဂ္ဂဒက်မြို့အထိ၊ မီးရထားလမ်း ဖောက်ရန် စတင်စီမံလေသည်။ ဤကဲ့သို့ စီမံသည်ကို သိ သောအခါ၊ ရုရှားတို့ကဂျာမဏီတို့ရှေ့သို့တိုး၍မသွားနိုင် ရန်အလို့ငှါ၊ သာလင်သဂ္ဂဒက်သွား မီးရထား လမ်းကြီး ဖြတ်၍သွားရမည့်၊ ဆားမီးယားနယ်ကို ဝင်ပြီးလျှင်လက် ပါးကြီးမရင်ခါ ဂျာမဏီကို နှောင့်ယှက်လေသည်။ ပဋိမ ဦးစွာ ရုရှားတို့က-တူရကီ အင်ပိုင်ယာကို ဇေဇုအဖြစ် ဖြင့် ဝဲ၍ယူဟန်နှင့် ဩစတြီးယား ဟန်ဂေရီအင်ပိုင်ယာ ကြီးကို ဝင်၍အစိတ်စိတ်အမွှာမွှာဖြစ်အောင် လုပ်သော အခါ၊ ဂျာမဏီတို့မှာ-ရုရှားအပေါ်၌ အထူးသည်းမခံ နိုင်သည့်စိတ်များပေါ်ပေါက်၍လာလေသည်။ သို့ဖြစ်သ ဖြင့် ဩစတြီးယား အိမ်ရှေ့မင်းသားဇနီးမောင်နှံ တို့ကို သတ်လိုက်သည့်အခါ၊ စစ်တိုက်ရန်အကြောင်းပေါ်ပေါက်

ဗြိဟုယုဆခါ၊ ယမ်းပေါ်မီးကုပြီးလျှင် ဥရောပတိုက် တာ  
တိုက်လုံး မီးဟုန်းဟုန်း တောက်သွားလေတော့သည်။

ဩစတြီးယားနှင့် ဆားဗီးယား- စစ်ဖြစ်သောအခါ၊  
ရုရှားက-ဆားဗီးယားထက်မှ ငင်ရဏ်၊ ထိုနောက် ပြင်သစ်  
တို့ဝင်၏၊ ထိုအခါကုမဏီကလည်း ဩစတြီးယားတက်  
မှ ဝင်၍ တိုက်ခိုက်၏၊ ပြင်သစ်တို့ဝင်၍ မတိုက်ခိုက်မီ ကန  
ဦးကပင် အင်္ဂလန်သည် ၎င်းတို့ထက်မှ ကူညီလိမ့်မည်ကို  
ကောင်းစွာသိ၏၊ အထပ် ကြောင့်ဆိုသော်- အင်္ဂလန်နှင့်  
ပြင်သစ်တို့မှာ ရှေးကဦးမခွဲကပင်- စစ်မာချုပ်နှင့် ရေ  
ကြောင်းစာချုပ်ဆိုထားခြင်းကြောင့်ဖြစ်လေသည်။ သို့ ဥ  
လျက် ၁၉၁၄-ခုနှစ် စစ်မဖြစ်မှီ ကလေးတွင်း နိုင်ငံခြား  
ဝန် 'ဆာအက်ဒွက်ဂရေး'က- အင်္ဂလန်ပြည် ပါလီမန်တွင်  
ပြောဆိုသည်မှာ။ "အကယ်၍ ဥရောပတွင် စစ်ဖြစ်မည်ဆို  
လျှင် အင်္ဂလန်တို့ဝင်၍ တိုက်သင့်မတိုက်သင့်ဟူသော ပြ  
ဿနာကို ပါလီမန်ကပင် ဆုံးဖြတ်ရမည်ဖြစ်ရာ၊ ယနေ့ အ  
ထိ စစ်ဖြစ်သည့်အခါ မည့်သည့်ထက်မှ ပါဝင်တိုက်ခိုက်  
ရမည်ဟူသော စကားကမ်းလှမ်းချက်များ တစ်စုံတစ်ရာမရှိ  
ပါဟု လူသိရှင်ကြား- ထုတ်တော် ပြောဆို ခဲ့လေသည်။  
နိုင်ငံခြားဝန် 'ဆာအက်ဒွက်ဂရေး'မှာ အစိုးရ အဖွဲ့ဝင်  
တဦးဖြစ်သည်အားလျော်စွာ ထိုဆက်ဆံရေး စာချုပ်များ  
အကြောင်းကို ကောင်းစွာ သိလျက်နှင့် ပါလီမန်တွင်  
ပရိယာယ်နှင့် ပြောဆိုခဲ့လေသည်။ ဤသည်ထောက်သဖြင့်

ပါလိမန်အမတ် အချင်းချင်းပင်လျှင် မသိလျှင် မသိလိုက်  
လုပ်လေ့ ရှိသော ဗြိတိသျှနိုင်ငံရေးပရိယာယ် သမားများ  
အကြောင်းကို သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။

သို့ရာတွင် အင်္ဂလန် အဘို့ မျက်နှာပန်းပြ လှသော  
အချက်မှာ- ဂျာမဏီတို့သည် မိမိ၏ရန်သူဖြစ်သော ပြင်သစ်  
ကို တိုက်ခိုက်ရန် စီစဉ်ရာတွင် ဘယ်လ်ဂျီယံ ပြည်ကိုဖြတ်  
ကျော်ခါလာရာ၌ အင်္ဂလန်တို့က- ရာဇသံပို့ခါ ပိတ်ပင်  
တားမြစ်၏။ သို့ရာတွင်- ဂျာမဏီတို့က ဆုတ်ခွါခြင်း မပြုရ  
ကား- အင်္ဂလန်လည်း ဝင်ရောက်ခါတိုက်ရလေသည်။ အင်္ဂ  
လန်အဘို့အကြောင်းပြချက်မှာ- ဘယ်လ်ဂျီယံ ကဲ့သို့သော  
အင်အားရှိသည့် ပြည်ကလေးမျိုးကို ဂျာမဏီ ကဲ့သို့အင်  
အားကြီးသော ပြည်ကြီးများက- နိုင်ထက်စီးနင်း လုပ်လျှင်  
ဘယ်လ်ဂျီယံကဲ့သို့ ပြည်နယ်ကလေး များ၏ လွတ်လပ်  
ရေးဆုံးရှုံးမည်စိုးသဖြင့်- ကူညီတိုက်ခိုက်ရခြင်း ဖြစ်သည်  
ဟု အကြောင်းပြသောအခါ- ကမ္ဘာပေါ်ရှိတိုင်းပြည် အ  
သီးသီးက အင်္ဂလန်ကို အထူးကျေးဇူးတင်ကြ၏။ အင်္ဂလန်  
၏ ပြုမူပုံကို သာဓုခေါ်ကြ၏။ သို့ရာတွင် အမှန်မှာ အင်္ဂလိပ်  
ဘယ်လ်ဂျီယံ- ပြင်သစ်မှာ- မဟာမိတ်များဖြစ်ကြ၍- တဦး  
ကိုတိုက်လျှင် တဦးက- ကူညီစတမ်းဟူသော လျှို့ဝှက်သည့်  
သဘောတူညီချက်များ ရှိရကား- အကယ်၍ ဂျာမဏီက  
ယခုကဲ့သို့ စတင်တိုက်ခိုက်ခြင်းမပြုစေကာမူ- အင်္ဂလိပ်တို့  
မှာ- ၎င်းတို့၏ စစ်သားများကို- ဘယ်လ်ဂျီယံ ကမ်းခြေသို့  
ပို့ပြီးသွင်း ပြင်သစ်- ဘယ်လ်ဂျီယံ- အင်္ဂလိပ် ပူးပေါင်းခါ-

ဂျာမဏီကို အဖွဲ့တိုက်ခိုက်ကြပေလိမ့်မည်။ ဤအချက်ကို မသိကြရှာသော အင်္ဂလန် ပြည်သားများမှာ ၎င်းတို့၏ တိုင်းပြည်ခေါင်းဆောင်များပြောသမျှကို ယုံကြည်၍ နေကြလေသည်။ သို့ဖြစ်သဖြင့် အနောက်နိုင်ငံ ပရိယာယ် သမားများ၏ ပရိယာယ်ကြီးမားပုံကိုကောင်းစွာ သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။

ကမ္ဘာစစ်ကြီးအပြီး

ကမ္ဘာစစ်ကြီးပြီးသည့် ၁၉၁၈-ခုနှစ် ဇူလိုင်လတွင် အမေရိကန်ပြည် သမတမင်း ဝီလဆင်က၊ အကြောင်းပြချက် ၁၄-ချက်ကိုပြုပြီးလျှင်၊ ငြိမ်းချမ်းမှုကို စေတင်လေသည်။ ၎င်းဝီလဆင်၏ ငြိမ်းချမ်းရေးစနစ်မှာ၊ နယ်ချဲ့စနစ်ကိုယ်ကျိုးရှာစနစ် မတရားလုပ်လိုသည့် ကြီးရွယ်ချက် မရှိသည့်တိုင်းပြည်တိုင်း လက်ခံနိုင်သည့် အချက်များ ဖြစ်ရကား။ အောက်တန်းစား ပရိယာယ်မတက်သည့် လူများက အသုံးကြိုက်နှစ်သက်ကြ၏။ မိမိတို့တိုင်းသူပြည်သားများ၊ သဘောကျ၍နေသည်ကို သိသောအင်္ဂလန်အစိုးရတို့မှာလည်း သဘောကျဟန်နှင့် နေလိုက်၏။

ဂျာမဏီတို့မှာမူကား၊ ဒေါသစိတ်များ ဖုံ လွှမ်း၍နေသဖြင့်၊ အင်္ဂလိပ် သဘောမတူသော်လည်း၊ ၎င်း၏ဘက်တော်သားများဖြစ်သော၊ ဘူးလ်ဂေးရီးယားပြည်၊ တူရကီပြည်၊ ဩစတြီးယားပြည်တို့က၊ စတင်၍ အရှုံးပေးသော



အခါ။ သမတမင်းဝီလဆင်၏ ဖြန့်ဖြေစေ့စပ်မှုကို သဘော ကျသည့်အနေနှင့် ၁၉၁၈-ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၁၁-ရက် နေ့တွင် စစ်ကိုအရှုံးပေးခဲ့လေသည်။ ဤကဲ့သို့အရှုံးပေးရန် အခြေသို့ ဆိုက်ရောက်ရခြင်းမှာ သမတမင်း ဝီလဆင်၏ ဖြန့်ဖြေမှုကို ကျွန်ုပ်တို့ ပြည်နှင့်တကွ၊ တက်တော်သားမြည် များတွင် နေထိုင်လျက်ရှိသော တိုင်းသူ ပြည်သား များ က-ကြိုက်နှစ်သက်ကြခြင်းကြောင့် ဖြစ်ပေတိုက်တဲ။ နောက် သိုင်းမှ ဂလန်ဂဆန်လှိုင်၍ နေသဖြင့်၊ လေးနှစ်ကျော် တိုက် ၍ မနိုင်နိုင်သော စစ်ပွဲကို အတွင်းမီး တောက်မှုကြောင့် ဆုံးခမ်းတိုင် ရောက်ရလေသည်။ အတိုချုပ် သဘောမှာ- ကျွန်ုပ်တို့ ရှုံးရသည့်အချက်ကို စိစစ်၍ ကြည့်မည်ဆိုလျှင် မကာမိတ်တို့ အစွမ်းကောင်း၍ မဟုတ်ဘဲ။ သမတမင်း ဝီလဆင်၏ ဖြန့်ဖြေမှုကြောင့် အရှုံးပေးရခြင်း ဖြစ်သည် ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ သို့ဖြစ်သဖြင့် ကျွန်ုပ်တို့ စစ်ရှုံး ရခြင်း အကြောင်း ရင်း တရားခံ ကို ရှာမည် ဆိုလျှင်။ သမတမင်း ဝီလဆင်သည် ပဋ္ဌမတရားခံ ဖြစ်သည်ဟု စွပ် စွဲလျှင် မှားနိုင်မည်မဟုတ်ချေ။

ကျွန်ုပ်တို့ နှင့်တကွ၊ တက်တော်သားများက အရှုံးပေး ကြခြင်းမှာ- သမတမင်း ဝီလဆင်၏ ဖြန့်ဖြေမှုကို အားလုံး လိုက်နာကြလိမ့်မည်ဟု ယုံကြည် ခြင်းကြောင့် ဖြစ်လေ သည်။ သို့ရာတွင် ၎င်းတို့မှာ- မှန်းချေမကိုက်၊ နောက်ဆုံး တွင် ကဆင့်ကရဲဖြစ်ခါ အလိမ်ခံရပြီးလျှင်၊ အတူး နှစ်နာ ခြင်းခံရလေသည်။

သမ္မတမင်းစီမံကိန်း ဖြန့်ဖြေချက် ၁၄-ချက်။

- (၁) ငြိမ်းချမ်းရေးကို အတိအလင်းသဘောတူကြရန် ငြိမ်းချမ်းရေးရပြီးသောအခါလျှင် ဝှက်သော စာချုပ်များမရှိဘဲ၊ မည်သည့်တိုင်းပြည်နှင့်မဆို ရှင်းရှင်းလင်းလင်း ပရိယာယ်မတက်ဘဲ ဆက်ဆံရန်။
- (၂) ပင်လယ်ကြောင်း လမ်းခရီးများကိုအနှောင့် အယှက်မရှိဘဲ၊ လွတ်လပ်စွာသုံးစွဲခွင့်ရရန်။
- (၃) ဦးပွားရေးနှင့်ပတ်သက်သော အချုပ်အချယ် အတား အဆီးမှန်သမျှကို သုတ်သင်ရှင်းလင်းရန်။
- (၄) မိမိတိုင်းပြည်ကို ကာကွယ်ရေးအတွက်၊ လက်နက် သင့်တင့် ဖြူစာ၊ ရုံသာ ထားပါမည်ဟု တစ်နိုင်တံနိုင်တံယုံကြည်သော ဂပိများပေးရန်။
- (၅) လက်အောက်ခံကိုလိုနီနိုင်ငံများတွင် နေထိုင်ကြသော တိုင်းသူ ပြည်သားများတို့သည်၊ ၎င်းတို့အပေါ်တွင်အင်အားရှိသည့် နိုင်ငံကြီး ရှင်များနှင့် အခွင့်အရေးများ ရယူရေးတွင် သမိတို့ ဖြစ်စေလျက်။ ထိုနိုင်ငံများကို အသစ်ပြုပြင်ပေးရန်။
- (၆) ရုရှားပြည်မှ-ကျာမဏီတို့အိမ်ထောင်ရေးသောပြည်နယ်များကို ပြန်၍ပေးပြီးလျှင်၊ ရုရှား၏ ဂုဏ်ကို မထိခိုက်အောင် ပြန်၍နေရာချထားပေးရန်။

- (၇) ဂျာမဏီတို့ သိမ်းယူထားသော ဘယ်လ်ဂျီယံ ပြည်နယ်များကိုပြန်၍ပေးအပ်ပြီးလျှင် တိုင်းပြည် အသစ်ထူထောင်ပေးရန်။
- (၈) ပြင်သစ်ပြည်မှ ဂျာမဏီတို့ ယူထားသော နယ် အားလုံး အောင်ဆက်(ဆ) နယ် များ ကိုပါ ပြန်၍ပေးရန်။
- (၉) ဒီတလီပြည် နယ်နိမိတ်ကို လူမျိုးသီးခြား အလိုက် ရှင်းရှင်းလင်းလင်း သတ်မှတ်ပေးရန်။
- (၁၀) ဩစတြီးယား၊ ဟန်ဂေရီ အင်ပိုင်ယာအတွင်းရှိ ပြည်ကလေးများကို လွတ်လပ်ရေးပေးရန်။
- (၁၁) ရုမေးနီးယားပြည်၊ ဆားဗီးယားပြည်နှင့် မွန်တီ နီဂရိုပြည်များကို ဂျာမဏီတို့က လွတ်လပ်ရေး ပေးပြီးလျှင် ဆားဗီးယားပြည်ကိုလည်း ပင် လယ်သို့ထွက်ရန် လမ်းများပေးအပ်ပြီးလျှင် ၎င်း ပြည်နယ်များကို ဘောလ်ကန်နယ်များနှင့် ဆက် သွယ် နိုင်ရန်အတွက် နယ်နိမိတ် မျဉ်းကြောင်း များကို လူမျိုးအလိုက်သတ်မှတ်ပေးရန်။
- (၁၂) တူရကီပိုင်နိုင်ငံကို ခိုင်ခိုင်လုံလုံထားနိုင်ခွင့်ရှိစေ ပြီးလျှင် တူရကီနှင့်မျိုးမတူသော လက်အောက် ခံ နိုင်ငံများကိုလွတ်လပ်ရေးပေးရန်။
- (၁၃) ပိုလန်နိုင်ငံကို ပြည်သစ်အဖြစ်ဖြင့် ထူထောင်၍ ပေးပြီးလျှင် ပင်လယ်အထိ ခရီးလမ်းဖွင့်၍ ပေး ရန်။

(၁၄) နိုင်ငံပေါင်းချုပ်အသင်းကြီး ထူထောင် ပြီးလျှင် တိုင်းပြည်အချင်းချင်း အကြီးအငယ်မရွေး မျက်နှာမလိုက်ဘဲ အကျိုးထူးခံစားခွင့်ရစေရန်။

အထက်ပါအချက်များအရ တစ်နိုင်ငံနှင့်တစ်နိုင်ငံစေ စပ်သဘောတူညီကြမည်ဆိုလျှင် လွန်စွာသင့်တော်မည်ဖြစ်သော်လည်း အမေရိကန်တို့ကိုယ်တိုင် နောက်ဆုံးတွင် ဂျာမဏီတို့ကြောင့်- ဖြန့်ဖြေ၍ မရသည့်အနေနှင့် အင်္ဂလန်အမှူးရှိသောမဟာမိတ်များထက်မှတူညီ၍ တိုက်ခိုက်ကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့တိုက်ခိုက်ခြင်းမှာ-သမတမင်း ဝီလဆင်၏အချက် ၁၄-ချက်ကို ဂျာမဏီက မနာယူ၍ တိုက်ခြင်းထက် အင်္ဂလန်အမှူးရှိသော မဟာမိတ်များသည်။ မိမိထံမှ ငွေများကိုချေးယူထားရာ၌ ဂျာမဏီနှင့် တိုက်သည့်စစ်ပွဲတွင် ရှုံးမည်ဆိုလျှင် ၎င်းတို့ ချေး၍ထားသည့် ငွေကိုပြန်၍မရမည် စိုးခြင်းကြောင့်တိုက်ခိုက်ရခြင်း ဖြစ်လေသည်။ အစဦး၌ အမေရိကန်တို့သည် စေတနာ ကောင်းနှင့် လုပ်သည်မှန်သော်လည်း နောက်ဆုံးတွင် အတိုင်းတိုင်း- အပြည့်ပြည့်က မသမာသော စိတ်များ ပျက်ကြသဖြင့် ၎င်းတို့လည်း စိတ်ထားသန့်သန့်ရှင်းရှင်းမထားနိုင်ဘဲ နေခြင်းနှင့် တူလေသည်။

ထို့ကြောင့်-ကမ္ဘာပစ်ကြီးပြီးသည့်အခါ မဟာမိတ်တို့သည် လောဘအောဇာ တိုက်ထွန်းနှိုးသော်ချက်အရ ဂျာမဏီအမှူးရှိသော စစ်ရှုံးသည့်ပြည်များကို ၎င်းဝန်းခါ

အမဲပျက်သည့်ပမာ-ဝေစုခွဲလိုက်ကြလေသည်။ ထိုကဲ့သို့  
 ဗါသေး စာချုပ်အရ၊ ဝေစုခွဲလိုက်သည့်အတွက်၊ ယခု  
 ပြန်၍ နုလံထူသည့်အခါ အခဲမကြေနိုင်ဘဲ၊ အင်္ဂလန် အ  
 မှူးရှိသည့်ပြည်များကို၊ ယခုတဖန် ပြန်လည်တိုက်ခိုက်ခြင်း  
 ဖြစ်လေသည်။

အမေရိကန်သည် အင်္ဂလန်အမှူးရှိသော မဟာမိတ်တို့  
 ဘက်ကံ-ကူညီ တိုက်စဉ်က စစ်ပြေငြိမ်းသည့်အခါ၊ အင်္ဂ  
 လန်အမှူးရှိသော မဟာမိတ်တို့သည်၊ သမတမင်း ဝီလ  
 သင်ဇီ အချက် ၁၄-ချက်အရ၊ စစ်ပြေငြိမ်းရေးကို လုပ်  
 ဆောင်လိမ့်မည်ဟု ဖြော်လင့်ခဲ့ကြလေသည်။ သို့ရာတွင်  
 ထင်တိုင်း မပေါက်ရကား၊ သမတကြီး လစ်ဘရယ်ခေါ်  
 မျှမျှတတ လုပ်တတ်သည့် ဂိုဏ်းဝင်များနှင့် အောက်တန်း  
 စားအာလုပ်သမားဂိုဏ်းသားများကို၊ ၎င်းတို့၏ အပိုးရများ  
 မတရားလို- မမျှတလိုများ ထုတ်တော်၍ ပြောမည် ဆိုလျှင်  
 အင်္ဂလန်-ပြင်သစ်-အိတလီ စသော ပြည်များတွင်၊ ပြည်  
 တွင်းရေး သူပုန်ထပြီးလျှင် တိုက်- ကံ သတ်ဖြတ်မှုများ  
 ကြောင့်၊ လူပေါင်းများစွာ သေကြေပျက်စီးမည်ကို စိုးရိမ်  
 သဖြင့်၊ အရေးမယူဘဲ ငုံ့၍ခံလိုက်ခြင်း ဖြစ်လေသည်။  
 အခြားဘချက်မှာ၊ ဤကဲ့သို့ပြည်တွင်းရေး သူပုန်ထအောင်  
 လုပ်ခြင်းကြောင့်၊ ရုရှားပြည်ကဲ့သို့ ထု ဝါဒစနစ်များပေါ်  
 ပေါက်ခါ၊ တကမ္ဘာလုံးကို လွှမ်းမိုး၍ သွားမည်ကိုလည်း  
 စိုးရိမ်ကြလေသည်။ ထို့ကြောင့်-အမေရိကန်တို့၏ ဖြန့်ဖြေ  
 ချက်မှာ၊ အရေးရှုံးနိုင်၍ သွားရလေသည်။

ရုရှားပြည်အရေး

ရုရှားနှင့်ကျာမတီတို့သည် ကမ္ဘာစစ်ကြီး အတွင်းက ပြင်ဆိုင်၍တိုက်ခိုက်ကြရာတွင် စစ်ပွဲတိုင်း ရုရှားတို့မှာ အကြီးအကျယ်ရှုံးကြ၏။ တိုက်ပွဲတိုင်းရှုံးသဖြင့်၊ အရာရှိများနှင့်ထက္က၊ စစ်သားများမှာ စစ်မြေပြင်တွင် စစ်ရှုံးသည်ဟူသောစကားကိုကြားရတိုင်း၊ စိတ်ဓါတ်များပျက်ပြား၍သွားကြ၏။ သို့ဖြစ်သဖြင့် မည်သူမျှ စစ်မတိုက်လိုကြချေ။ ထို့ကြောင့်-၎င်းတို့သည် ကျာမတီကို အရှုံးပေးပြီးလျှင်၊ စစ်ပြေငြိမ်းရန် စေ့စပ်ကြရ၏။ ရုရှားတို့စစ်အရှုံးပေးကြရခြင်း၏ အကြောင်းကြီး ၃-ချက်မှာ၊ (၁) စစ်သားများကစစ်မတိုက်လိုကြသဖြင့်၊ ကလန်ကဆန်လုပ်ခါ နေခြင်း၊ (၂) အလုပ်သမားများက-အလုပ်ရှင်များအပေါ်တွင် အကြပ်ကိုင်ခါ၊ မတန်တဆအခန္ဓူးများကို တောင်းဆိုခြင်းအားဖြင့်၊ ပြည်တွင်းရေး စီးပွားပျက်ပြားရခြင်း၊ (၃) မီးရထားများသွား၍မရအောင် ကစင့်ကရဲဖြစ်ခါ၊ အင်အားမရှိမရခြင်းများဖြစ်လေသည်။ အထက်ပါ အချက်များထက် ဘာ၍အရေးကြီးသောအချက်မှာ၊ ရုရှားပြည်တွင် ဘုခီဒီစနစ်များပျံ့ပွား၍လာသဖြင့်၊ ရှေးအခါကလွန်စွာ နှိပ်စက်ခဲ့သော အစိုးရများကို ပုန်ကန်ဘွဲ့ ဆော်မှုများမှာ ထမြောက်အောင်မြင်သောကြောင့်၊ ဘုခီဒီစနစ်များ ပျံ့နှံ့၍ သွားခြင်းကြောင့်ဖြစ်လေသည်။

ဤကဲ့သို့ ရုရှားတို့က ကျာမတီကို အရှုံး ပေးပြီးသော

အခါ၊ ရုရှားပြည်နှင့် အစိုးရကတတက်၊ ဆင်းရဲသား ထုဝါဒ သူပုန်များကတတက် တိုက်ခိုက်၍ နေကြလေတော့သည်။ လူမျိုးအချင်းချင်း သတ်ဖြတ်မှုမှာ-ကမ္ဘာစစ်ကြီးပြီးသော်လည်း၊ မပြီးပြတ်ဘဲ နေရကား။ ရုရှားပြည်တွင် ထုဝါဒပျံ့နှံ့၍လာမည်ကို အလွန်တရာ ထိတ်လန့်ခြင်း ဖြစ်နေသည်။ အလန်တိုက်က ထုဝါဒသမားများကိုနှိမ်နင်းရန် စစ်သားများ စုရလေသည်။ စစ်သားများ အဘယ်ကြောင့်စုရသည်ကို တစုံတရာ ပြော၍မပြသဖြင့်၊ အလုပ်သမားဆင်းရဲသားများက၊ မကြေမနပ်ဖြစ်ကြ၏။ ၎င်းတို့အား-အမြောက်စာအဖြစ်ဖြင့်၊ အကြောင်းမဲ့ ကျွေး၍ နေကြသည်ကို မခံနိုင်ကြချေ။ သို့ဖြစ်ရကား- အမြောက်စာ ကျွေးသည့်လုပ်ငန်းကိုအားမပေးဟုဆိုခါ၊ အကြီးအကျယ် ဆုပူ၍ နေကြပြီးလျှင်၊ အလုပ်အကိုင်များ ရင်ခဲကြလေသည်။

ဤကိစ္စနှင့် ပါတ်သက်၍၊ အလုပ်သမား ခေါင်းဆောင် မဂ္ဂတာဟားဘတ်မော်ရစ်ဆင်'က၊ ပြောဆိုသည်မှာ၊ အင်္ဂလန်နှင့်တကွ မဟာမိတ်တို့ စုပေါင်းခါ၊ ရုရှားကိုတိုက်၍ နေခြင်းမှာ၊ ရုရှားပြည် တော်လှန်ီဗစ်ဝါဒကို၎င်း၊ ခေါင်းဆောင်ကြီး လယ်နင်ကို၎င်း၊ တိုက်ခိုက်ခြင်းမဟုတ်ဘဲ၊ တကမ္ဘာလုံးတွင် ဆင်းရဲသားများစည်းလုံး၍ သွားပြီးလျှင်၊ အင်အားကြီးမား၍သွားမည်ကို စိုးရိမ်သဖြင့်၊ တိုက်ခိုက်နေခြင်းဖြစ်ရကား။ ထမိန်ယူနိုယန်ခေါ် အလုပ်သမား အသင်းအပင်းများပျက်စီးရေးကိုရည်ရွယ်၍လုပ်ခြင်း ဖြစ်သ

ဖြင့်၊ အလုပ်သမားများက အင်အားရှိသလောက် ကန့်ကွက်ရမည် ဖြစ်ကြောင်း၊ ပြောဆိုပြီးလျှင်၊ ရုရှားပြည်ကို စစ်တိုက်မှုနှင့်ပတ်သက်၍၊ အလုပ်သမားများကမလိုလားကြောင်း၊ မဲခွဲစေရာတွင်၊ စစ်တိုက်ရန် မလိုလားသူ များက ၁၈၉၃၀၀၀-လိုလားသူက။ ၉၃၅၀၀၀-မဲဖြစ်သဖြင့်၊ မဲတသန်းခန့်နှင့် အဆိုမှာ-အနိုင်ရလေသည်။

ဤအဆို ဆုံးဖြတ်ပြီးသောအခါ၊ အလုပ်သမားများက အစိုးရကို ထိသိရောက်ရောက် အရေးယူနိုင်ရန် အလို့ငှါ၊ ၂၄-နာရီအလုပ်ရပ်စဲပြီးလျှင်၊ မြို့များတွင် စိတ်ကင်းလမ်းရှေ့ခါ၊ အကြီးအကျယ်အင်အား ပြကြလေသည်။

အလုပ်သမားများက၊ အင်အား ရှိသလောက်၊ ကန့်ကွက်၍ နေကြသော်လည်း၊ အင်အားအစိုးရမှာ၊ စစ်ကို မရပ်စဲသည်သာမက၊ ပိုလန်တို့က၊ ရုရှားကိုရခံ တိုက်ခိုက်၍ နေရာတွင်၊ ပိုလန်ထက်မှာ၊ လက်နက်အင်အား အလုံးအရင်းနှင့် ကျည်ကြလေသည်။ ထိုသို့ကျည်ရာတွင်၊ ၁၉၂၀ ခုနှစ် မေလ-၁၀-ရက် နေ့တွင်၊ ပိုလန်ပြည်သို့ လက်နက်များ တင်ပို့ရန်၊ 'ဂျော်လီးဂျော့' ခေါ် သင်းဘော ပေါ်သို့ တင်စေရာတွင်၊ အလုပ်သမားများက၊ ရုရှားပြည်ကို၊ စစ်တိုက်မည် လုပ်ငန်းကို အားမပေးဟု ဆိုခါ၊ အလုပ်ရပ်စဲကြ၏။ သင်းဘောပေါ်သို့ ကျောက်မီးသွေး တင်သူများကလည်း၊ ကျောက်မီးသွေး မတင်ဘဲ၊ သပိတ် မှောက်ကြသဖြင့်၊ သင်းဘောမှာ ရုရှားပြည်ကို တိုက်ရာတွင်၊ အသုံး



ပြုမည့် လက်နက်များ၊ မယူဆောင်နိုင်ဘဲ ရှိလေတော့သည်။

၁၉၁၇-ခုနှစ်မှစ၍ အလုပ်သမား များမှာ စစ်ကို မတိုက်လိုကြပြီဟု ဆိုပြီးလျှင်၊ ပြင်သစ်ပြည်၊ အင်္ဂလန်ပြည်၊ ဂျာမဏီပြည်နှင့် အီတလီပြည်ရှိ အလုပ် သမားတို့သည် တညီတညွတ်တည်း၊ စာမျှမလုပ်ကြဘဲ၊ သပိတ်မှောက်၍ နေကြသဖြင့်၊ ဆိုင်ရာအစိုးရတို့မှာ၊ ဆက်လက်၍ စစ် မတိုက်နိုင်ဘဲ ရှိကြလေသည်။ ထို့ကြောင့် ကမ္ဘာစစ်ကြီးကို ပြီးငြိမ်းအောင် လုပ်သူ များမှာ တကမ္ဘာလုံးရှိ အလုပ် သမားများပင် ဖြစ်လေသည်။

တစ်ခုစီ ဂျပန်အရေး။

အင်္ဂလန်သည် တိုင်းပြည်ရေးရာတွင် နယ်ချဲ့ စနစ်နှင့် ခန့်ရှင်များ ကောင်းစားရေး တရတည်းကိုသာ အရင်းပြု၍ အလုပ်လုပ်သည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ လွန်ခဲ့သည့်ကမ္ဘာ စစ်ကြီးက အင်္ဂလန်ထက်မှ အမေရိက-ဂျာမဏီ ပြင်သစ်-အီတလီနှင့်လူပုဂ္ဂိုလ်တို့ ကူညီတိုက်ခိုက်သော်လည်း ဂျာမဏီ၏ အင်အားမှာ ကြီးမားလှသဖြင့် စစ်ကို မနိုင်တနိုင်နှင့် ပြီးငြိမ်းအောင် လုပ်ဆောင်ခဲ့ရ၏။ သို့သော်လည်း ၎င်းတို့၏ ဝမ်းပွားရေးနှင့်လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများ၏ အရေးအတွက် ၎င်းတို့မှာ ငြိမ်းချမ်းသာယာရေးကို ဂရုမပြုနိုင်ဘဲ မိမိတို့ ပြည်တွင်းရှိ ခန့်ရှင်များ၏ ကောင်းစားရေးကိုသာ လုပ်

ဆောင်ကြရကား ၎င်းတို့မှာ သွယ်ဝိုက်၍သော်၎င်း တိုက်  
 ရိုက်သော်၎င်း အစဉ်ထာဝရ စစ်တိုက်၍နေရသည်ကိုတွေ့  
 ရှိရလေသည်။ သို့ရာတွင် ယခုအကြိမ် စစ်ဖြစ်သောအခါ  
 ရှေးကကဲ့သို့ အမေရိကနှင့်ရုရှားတို့မှာ အင်္ဂလန်၏ စိတ်  
 ထားကို သိ၍လာပြီ ဖြစ်သဖြင့် အင်္ဂလန်ထက်က ကျညီ  
 တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုကြတော့ချေ။ အိန္ဒိယပြည်-အာဖရိက  
 တိုက်နှင့် အာရှေဗျပ်လယ်တိုက်ရှိ ပြည်များကံမူကား  
 နောက်ပိုင်းမှ 'မြေပူရာ-ကင်းမှောက်' ဆိုသကဲ့သို့ လုပ်မည်  
 ကိုပင်လျှင် မိုးရိမ်ရလေသည်။ ဤကဲ့သို့ ပြည်ရေးများနှင့်  
 ပတ်သက်၍ နန်းရင်းဝန်ကြီး ချိန်ထာလိန် စစ်မဖြစ်မှီ အချိန်  
 က ပြောဆိုသည်မှာ ယခုအကြိမ် စစ်ဖြစ်လျှင် မည်သူမျှ  
 နိုင်အောင် တိုက်နိုင်ကြလိမ့်မည် မဟုတ်ဟု ပြောဆိုခဲ့ လေ  
 သည်။ ၎င်းစကား၏ ဆိုလိုရင်း အဓိပ္ပါယ်မှာ အတိုင်းတိုင်း  
 အပြည်ပြည်ရှိ အလုပ်သမား ဆင်းရဲသားများသည် ရှေး  
 အခါက ကဲ့သို့ ခိုက်ခိုက်မဲမဲ စစ်တိုက်ကြမည် မဟုတ်ဘဲ  
 နောက်ပိုင်းတွင် ပြည်တွင်းရေး သူရန်ထင်စား စစ်ကိုရင်စဲ  
 စေပြီးလျှင် မိမိတို့၏ အင်အားပြည့်အောင် လုပ်ဆောင်  
 ကြလိမ့်မည်ဟူ၍ ယူဆပြောဆိုခြင်း ဖြစ်လေသည်။

အင်္ဂလန်သည် အရှေ့ထက် တိုင်းပြည်များအရေးတွင်  
 လည်း ပါဝင် စွက်ဖက်ခဲ့၏။ ၁၉၃၁-ခုနှစ်တွင် ဂျပန်တို့  
 သည် တရုတ်ပြည်-မန်ချူးနီးယားနယ်ကို ဝင်ရောက် တိုက်  
 ခိုက် ခဲ့ရာတွင် တရုတ်နှင့်ဂျပန် မည်သူလွန်သည်ကို စစ်

ဆေးရန် 'လေ့စွဲလစ်တန်' အမှူးရှိသော စုံစမ်းရေး ကော်မတီကို စေ့စွတ်၍ စုံစမ်းစေ၏။ ထိုကော်မတီက ဂျပန်လွန်ကြောင်းကို အတိ အလင်း အစီရင်ခံစာ သို့ရာတွင် အင်္ဂလန်သည် ဂျပန်တို့ တရုတ်ပြည်အပေါ်တွင် မိုးမိုးကြိုးကျော်သည်ကို ရင်ဆိုင်းရန် တစုံတရာ တားမြစ် ပိတ်ပင်ခြင်း မပြုသည့်အပြင် ဂျပန်အား လက်နက်အင်အား အလုံး အရင်းနှင့် ကူညီခဲ့၏။

ဤမျှမကသေး-ဂျပန်ပြည်၏ ငွေရေးကြေးရေး မပျက်ပြားစေရန် အလို့ငှာ ဂျပန် 'ယင်' (Yen) ဒင်္ဂါး တည်တန့်ရေးကို အထူးတလည် ကူညီလုပ်ဆောင်ခဲ့လေသည်။ ဤကဲ့သို့ လုပ်ခြင်းမှာ နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းကြီးနှင့် တကွ အမေရိကန်-ရုရှားတို့နှင့် ပူးပေါင်း၍ ဂျပန်ကို-တရုတ်ပြည်အပေါ်တွင် နိုင်ထက်စားနင်း မလုပ်ရန်အတွက် ပိတ်ပင်တားမြစ်ခြင်းမှာ မသွယ်ကူသည့်အပြင် ထိုလုပ်ငန်း ထမြောက် အောင်မြင်မြန်လျှင်လည်း တရုတ်ပြည်တွင် တုံ့ဝါဒစနစ် ယုံ့နှံ့၍ သွား၍ ရှေ့အတို အင်္ဂလိပ်တို့၏ အကျိုးကို ထိခိုက်မည်ကိုစိုးရလေသည်။ အခြားတစ်ဖက်တွင် မူကား-ဂျပန်ကို ကူညီခြင်းအားဖြင့် ဂျပန်တို့က အပြန် အလှန် ကျေးဇူး ခံစားရအောင် ဂျပန်တို့ကလည်း လုပ်ဆောင်၍ ပေး၏။ မန်ချူးရီးယားကို ဂျပန်တို့က တိုက်ခိုက်၍ နေ့စဉ် အင်္ဂလိပ်တို့မှာ တရုတ်ပြည်တွင် အကျိုး ခံစားခွင့် ခံစားထိုက်သော အခွင့်အရေးများကို ခံစားနိုင်ခွင့် ရအောင်-

ရုပ်ပုံတို့က ကျည်သည့်ပြင် တရုတ်တို့မှာလည်း ရုပ်ပုံကို သဲသဲခဲခဲ တိုက်၍နေရသဖြင့် အင်္ဂလိပ် လုပ်သမျှကို ငုံ့၍ ခံခါ နေရကား ရုပ်ပုံနှင့်ပူးပေါင်းရေးမှာ အင်္ဂလိပ်တို့အတို အထူးအကျိုးများသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။

အထက်ပါအချက်များအပြင် အကယ်၍ ရုပ်ပုံတို့သည် တရုတ်ပြည်ကို တနယ်ပြီးတနယ် သိမ်းပြီးသည့်အခါ ထို နယ်များ ကြီးပွားရန်အတွက် ငွေပင်ငွေရင်းနှင့် ပြုစုလုပ် ဆောင်ရမည့် ဖြစ်ရကား ထိုငွေများကို အင်္ဂလိပ်မှပင် ချေး ယူရမည် ဖြစ်သဖြင့် ရှေးအတို တရုတ်ပြည်တွင် အင်္ဂလိပ်တို့ အကျိုးခံစားခွင့် မြောက်များစွာရှိသည်ကို မြော်ကိုး မိရ ကား အင်္ဂလိပ်တို့မှာ တရုတ်တက်က မဏုဘဲ သွပ်ပိုက်၍ ရုပ်ပုံပြည်တက်က ကျည်ခြင်းဖြစ်လေသည်။

**ဂျာမဏီ အရေး**

ဂျာမဏီသည်-ကမ္ဘာစစ်ကြီးပြီးစက နှလုံး မထူနိုင် အောင် အားအင် ချို့နဲ့၍ သွားသော်လည်း ယခု အခါ တကမ္ဘာလုံးကို အာခံ၍ နေနိုင်သော အခြေ အနေ သို့ ရောက်ရှိလေပြီ ဤကဲ့သို့ရောက်ရခြင်းမှာ အင်္ဂလိပ်၏အကူ အညံ့ကြောင့်ပင် ဖြစ်လေသည်။ အင်္ဂလိပ်သည် ရုရှား၏ ဆင်းရဲသားသို့ ဝါဒ စနစ် ပြန့်ပွား၍လာမည် မိုးရိမ်သဖြင့် ရုရှားကို သိထိရောက်ရောက် ခုခံတိုက်ခိုက်နိုင်မည့် ပြည် တပြည် အလိုရှိရကား-ဂျာမဏီပြည်ကို ယခုကဲ့သို့ အင်

အားပြည့်တင်းအောင် လုပ်ဆောင်၍ ပေးခြင်း ဖြစ်လေသည်။ အင်္ဂလန်၏ ဆန္ဒမှာ-အကယ်၍ ဂျာမဏီကို ရုရှားတို့က တိုက်ခိုက် သိမ်းပိုက်လိုက်လျှင်၊ ရုရှား၏ ဆင်းရဲသားတို့ ဝါဒစနစ်မှာ-ဥရောပ တတိုက်လုံးသို့ ဖျံ့နှံ့သွားပြီးလျှင်- အင်္ဂလန်ပြည်နှင့် မြင်သစ်ပြည်တို့၏ အကျိုးစီးပွားများကို တိုက်ခိုက်စေသည်သာ မက- အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ နေရှင်များပါ ဖျက်စီး၍ သွားမည်ကို စိုးရိမ်ကြောင့်ကုသော စနစ်ပင်ဖြစ်လေသည်။ ထို့ကြောင့်လည်း- ဂျာမဏီပြည်လက်နက်အင်အား ပြည့်တင်းရာတွင်၊ အင်္ဂလန်တို့က ကူညီခြင်း၊ ဩစတြီးယားပြည်ကို ဣဂျစ်တို့ သိမ်းစဉ်က၊ လျှပ်လျှူရှု၍နေခြင်း၊ ချက်ကိုစလိုဗေကီးယားပြည်ကို သိမ်းစဉ်က-ပါဝင်တုံ့ညီခြင်း စသော အမှုများကို ပြုခြင်းဖြစ်လေသည်။ ဤ အချက်များကို ထောက်လျှင်၊ ဂျာမဏီတည်းဟူသော ကျားသေကို အသက်သွင်းသူ တရားခံမှာ အင်္ဂလန်ပင် ဖြစ်လေတော့သည်။

**အိတလီ ဝေရေ။**

အိတလီပြည်သည်၊ အဘီစီးနီးယားပြည်ကို ထိုးတိုက်စဉ်အခါက- နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းကြီးက-အိတလီပြည်ပေါ်တွင်-ထိထိ ရော့ကန်ရော့ကန် အရေးယူရန် စီစဉ်သည့် အခါတွင်အင်္ဂလန်က-လေ့စွဲရဲရဲလုပ်ခါ၊ အိတလီပြည် ပေါ်တွင် အရေးမယူဘဲ နေခြင်းကြောင့်၊ အဘီစီးနီးယားပြည်

မှာ နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းသားဖြစ်လျက်၊ အီတလီ၏ လက်အောက်ခံ-ကျွန်ုပ်နိုင်ငံ အဖြစ်သို့ ကျဆင်း၍ သွားရ လေသည်။

ဤအရေးတွင် အင်္ဂလန်က-ထိထိရောက်ရောက် အီတလီအပေါ်၌ အရေး မယူခြင်းမှာ- အကယ်၍ စစ်ပွဲတွင် နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းကြီး၏ အရေးယူမှုကြောင့်-အီတလီ စစ်ရှုံးရမည်ဆိုလျှင်၊ အီတလီပြည်တွင် ပြည်တွင်းရေး သူပုန်ထမည် ဖြစ်ရကား၊ ထိုသူပုန်ထမှုသည် ဂျာမဏီ ပြည်သို့ ပျံ့နှံ့၍ သွားပြီးလျှင် ဥရောပ တတိုက်လုံးကို ခြောက်ခြား၍ သွားအောင်ကူးစက်ပျံ့ပွားလာမည်ကို စိုးရိမ်ခြင်းကြောင့် ဖြစ်လေသည်။ အခြား တချက်မှာ-အဘီစီးနီးယား တည်းဟူသော လူမဲ့ လူမျိုးများသည် အီတလီ တည်းဟူသော လူဖြူမျိုးကို ၁၉၀၄-ခု နှစ်ကကဲ့သို့ နိုင်အောင် တိုက်နိုင်ခဲ့လျှင်၊ အဘီစီးနီးယား အနီးပတ်ဝန်းကျင်ရှိ အင်္ဂလိပ် လက်အောက်ခံ ပြည်များနှင့် တကွ၊ အခြား လူမဲ့ တိုင်းပြည်များ အား တက်ခ။ အဘီစီးနီးယား၏ အတုကိုယူ၍ ဆူပူဆူပူရှားအောင် လှင်ဆောင်ကြလျှင် အင်္ဂလန် အင်ဂျင်ယာကြီး မဗြိမ်မသက် ဖြစ်ခါ သွားမည်ကို စိုးရိမ်ခြင်းကြောင့်ဖြစ်လေသည်။ ထိုနည်းတူ အယ်ဘင်ဘားနီးယား (Albania) ပြည်ကို အီတလီ သိမ်းစဉ်ကလည်း အင်္ဂလန်တို့လှုပ်လှူ၍နေခြင်းမှာ၊ အင်္ဂလန်၏ အကျိုးစီးပွားကြောင့်ပင် ဖြစ်သည်ဟု ဆိုရ ပေလိမ့်မည်။

(၄) စဝိနိပြည်တွင်းရေး စစ်ပွဲ။

စဝိနိပြည်တွင် ဆုဝါဒ သန့်သော အစိုးရ အဖွဲ့နှင့် စစ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး-ဖရန်ကို-ကြီးမှူးသည့် သူပုန်များ အပြိုင် အဆိုင်တိုက်ခိုက်ရာတွင် အင်္ဂလန်က-သူပုန်တက်မှ ကူညီ အားပေးခဲ့လေသည်။ ဤကဲ့သို့ အားပေးခြင်းမှာ စဝိနိသူပုန် များကို ကူညီနေသည့် အိတလီအား မိမိဘက် ပါပြီးလျှင်၊ အင်္ဂလိပ်-ပြင်သစ်-အိတလီပူးပေါင်းကာ-ဂျာမဏီကို- သန့် ကျင်ရန်အတွက် ဖြစ်လေသည်။ အဘိဗီးနီးယားပြည်ကို တိုက်ခိုက်စဉ်အခါက-ဤနည်းတူ-သုံးပြည်ထောင် ပေါင်း စင်ရေးကို ကျိုးစားခဲ့သော်လည်း၊ အင်္ဂလန်၏ကျိုးပေးမှုမှာ အထမမြောက်ဘဲ ဖြစ်ခဲ့၏။ သို့ရာတွင်-ယခု စဝိနိပြည်ရေး တွင်မူကား၊ ထမြောက်အောင်မြင်လိမ့်မည်ဟု-မြော်လင့်ခဲ့ လေသည်။ ဤကဲ့သို့ မြော်လင့်ခဲ့သော်လည်း အင်္ဂလန်ပြည် ၏အင်္ဂလိပ်-ပြင်သစ်-အင်္ဂလန်ပူးပေါင်းရေး လုပ်ငန်းသည် ၎င်း-စဝိနိပြည်-သူပုန်ခေါင်းဆောင် ဖရန်ကိုအား-အိတလီ နှင့်ဂျာမဏီ-မိတ်ပူးကံအောင်လုပ်၍ ပေးရန်-စီမံချက်များ ကို၎င်း၊ ထမြောက် အောင်မြင်ခြင်းမရှိဘဲ-လုံးဝ ပျက်စီးရ လေသည်။

စဝိနိပြည်သူပုန်များထံသို့ အင်္ဂလန်က လက်နက်များပို့ သည့်အခါ၊ စဝိနိပြည်အစိုးရတို့က ထိုလက်နက်တင်ဆောင် လာသည့်သင်္ဘောများကို၊ သိမ်းဆည်းကာ ထားလိုက်၏။ ထိုအခါ အင်္ဂလန်အစိုးရက-စဝိနိပြည်-အစိုးရထံသို့ ဤကဲ့

သို့ဆက်လက်ခါ သိမ်းဆည်း၍ထားမည်ဆိုလျှင်၊ အင်္ဂလန်  
 တို့က-ရေတပ်အလုံးအရင်းနှင့် လာရောက်ခါ အရေးယူ  
 မည်ဟူသော ခြိမ်းခြောက်ပြီးလျှင်၊ သဘောတရားကို ဘမ်း  
 ဆီးထားရာမှ လွတ်ရန် စီမံလုပ်ဆောင်ခဲ့လေသည်။ ဗမာ  
 အစိုးရထံသို့-ဤကဲ့သို့-ခြိမ်းခြောက်စာများပို့သော်လည်း၊  
 စပိန်သူပုန်တို့က အင်္ဂလိပ်-သဘောတရားကို-ရက်စိုင်းအ  
 တော်ကြာဘမ်းဆီး၍ထားသည့်အခါ၊ အင်္ဂလန် အစိုးရတို့  
 က ခြိမ်းခြောက်စာကို မပို့ဘဲ၊ သာယာညှင်းပြောင်း၊  
 ပြောဆိုရေးသား၍၊ သဘောတရားကို အနှောင်အဖွဲ့မှလွတ်  
 စေလေသည်။ စပိန်သူပုန်တို့၏လက်ချက်ကြောင့်၊ အင်္ဂလိပ်  
 သဘောထားများသေဆုံးသွားသောအခါ၊ ထိုသတ်ဖြတ်  
 မှုများကိုအရေးမယူရန်အလို့ငှာ ရေကြောင်းဝန်ကြီး၊ မစ္စ  
 တာဒင်(စ်)ကူးပါးက-စပိန်သူပုန်များဘက်မှနေ၍ ရှေ့နေ  
 လိုက်ခါ၊ ခွင့်လွှတ်ပါမည့်အကြောင်း အမျိုးမျိုးသော အ  
 ကြောင်းပြချက်များနှင့်ပါလိမ့်မည်ထောင်းပန်လေသည်။  
 သို့ရာတွင် ငေးသောက်ရန်ပိုက်ဆံမရှိ၍ သဘောထား အ  
 ဖြစ်ဖြင့်အသက်မွေးရသည့်သဘောထားများ ပျက်စီးသေ  
 ဆုံးရသည့်အတွက်၊ ဝမ်းနည်းစကားပင်၊ ပါလီမန်တွင် မ  
 ပြောရကား၊ အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ အလုပ်သမားများက အထူး  
 နာကျည်းကြလေသည်။

အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ စစ်သဘောများကို၊ စပိန်ပြည် အစိုးရ  
 တက်မှ၊ စစ်သဘောများ၊ စစ်တိုက်ရင်း ရေတွင်နှစ်မြုပ်ခါ၊  
 အသက်ဆုံးရှုံးသွားမည့် အရေးကြောင့်၊ အသက်ကယ်



ဆယ်ရန်အလိုငှါ၊ စစ်သင်္ဘောများ၊ ဣတ်သင့်ကြောင်း  
 တောင်းပန်သောအခါ၊ ရေကြောင်းဝန်ကြီး ဒင်(ဖိ)ကူးပါး  
 က၊ ဤကဲ့သို့လုပ်လျှင် စိန်ပြည်ဘွင်းရေး စစ်ပွဲတွင် ပါဝင်  
 ကူညီရာရောက်မည်ဖြစ်သဖြင့်၊ လျှစ်ထူးရှုသင့်ကြောင်းကို  
 ဖြေကြားပြောဆို၏။ သို့ရာတွင် စိန်ပြည်သူပုန်တို့၏ စစ်  
 သင်္ဘောတူစင်းနှစ်ဆုံးသောအခါ၊ အင်္ဂလန် ရေကြောင်း  
 တပ်ကသွားရောက်ခါ၊ သူပုန်သင်္ဘောသားများကို ကယ်  
 ဆယ်ပြီးလျှင်၊ သူပုန်အစိုးရတက်သို့ပြန်၍အပ်ခဲ့၏။ အင်္ဂလန်  
 တို့မှာ မိမိတို့၏ စစ်သင်္ဘောသားများ၏ အသက်ထက်၊  
 စိန်ပြည်သူပုန်များ၊ စစ်နိုင်ရေးက-ပို၍အရေးကြီး၏။ ဤကဲ့  
 သို့မိမိတို့၏သင်္ဘောသားများသေကြေပျက်စီးသည်ကို မ  
 ထင်မမြင်ပြုသောအခါ၊ တိုင်းသူပြည်သား အမတ်များမှာ  
 ဒေါသဖြစ်လာသဖြင့်၊ သီးမခံနိုင်၍ဆုပူရကား၊ နန်းရင်းဝန်  
 ကြီး ချိန်တာလိန်ကိုယ်တိုင်က၊ ဤကဲ့သို့ အင်္ဂလိပ်သင်းဘော  
 သားများသေဆုံးရခြင်းအကြောင်းနှင့်ပတ်သက်၍ စုံစမ်း  
 မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စိန်သူပုန်ခေါင်းဆောင်-ဖရန်ကို က  
 ကလည်း အကယ်၍၎င်း၏ လေတပ်သားများ၏လက်ချက်  
 ကြောင့်၊ အင်္ဂလိပ် သင်းဘောသားများအသက် ဆုံးရှုံးရ  
 သည့်ဟူသောအချက်ကို သက်သေ လုံလောက်စွာ ပြနိုင်  
 လျှင် ဖရန်ကိုက၊ ထိုအသက်ဆုံးရှုံးသူများအတွက် လျှော်  
 ကြေးပေးပါမည်ဟု ဂတိပေးကြောင်းကို ထုတ်ဖော်ပြော  
 ဆိုလေသည်။ ဖရန်ကိုကလျှော်ကြေးပေးရန် ဂတိပေးသည့်  
 ဟူသောအချက်မှာ၊ မှုသားစကားမျှသာဖြစ်ရာ၊ သို့ကဲ့သို့

သော ဂတိစကားမျိုးကိုလည်း မည်သည့်အခါမျှ ဖရန်ကို ကမပေးခဲ့ချေ့ထိုနောက် ချိန်သာလိန်က ဂတိအတိုင်း စုံစမ်းရေးကိုထုင်သောအခါ၊ ဖိန်သုပုန်များထံမှ သက်သေများကိုသာ၊ စစ်၍နစ်ဆုံးသည့် သင်းတောများ၏ကိုယ်စားလည်များ၊ သင်းတောသားများ၊ ဗုံးကြဲခံရသည့်သင်းတောသားများနှင့်ဖိန်အစိုးရဘက်မှ သက်သေများကို တစုံတရာစစ်ဆေးခြင်းမပြုရကား၊ သင်းတောပိုင်ရှင်များက-လူထိရှင်ကြား၊ ထိုစုံစမ်းရေးကော်မတီ၏ပြုမူပုံမတရားကြောင်းကိုထုတ်တော်ပြောဆိုကြလေသည်။

ဖိန်ပြည်၏ အရေးနှင့်ပတ်သက်၍ အင်္ဂလန်တို့၏ ပြုမူပုံကို သေချာစွာ ကြည့်ရှုမည်ဆိုလျှင် အင်္ဂလန်တို့သည်၊ ဖိန်အစိုးရများကို စစ်ပွဲတွင် အသုံးပြုရန်၊ လက်နက်များ တစုံတရာ မရအောင် ပိတ်ပင်ပြီးလျှင်၊ သူပုန်များကိုမူကား၊ လက်နက်အမျိုးမျိုးရအောင် အင်္ဂလန်ပြည်၏ ထြေအံ့ပြည်ဖြစ်သော ပေါထုဂီပြည်မှတစ်ဆင့်ပေးပို့ခြင်းမှာ၊ ဖိန်ပြည်အစိုးရဘက်သားများကို ချုပ်၍ပေးပြီးလျှင်၊ သူပုန်များကိုနိုင်အောင် တဘက်သတ်ကူညီခြင်းပင်ဖြစ်လေသည်။ ဤကဲ့သို့လုပ်ခြင်းမှာ၊ အီတလီပြည် သိမိတိုက်သက်သို့ပါပြီးလျှင်၊ ဂျာမဏီနှင့် အိုးစားကွဲရန် အတွက် ကိုသိကျိုးကို ကြည့်၍လုပ်ခြင်းဖြစ်ရာ၊ အတိုက်အခံအမတ်များက၊ ဤစီမံချက်ထမြောက်အောင်မြင်ခြင်းမရှိဘဲ၊ ဖိန်ပြည်သည်၊ ဖက်စစ်တိုင်းပြည်များ၏ လက်အောက်ခံ တိုင်းပြည်အဖြစ်သို့ ရောက်သွားမည်ဆိုလျှင်၊ အင်္ဂလန်တို့သည် နောက်တကြိမ်

စစ်ပွဲကိုတားဆီးနိုင်မည် မဟုတ်သာမက၊ မိမိတို့အင်ပိုင်  
 ယာကြီး ဖရိုဖရဲ ဖြစ်၍၊ မသွားရန်ကိုပင် ကာကွယ်ရန်  
 ခဲယဉ်းလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်းကို ပြောဆိုခဲ့လေသည်။ အ  
 ကယ်၍ အင်္ဂလန်တို့သည် ဗမာပြည်အစိုးရသက်မှ ကူညီ  
 တိုက်ခိုက်မည်ဆိုလျှင် အင်္ဂလန် ပြင်သစ် စပိန် ပူးပေါင်း  
 မိမိပြစ်သဖြင့်၊ အိတလီနှင့် ဂျာမဏီတို့ကို အသွယ်ထ  
 ကူနှင့်နှိပ်နှင်းနိုင်ပေလိမ့်မည်။ ယခုမှာမူကား၊ စပိန်သူပုန်  
 များသက်မှလိုက်မိသဖြင့်၊ အင်အား ပျက်ပြားရသည့်ပြင်၊  
 မိမိတိုင်းသူပြည်သားများ၏ အကြည်ညို ကင်းမဲ့ခြင်းကို  
 ခံရလေသည်။

(၅) လက်နက်လျော့ပေါ့ရေး

အင်္ဂလန်ပြည်သည်၊ အခြားပြည်များနှင့် ပူးပေါင်းခါ-  
 လက်နက်လျော့ပေါ့ရေး လုပ်ငန်းတွင် ပါဝင်ကူညီခဲ့လေ  
 သည်။ အင်္ဂလန်၏ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ်ဖြင့်၊ လက်နက်  
 လျော့ပေါ့ရေး ကွန်ဖရင့်ကို တက်ရောက်ရာတွင်၊ မိမိနှင့်  
 တကွ၊ သာဂျွန်ဆိုင်မွန်တို့မှာ၊ လက်နက် လျော့ပေါ့ရေးကို  
 အသူးလိုလားခဲ့ကြောင်း၊ သို့ရာတွင် လက်နက်လျော့ပေါ့  
 ရေးလုပ်ငန်းကို ပါဝင်မန်အမတ်များက မကြိုက်မနှစ်သက်  
 ကြသဖြင့်၊ သို့လုပ်ငန်းကို စွန့်ပယ်ခဲ့ရကြောင်းများကို လေ့  
 လန့်ခန့်ခါနီးက ပြောဆိုခဲ့လေသည်။ သို့ရာတွင်၊ လန့်ခန့်ခယ်  
 နီကိုယ်တိုင် နေ့စဉ် နေ့တိုင်း ညှိမ်းချမ်းရေးကို စိုလား

ကြသည့်သူများက-လက်နက် လျော့ပေးရေးကို ထပ်ခါ  
 တလဲလဲပြောဆို၍နေရကား၊ ၎င်းတယောက်တည်း သ  
 ထောချင်း မတိုက်ဆိုင်ဘဲ နေခဲ့ရကြောင်းကို ထုတ်တော်  
 ပြောဆို၏။ သာသနာ့ဆိုင်မွန်မှာမူကား၊ လက်နက်လျော့ပေး  
 ရေးအကြောင်းပြောဆိုနေသည့်အချိန်တွင် လက်နက်လုပ်  
 သည့်တိုက်ပိုင်ရှင်ကြီးများဘက်မှနေ၍ ညှိမ်းချမ်းရေး သ  
 မားများကို၊ ထိခိုက်စေမည့်စကားများ- ပြောဆိုသည်ကို  
 တွေ့ရှိရလေသည်။ ဤကဲ့သို့တဘက်တွင် တကမ္ဘာလုံးအား  
 ထုည့်စား၍နေသော်လည်း နောက်ပိုင်းတွင်၊ ရန်သူတွေရပြီ  
 မှုနှင့်စစ်တိုက်မည့်လုပ်ငန်းများ၊ အစိုးရတို့ အကျိုးဖြစ်ထွန်း  
 စေမည့် လုပ်ငန်းများကို ညှိမ်းချမ်းရေးနှင့်ဆန့်ကျင်၍ လုပ်  
 လျက်ရှိလေသည်။

ဤကဲ့သို့လုပ်ကြခြင်းမှာ၊ ပါလီမန်တွင်၊ အမတ်-၆၀၀  
 အနက်၊ ၄၀၀-ခန့်တို့မှာလုပ်ငန်းပိုင်ရှင် ခန့်ရှင် သူဇွေးကြီး  
 များဖြစ်ရကား၊ ၎င်းတို့၏အကျိုးနှင့်ဆန့်ကျင်၍မလုပ်ပုံခြင်း  
 ကြောင့်ဖြစ်လေသည်။ အင်္ဂလန်ပြည် ပါလီမန်တွင်ရှိ အ  
 မတ်များအနက် ၁၀၁-ယောက်မှာ ကုမ္ပဏီကြီး ၇၇၅-ခု  
 တွင် ဒါရိုက်တာလူကြီးများဖြစ်လေသည်။ ၎င်း ကုမ္ပဏီ  
 ကြီးများမှာ- ဘဏ်တိုက်ကြီးများ၊ အသက် အာမခံများ၊  
 ငွေချေးသည့်ကုမ္ပဏီများ၊ မီးရထားနှင့်သံသော၊ သံကမိ  
 ယာစက်ကြီးများ၊ အရက်တိုက်ကြီးများ၊ မီးကရက် ဆေး  
 လိပ်၊ အထည်အလိပ်၊ သတင်းစာ၊ ဓါတ်မီး၊ ဓါတ်ဆီရွှေနှင့်  
 ငွေထွင်း၊ ကျောက်မီးသွေး၊ ကြက်ပေါင်စေး၊ လဘက်ခြေခံ၊

လက်နက်အမျိုးမျိုး၊ မော်တော်ကားအမျိုးမျိုးပသော လုပ်ငန်းပိုင်ရှင်ကြီးများက နေကြေးငွေ အင်အားနှင့် ဆောင်ရွက်၍နေရကား။ ပါဏိမန်နှင့်တကွ အစိုးရအဖွဲ့ တစ်ရပ်မှ၊ ၎င်းတို့၏လက်တွင်းတွင် ပွန်းမံချယ်လှယ်သမျှကိုခံ၍၊ နေကြရလေသည်။ ပါဏိမန်က လုပ်သမျှ လုပ်ငန်းများမှာလည်း အင်အားပြည့်နှင့်တကွ- မိုမိုနီယံနှင့်ငံများ၊ ကိုလိုနီနှင့်ငံများနှင့် အင်ပိုင်ယာနှင့်ငံများကိုထိခိုက်၍ နေရကား။ တနွယ်ငင်-တစင်ပါ ဆိုသလို၊ နေရှင်စနစ်၏ လက်ချက်ကြောင့် နစ်နာခြင်းခံရလေသည်။ ဝါကြောင့်- လက်နက်ထုတ်ပေးရေးလုပ်ငန်းသည် ၎င်းတို့အတိုင်း အကျိုးမဖြစ်ထွန်းဘဲ အကျိုးယုတ်စေသည့် လုပ်ငန်းဖြစ်ရကား။ လက်နက်ထုတ်ပေးရေးကို ပါဏိမန်တစ်ရပ်ကသာတော့မတူနိုင်ဘဲရှိလေသည်။ ဤသည်ကိုထောက်လှမ်း-အင်အားပြည့် အစိုးရအဖွဲ့၏ စိတ်စေတနာ မသန်ရှင်းကြောင်းကို သိရ ပေလိမ့်မည်။

(၆) နိုင်ငံပေါင်းချုပ်ဝေခွဲခြင်း။

နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းကြီးသည်၊ ဥရောပတိုက်ရှိ-ပြည်များသာမဟုတ်ဘဲ၊ တကမ္ဘာလုံးရှိ ပြည်များကိုလည်း ခွဲသွင်းထားသဖြင့်၊ အလွမ်း ကျယ်-အလယ်လပ် ဟူသော စကားကဲ့သို့ ထိထိရောက်ရောက် ဘာကိုမျှ မလုပ်နိုင်ချေ။ ထိုအသင်းကြီးတွင်- နီးပွားရေးနှင့် ပတ်သက်၍၎င်း၊ နိုင်ငံ

ရေးနှင့်ပတ်သက်၍၎င်း၊ ငွေရေးကြေးရေးနှင့်ပတ်သက်၍  
 ၎င်း၊ မတရားအတ္တနိစ္စမှုများကို၎င်း၊ ထိထိရောက်ရောက်  
 ဝိတ်ပင် တားမြစ်စေသည့် အာဏာမရှိ သည့်ပြင်၊ နိုင်ငံ  
 ပေါင်းချုပ်အသင်းဟူ၍ နာမည် မှည့်ထား သော်လည်း၊  
 နိုင်ငံအသီးသီးကထိထိရောက်ရောက် လုပ်ဆောင် နိုင်ပေ  
 မည့် အသင်းကြီးတခုမပေါ်ပေါက်ရန် လုပ်ဆောင်ခြင်းပင်  
 ဖြစ်လေသည်။

ဤအသင်းကြီးမှာ၊ နိုင်ငံ အသီးသီးက-ကိုယ်စားလည်  
 များ၊ အခြား မိုးသားသည့်တိုင်းသူပြည်သားများကို လှည့်  
 စားရန်ဖြစ်လေသည်။ ဤကဲ့သို့ ဖြစ်ရခြင်းမှာ၊ နိုင်ငံအသီး  
 သီးက-၎င်းတို့၏ ကိုယ်စားလည်များ လုပ်သမျှကို၊ အများ  
 ဆုံးဖြတ်ချက် အရ-လိုက်နာပါမည်ဟူသော အာဏာပေး  
 မထားခြင်း ကြောင့် ဖြစ်လေသည်။ ယုံကြောင့်- ဤနိုင်ငံ  
 ပေါင်းချုပ် အသင်းကြီးအပေါ်၌၊ အထူးသဖြင့်၊ လက်  
 အောက်နိုင်ငံပြည်များနှင့် အင်အားချိနဲ့ သောပြည်များက  
 အင်အားကြီးသည့်ပြည်များ ကောင်းကျိုးအတွက် တည်  
 ထောင်ထားသည့် 'အေးငါးပြ' အသင်းကြီးဟု ခေါ်ဆိုကြ  
 လေသည်။

**အင်္ဂလန် လက်အောက်ခံ ပြည်များ။**

အင်္ဂလန်၏ လက်အောက်၌၊ ကနေဒါ၊ ဩစတြေးလီး  
 ယား၊ အာဖရိကတောင်ပိုင်း၊ နယူးဇီလန်-စသော ခိုမိနို

ယံ နိုင်ငံများ အပြင်-မလေးကျွန်းဆွယ်၊ မိုးဂဗုတ်စ်၊ နို့ကံ  
 ကြီးမိုးယား၊ ထမိန်ခတ်ကျွန်း၊ မိုးစီးယား၊ ကေည၊ တံခွန်  
 ခံကာ၊ ဗချူးနားလင်၊ အာဖရိက အနောက်တောင်ပိုင်း၊  
 ဗါရှူးရ်ကျွန်း၊ မြိတ်သျှီယံနား၊ ဖေ့ကလံကျွန်း၊ သီဟိုဠ်  
 ကျွန်း၊ ဗော်နိုဠို၊ ပါလင်စတိုင်း-ဒေသ ကိုလိုနိုနိုင်ငံများ အ  
 ပြင်၊ အိန္ဒိယပြည်နှင့် မြန်မာပြည် အင်ဒိုနိယာ နိုင်ငံများဖြစ်  
 လေသည်။

ဤလက်အောက်ခံပြည်များကို အသီးသီး ဘုရင်ခံများ  
 ခန့်ခါ၊ သီးခြားအုပ်ချုပ်ရေးပေး၍ ထားသော်လည်း ၎င်းတို့  
 အပေါ်တွင် အင်္ဂလန် ပါလီမန်ကခြံ၍ အုပ်စိုး၏။ ဤကဲ့သို့  
 အုပ်စိုးရာတွင် အာဏာနှင့် တမျိုး၊ နေကြေးငွေနှင့် တမျိုး  
 ဟူ၍ အုပ်စိုးပုံများ ကွဲပြားပြားလေသည်။ အာဏာမှာ မြိတ်  
 သျှီယံပါလီမန်၏ အင်္ဂလန်အစွယ်အပွားဖြစ်သော  
 ဗစ်တပ်နှင့် အခြားလက်နက်အင်အားများဖြစ်၏။ အခြား  
 တချက်မှာ ဓနအင်အားဖြစ်၍၊ အင်္ဂလန်ပြည်မှာ ငွေအလုံး  
 အရင်းယူဆောင်၏။ ထို့ပြည်များတွင် တပ တပ မြှုပ်နှံ၍  
 ထားရကား၊ ယခုအခါ ကနေဒါနှင့် နယူးပေါင်းလန် ပြည်  
 များတွင် ဣဒရီး ၄၄၃-သန်း၊ ဩစတြေးလီးယားနှင့်  
 နယူးဇီလန်တွင် ၆၅၁-သန်း၊ အိန္ဒိယပြည်နှင့် သီဟိုဠ်ကျွန်း  
 တွင် ၄၃၈-သန်း၊ ထို့ပြင် အခြားပြည်နယ်များတွင်လည်း  
 အလားတူ ငွေပေါင်း ဖြောက်များစွာ မြှုပ်နှံထားသည်  
 ကိုတွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ ဤကဲ့သို့ ဓနကြေးငွေနှင့် ၎င်း၊ အာ  
 ဏာနှင့် ၎င်း၊ မိုးမိုး၍ နေရကား၊ ထို့ပြည်များမှာ အင်္ဂလန်

ပြည်၏ ငါ့ကြီးထဲတွင် တစ်လည်လည်နှင့် နေရသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

အင်္ဂလန် တို့သည် သာမန်အားဖြင့်၊ ထိုပြည် များကို ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်မှုပေးသည်ဟုဆိုသော်လည်း အမှန်မှာ၊ မိမိပြည်အရေးကို၊ မိမိ သဘောအတိုင်း၊ ဆုံးဖြတ်နိုင်ခွင့် ရှိသင့်သလောက်မရှိကြချေ။ ထိုအခွင့်အရေးမျိုး ရအောင် လုပ်ရန်မှာ ဤပြည်များ၏ တာဝန်ဝတ္တရားဖြစ်၍၊ ထိုအခွင့် အရေးမျိုး မပေးအောင် လုပ်ရန်မှာ- အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ နေ ရှင်များကြီးမှူးသော ပါနီမန်ဘွင်ရှိသည့် ဦးပွားရှင် အ မတ်ကြီးများ၏ တာဝန်ပင်ဖြစ်လေသည်။

ထိုပြည်များအနက်-အိန္ဒိယပြည်နှင့် မြန်မာပြည်၏ အ ခြေအနေမှာ သာ၍ ဆိုးဝါးလေသည်။ အိန္ဒိယ ပြည်က အိန္ဒိယ အုပ်ချုပ်ရေး အက်ဥပဒေဟူ၍၎င်း၊ မြန်မာပြည် အား-မြန်မာပြည် အုပ်ချုပ်ရေးအက်ဥပဒေ ဟူ၍၎င်း၊ အုပ် ချုပ်ရေးများ ပေးပြီးလျှင်၊ ဗီဒိုကရေဗီခေါ်-အများ စနစ် အရ၊ အုပ်ချုပ်ရေးဆန်ဆန် ပေးအပ်ခဲ့ လေသည်။ ဤကဲ့သို့ ပေးအပ်ခဲ့ သော်လည်း၊ အုပ်ချုပ်ရေးမှာ- ဗီဒိုကရေဗီထက် များစွာ အောက်တန်းကျသည်ကို တွေ့ရှိရပေ လိမ့်မည်။ ဤအုပ်ချုပ်ရေး များကို အိန္ဒိယပြည်နှင့် မြန်မာပြည်တွင် ကျွန်ုပ်တို့အသင်းကြီးဟူ၍ (Char ter of Slavery) ဟူ၍ခေါ်ဝေါ်မကြေမနပ် ဖြစ်ကြသဖြင့်၊ အထူး ဆူပူကြ၍၊ ကန့်ကွက်ကြ၏။ အင်္ဂလန် အစိုးရအပေါ်တွင် မကြေမနပ် ဖြစ်ကြကြောင်းကို အတိအလင်း ထုတ်ဖော် ပြောဆိုခါ



နေကြ၏။ သို့ရာတွင် အင်္ဂလိပ်ပြည်၊ နေရှင်ဇွတ်သမား အမတ်များကမူကား၊ ဤမျှမကောင်းသော အုပ်ချုပ်ရေးများ ပေးရန်ပင်လျှင်၊ အတော်ကန့်ကွက်ကြသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

ဤကဲ့သို့၊ တဘက်သတ် ကိုယ်ကျိုးရှာ နေရှင် များက ကန့်ကွက်၍ နေသောအခါ၊ ထိုသူများ-စိတ်နှစ်သိမ့် ပေးရန် အလို့ငှါ၊ အိန္ဒိယပြည်နှင့် မြန်မာပြည်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံခြားဝန်ကြီး သာ-သေဠုရလ်ဟိုးက ၁၉၃၃-ခုမတ်လ ၂၇-ရက်နေ့တွင်၊ တိလင်ပါလီမန်၌ အောက်ပါအတိုင်း ပြောဆိုခဲ့လေသည်။ “အိန္ဒိယပြည်တွင် ဆုရင်ခံချုပ်နှင့် ပြည်နယ် ဆုရင်ခံများ အပြင်-အခြား ရာထူးကြီးများကို၊ အင်္ဂလိပ်ပြည် ရှင်ဆုရင်ကပင် ခန့်ထား ရပေလိမ့်မည်။ ပဒိုညာဉ်ထမ်းရာထူးများ၊ ပြည်ထောင်စုပဟ်ရ် အုပ်ချုပ်ခန့်ခွဲသည့် အရာရှိများ၊ ပြည်နယ်အစိုးရ လက်အောက်ခံ ရာထူးများကို၊ ပါလီမန်ကခန့်ထားပြီးလျှင်၊ ပါလီမန်ကပင် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရပေလိမ့်မည်။ အိန္ဒိယပြည်ကို အုပ်ချုပ်ရာတွင် အခရာဖြစ်သော စစ်တင်ကိုလည်းပါလီမန် လက်အောက်တွင်၊ လုံးဝရှိ၍ နေကြောင်း၊ ဤကာကွယ်ချက်များသည် ဧကူပေါ်တွင် သာမန်ရေးထားသော ကာကွယ်ချက်များမဟုတ်။ အစိုးရ အဖြစ်ဖြင့် ထိုင်ဆုံးမှ အုပ်ချုပ်ရန် ခွင့်ပြုထားသော သူများ၏ လက်တွင် အာဏာကြီးများကို ပေးအပ်ပြီးလျှင်၊ ထိထိရောက်ရောက် အသုံး ချနိုင်ခွင့်

ကိုလည်း ပေး၍ ထားကြောင်းကို ထုတ်တော် ပြောဆို လေသည်။

စစ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီး တဦး ဖြစ်သော ဆာ အဲလ်ဗရက် နော့(ဆ) (Sir Alfretnox) က ၁၉၃၄-ခုနှစ်တွင် တာ လ ၄-ရက်နေ့တွင် ပြောဆိုသည်မှာ- အိန္ဒိယ ပြည်သည် ဒီမိုကရေစီ အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်ကိုလက်ခံရန်-အဆင်သင့် မရှိ သေးကြောင်း၊ သာမန်မဲဆန္ဒရှင်မှာ ၆-နှစ်သား အရွယ်က လေးလောက်သာ ပြည်ရေးပြည်ရာ လုပ်ငန်းကို တတ်နိုင် ကြောင်း၊ ထုတ်တော် ပြောဆို လေသည်။ ဤသည်ကို ထောက်သဖြင့် အင်္ဂလန်အစိုးရတို့သည် မြန်မာပြည်-အိန္ဒိ ယပြည် အဖွဲ့ရှိသော ပြည်များကို လွတ်လပ်ရေးပေးရန် မဆိုထားဘဲ၊ ဒီမိုကရေစီစနစ်အစစ်ကိုပင်မပေးလိုကြောင်း ထင်ရှားလေသည်။

ဂျေ-စတူတ်မီလ် (J. Stuart Mill) ခေါ်-ပညာရှိ တဦးက ၁၈၆၁-ခုနှစ်တွင် ကိုယ်စားလှယ် တင်မြှောက် အုပ်ချုပ်သည့်အစိုးရ (Representative Government) စာအုပ်တွင် အောက်ပါအတိုင်း ရေးသား ထားသည်ကို တွေ့ရှိရပေ လိမ့်မည်။

"The Government of a people by itsele has a meaning and a reality, but such a thing as Government of one people by another does not and cannot exist. One people may keep another as a warren or preserve for its own use, a place to make money in, a human cattle

farm, to be worked for the profit of its own inhabitants; But if the good of the Governed is the proper business of a Government, it is utterly impossible that a people should directly attend to it."

“တိုင်းပြည်ကိုမိမိလူမျိုးနှင့်အုပ်ချုပ်ခြင်းသည်အဓိပ္ပာယ်ရှိ၍ အစစ်အမှန်ဖြစ်၏။ လူမျိုးတမျိုးကို အခြားတမျိုးက အုပ်စိုးခြင်းမှာ မရှိသင့်ချေ။ လူမျိုးတမျိုးသည် လူမျိုးတမျိုးကို ၎င်းတို့၏ အကျိုးကျေးဇူးအတွက် စီးပွားရှာရန်၎င်း၊ ကျွဲနွားတိရစ္ဆာန်ကဲ့သို့ အသုံးပြုခြင်းအားဖြင့်၎င်း၊ မိမိတို့အကျိုးစီးပွားအတွက်သာလျှင် ထားနိုင်ပေလိမ့်မည်။ သို့ရာတွင်-အုပ်ချုပ်ခြင်း ခံရသောလူများ၏ အကျိုးစီးပွား အတွက်-လုပ်မည်ဟုဆိုလျှင်၊ ဤနည်းသည် အထမြောက် နိုင်မည်မဟုတ်ချေ” ဟူ၍ဆိုထားသဖြင့်၊ တိုင်းသူပြည်သား အကျိုးစီးပွားအတွက် လုပ်သည်ဟု မည်သည့် နည်းနှင့်မျှ မဆိုနိုင်ချေ။

အထက်ပါ အချက်များကိုထောက်ခြင်းအားဖြင့်၊ အင်္ဂလန်ပြည်အစိုးရတို့သည် လက်အောက်ခံ တိုင်းပြည်များအကျိုးထက်၊ မိမိတို့အကျိုးကိုလိုလားကြောင်းမှာ- ထင်ရှားလေသည်။ အင်္ဂလန်တို့သည် နယ်ချဲ့သောစနစ်ကို စတင်လုပ်ဆောင်လာခဲ့သည်မှစ၍ စစ်ပွဲပေါင်းမြောက်များစွာ တိုက်ခိုက်လာခဲ့ကြရာ၊ ထိုစစ်ပွဲများမှာ၊ ၎င်းတို့၏ ရန်သူများက အလွန်အမင်းမတရားမှုများ ပြုလုပ် သဖြင့်၊ မခံနိုင်၍ ဘိုက်ရသောစစ်ပွဲများမဟုတ်ဘဲ၊ မိမိတို့ အကျိုး

စီးပွားများတိုးတက်ရန်၎င်း၊ နယ်သစ်များရရန်၎င်း၊ နယ်  
 သစ်များရှာဖွေရာတွင်-နယ်ချဲ့သမားအချင်းချင်း အကြံတူ  
 ရန်သူ ဟူသကဲ့သို့ နယ်ထုရာမှစ၍ ဖြစ်ရသည့် စစ်ပွဲများ  
 ဖြစ်လေသည်။

ဤကဲ့သို့ တိုက်ပွဲများတွင်-ဆင်းရဲသား အမြောက်စာ၊  
 ဗုံးစာများမှာ တာမျှမသိကြရှာဘဲ၊ ဝန်ရှင်များ ပိုင်သည့်  
 သတင်းစာကြီးများက အမျိုးမျိုးလှည့်စား ရေးသားခြင်း၊  
 အခြားဝါဒဖြန့်ဖြူးခြင်း မဟုတ်ဘဲ အဟုတ်ဖြစ်အောင်-သ  
 တင်းအမျိုးမျိုးထွင်ခြင်းအားဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားများမှာဟုတ်  
 နှီးရာရာထင်မှတ်ပြီးထွင် ဆုံးတိုက်ပွဲများတွင် ပါဝင်ကူညီ  
 တိုက်ခိုက်ကြရလေသည်။ အင်္ဂလန်ပြည်ရှိ ဆင်းရဲသား  
 များသာမဟုတ်၊ အခြားလက်အောက်ခံပြည်များမှ ဆင်း  
 ရဲသားများမှာလည်း ထိုနည်းတူ- အသက်စွန့်ခါ ပါဝင်  
 တိုက်ခိုက်ကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့တိုက်ခိုက်ရန် အဘွက်၊  
 အမျိုးမျိုးမြော်လင့်ချက်များပေးသော်လည်း၊ ၎င်းတို့ လို  
 လားချက်များ ပြည့်သောအခါ ထိုဂတိပေးချက်များကို-  
 တစုံတရာလိုက်နာခြင်းမပြုဘဲ၊ ၎င်းတို့၏ အလိုပြည့်သည့်  
 အခါ၊ စစ်သားများမှာအလုပ်လက်မဲ့များဘဝသို့ပြန်၍ရောက်  
 ရလေသည်။ ဤကဲ့သို့အချင်းအရာများကို တစတစ ငွေမိ  
 လာသောအခါ၊ ထိုနေရှင် နယ်ချဲ့စစ်ပွဲများတွင် ပါဝင်  
 တိုက်ခိုက်လို သည့်စိတ်ဆန္ဒများ နည်းပါး၍သာသည်ကို  
 ငွေမြင်ရပေလိမ့်မည်။ အချို့ ကိုလိုနီနိုင်ငံနှင့်၊ ဗြိတိန်နိုင်ငံ  
 များကမူကား၊ စစ်တိုက်သည့်အခါတွင်၎င်း၊ မြေပြေညှိ-

သည့်အခါ ဘွင်၎င်း၊ မိမိတို့၏ သန္ဓေကို တစုံတရာ ရယူခြင်းမရှိ သဖြင့် ဤစစ်ပွဲကြီးဘွင်ပါဝင်ကုည့်တိုက်ခိုက်ခြင်းပြုကြမည် မဟုတ်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်ကြသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

မြန်မာပြည်အတိုင်းမှာ မူကား-ယခု ဂျာမဏီနှင့် ဖြစ်ရ သည့်ပစ်ခွဲနှင့်ပတ်သက်၍ အင်္ဂလန်အစိုးရ၏ ငစ်ကျေညာ ချက်မှာ-တစုံတရာကြေနှင့်တွယ်ရာမရှိချေ။ အင်္ဂလန် အ စိုးရက- ဟစ်တလာ၏ နာဇီဝါဒသည် လွတ်လပ်ရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီခေါ်-အများသန္ဓေနှင့် အုပ်ချုပ်သည့် စနစ်မျိုးကို ပျက်ဆီးသည့်ဝါဒဖြစ်ရကား- လွတ်လပ်မှုနှင့် ဒီမိုကရေစီ အတွက် စစ်တိုက်ရသည် ဟူ၍ အကြောင်း ပြုလေသည်။ သို့ရာတွင်-လွတ်လပ် မလွတ်လပ်၊ ဒီမိုကရေစီစနစ် အရ လည်း၊ အုပ်ချုပ်ခြင်းမခံရသော သူများအား၊ လွတ်လပ်မှု နှင့်ဒီမိုကရေစီအတွက် စစ်တိုက်ရသည်ဟု ဆိုသဖြင့်၊ မြန် မာလူမျိုးများက၊ ဤအတိုင်း မှန်လျှင် ထိုကျေညာချက်နှင့် ချောက်ပတ် ညီညွတ်ရန် မြန်မာပြည်အား၊ ပဉ္စမဦးစွာ လွတ်လပ်မှုနှင့် အများသဘောအရာပြုငြိမ်းနိုင်မှုကို ပေး မှသာလျှင် ယုံကြည်နိုင်လိမ့်မည် ဟူသော အဖြေကိုသာ လျှင် ပေးရန်လိုလေသည်။

ကမ္ဘာ အဝှမ်းလုံးရှိ ဆင်းရဲသားများမှာ ဝန်ရှင်စနစ် တည်းဟူသော ရောဂါဆိုးကြီး ၎င်းတို့အပေါ်တွင် နှစ် ပေါင်းများစွာ တိမ်း နှိပ်စက်လာခဲ့ရာ-ထိုရောဂါဆိုးကြီး ကို ပ၊ပျောက်ရန်အလို့ငှါ၊ သေးဝါး အမျိုးမျိုး ရှာထွက် ရှိလေသည်။

စစ်ဖြစ်လျှင် မည်သူ အကူအညီပေးသနည်း။

စစ်ဖြစ်သည့်အခါ၊ လူပေါင်း များစွာတို့မှာ အသက် ဆုံးရှုံးခြင်း၊ အနာတရ ဖြစ်ခြင်း၊ ကိုယ်လက်အင်္ဂါ ချို့ယွင်းခြင်း-စသည်ဖြင့် အမျိုးမျိုးနစ်နာကြ၏။ ထိုသူများ အနက်၊ လူပေါင်း များစွာတို့မှာ အောက်တန်းစား၊ လက်လှုပ်လက်စား၊ ဗုံးစာ-အမြောက်စာများ ဖြစ်၍၊ လူအနည်းငယ်မျှသာလျှင် အလယ်အလတ် တန်းစားများ ထဲမှ ပါဝင်သည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ အထက်တန်းစားများ မှာမူကား-ထိထိရောက်ရောက် ပါဝင် တိုက်ခိုက်သူလွန်စွာနည်းလေသည်။ ဤသူများမှာ-အသက်တပျား စွန့်စားခါတိုက်ခိုက်၍ နေရသော်လည်း၊ နောက်ပိုင်းတွင် မူကား နေရှင်များမှာ-စည်းစိမ်ရစ်၍ နေကြလေသည်။ ပါမန် အမတ်များအနက်၊ သုံးပုံနှစ်ပုံတို့မှာ နေရှင်နှင့် နေရှင်၏ ကိုယ်စားလှယ်များ ဖြစ်ရကား- အင်္ဂလန်ပြည်နှင့် တကွ၊ လက်အောက်ခံ ပြည်နယ် များ၏ အရေးမှာ- ၎င်းတို့၏ လက်ထွင်းတွင် တည်ရှိ၍နေလေသည်။

(၁) ကွန်ဆာပေးတစ် ပါတီ။

အင်္ဂလန်ပြည်ကိုယ်လက်ရှိ အုပ်ချုပ်နေသည့် အစိုးရ အဖွဲ့မှာ၊ ကွန်ဆာပေးတစ် အဖွဲ့ဖြစ်၍၊ အမတ်ဦးရေ-၆၀၀ ရှိသည့်အနက်-ကွန်ဆာပေးတစ် ပါတီတွင် အမတ် ၄၀၀

ခန့်ရှိလေသည်။ ကွန်ဆာဗေးတစ် ပါတီကို ဝင်နိုင်သောသူများမှာ အနည်းဆုံးတနှစ်ကျော် ဝင်ငွေ ရွှေဒင်္ဂါးတသောင်း (မြန်မာငွေ တသိန်းခွဲခန့်) နှစ်စဉ် ဝင်ငွေရှိသူများသာ ဝင်နိုင်လေသည်။ သူသူများသည် ရွေးကောက်ပွဲများတွင် စိတ်အဖြစ်ဖြင့်၊ ငွေ ၆,၀၀၀-မှ ၁၀,၀၀၀-အထိ အကုန်ခံကြရသည့်အပြင်၊ နှစ်စဉ် နှစ်တိုင်း၊ ပါတီကို ၇၅၀၀ မှ ၁၅,၀၀၀-ထိ အသွားငွေ ပေးကြရလေသည်။ ဤထက်နည်း၍ ငွေကုန်ခံသူများမှာ ကွန်ဆာဗေးတစ် ပါတီတွင် ပါဝင်ရန် မသင့်ဟူ၍ အယူ ရှိကြသဖြင့်၊ ရွေးကောက်ပွဲတွင်ပင်၊ ဝင်ရောက် အရွေးခံခွင့် မရကြချေ။ ဤကဲ့သို့ ကွန်ဆာဗေးတစ် ပါတီဝင် အဖြစ်ဖြင့်- အရွေးမခံရသည့် အင်္ဂါ၊ အခြား လစ်ဗရယ် (Liberal) အဖွဲ့ဝင် အဖြစ်ဖြင့် ၎င်း၊ လေးဘား (Labour) အလုပ်သမား အဖြစ်ဖြင့် ၎င်း၊ ဆိုရှယ်လစ် ဆင်းရဲသား ထုတ်ဝေ သမား (Socialist) အဖြစ်ဖြင့် ၎င်း၊ အရွေးခံကြ ရလေသည်။

ကွန်ဆာဗေးတစ်ပါတီ (Conservative Party) ဝင် အဖြစ်ဖြင့်- အရွေးခံခွင့်ရရန်၊ လွန်စွာ ခဲယဉ်းသဖြင့်၊ အင်္ဂလန်ပြည်တွင် ဆိုရှီးလကား ရှိသည်မှာ- အင်္ဂလန်ပြည် ပါတီ မန်လွတ်တော်သို့၊ ကွန်ဆာဗေးတစ် ပါတီဝင် အဖြစ်ဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားတယောက် ဝင်ခွင့်ရရန်မှာ၊ ကုလားအုပ်တကောင်ကို အင်ပေါက် အဘွင်းမှ ထုတ်ယူ၍ သွားသည် နှင့်တူလေသည်။ ဆိုလိုရင်းမှာ- မဖြစ်နိုင်ဟူ၍ တထစ်ချ မဆိုလိုသော်လည်း၊ လူချမ်းသာတဦး ကောင်းကင်နိဗ္ဗာန်

သုဂတိသို့ ရောက်ရန် ခဲယဉ်းသည့်အလား၊ ခဲယဉ်းသည် ဟုပြောဆိုလေ့ ရှိလေသည်။

ဤအချက်ကိုထောက်ခြင်းအားဖြင့်၊ ပါဝါမိမိတို့တွင် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ကွန်ဆာဗေးတစ် ဂိုဏ်းသားများမှာ-သူဌေး သူကြွယ်များ ဖြစ်သည်ကို သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။ ကွန်ဆာဗေးတစ်ပါတီအမတ်များအနက်၊ အမတ် ၁၈၁-ယောက် မှာ-ကုမ္ပဏီကြီးပေါင်း ၇၇၅-ခုတွင် ဒါရိုက်တာ လူကြီးများဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရ လေသည်။ ၎င်းကုမ္ပဏီများမှာ စစ် အသုံးအဆောင်များ တည်းပူသော လက်နက်တိုက်ကြီးများ၊ လေယာဉ်ယူ လုပ် ရုံကြီးများ၊ အစားအသောက် လုပ်ငန်းများ၊ အထည်အလိပ်များ၊ ဓါတ်ဆီများ စသည့် ဖြင့်၊ ပစ္စည်း အမျိုးမျိုးကို လုပ်သည့် ကုမ္ပဏီကြီးများတွင် အရဝင်များ ဖြစ်ရကား-စစ်ဖြစ်သည့်အခါ၊ မိမိတို့ပစ္စည်းများကို ရောင်းရခြင်းအားဖြင့်၎င်း၊ မိမိတို့ထက်နှင့် အသက် အာမခံ တိုက်ကြီးများမှ- ငွေများကို အစိုးရတို့က ချေးသည့်အခါ-အတိုးများ ရသဖြင့်၎င်း၊ အထူး စီးပွားလမ်း ဖြောင့်၍ နေကြလေသည်။

အထက်ပါ ဓနရှင်ကုန်သည်ကြီးများ အပြင်-လယ်ပိုင်ရှင်ကြီးများ ရှိကြသေး၏။ အချို့ လယ်ပိုင်ရှင်များမှာ-အနည်းဆုံးဧက ၅,၀၀၀-ရှိ၍၊ ဗူးကလေဘူချ်မြို့စား(Duke of Buccleuch) ပိုင်လယ်မှာ-ဧကပေါင်း ၄၅၉,၁၀၈ ဧကရှိ၍၊ တနင်္ဂနွေ ဝင်ငွေငွေဒင်္ဂါး ၂၁၆,၄၇၃-ခန့်ဖြစ်လေသည်။ ဤနည်းတူ အခြား မြေပိုင်များ ရှိရာ-မြန်းမှု



ကြေးအားဖြင့်၊ တဦးလျှင်ကောပေါင်း ၈၃,၆၆၆-ကေစိ  
ရှိ၍ ဝင်ငွေမှာ ရွှေဒင်္ဂါး ၆၆,၃၃၈-ပြားစီနှင့် ရှိသည်ကို  
တွေ့ရှိရလေသည်။

ဤကဲ့သို့ ဖြေပိုင်ရှင်ကြီးများ စက်ရုံနှင့် လုပ်ငန်းရှင်ကြီး  
များ၏ သားသမီးများ-တူသား နောင်မယ်များ၊ တို့သည်  
ပါဝါမိမိသို့ တက်ရောက်သည့်အခါ၊ မဲဆန္ဒရှင်များမှာ-၎င်း  
တို့၏လုပ်သားများ၊ လယ်ဌားများ ဖြစ်ကြသည်သာ မက-  
ငွေ ဖြောက်များစွာလည်း အကုန်ခံရကား၊ ၎င်းတို့သာ  
လျှင် အရွေးခံကြ ရလေသည်။ ဆင်းရဲခြင်း၏ အကျိုးအ  
ကြောင်းကို တစုံတရာမသိသည့် သူများဖြစ်သော အဲရစ်  
ဗတိုကရက် (Aristocrat) ခေါ်-မွေး၍ အခါကစ၍-စီးပွား  
ဇာင်အားနှင့် ပြည့်စုံခါလာရကား၊ ၎င်းတို့မှာ-ဆင်းရဲသား  
များအပေါ်တွင်၊ တစုံတရာ ထောက်ထား ညှာတာရမည်  
ဟုမသိရချေး၊ ၎င်းတို့၏ စိတ်တွင်၊ ဆင်းရဲသား များသည်  
၎င်းတို့ခိုင်းစေရန်-အဆင့်ခံအဖြစ်ဖြင့်၊ ထာဝရ ဘုရားက  
ဖန်ဆင်း၍ ထားသည်ဟု ယူဆကြလေသည်။ ထို့ကြောင့်  
ဤ သူများသည် ဆင်းရဲသားများ အပေါ်တွင် တစုံတရာ  
ထောက် ထား ညှာတာခြင်း မပြုဘဲ နေခြင်း ဖြစ်လေ  
သည်။

အင်္ဂလန်ပြည်တွင်၊ အလုပ်လက်မဲ့ များကို ထောက်ပံ့  
ကြေးပေးရေးနှင့် ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးစဉ်က- ကွန်ဆာ  
ဗေးတစ်အဖွဲ့ဝင်အမတ်ကြီးတဦးက ပြောဆိုသည်မှာ-လူ  
ချမ်းသာများထံမှ၊ ပိုက်ဆံများကို-ငွေမို့ ကင်ရင်စားသောက်

ရန်၊ တစ်စုံတစ်ရာမခဲယဉ်းသောကပ်ပါးယပ်ပါးများအားပေးရမည်ဖြစ်ရာ-ဤနှိုင်းကပ်ရပ် စားသောက် နေသူများသည် မိမိတို့သားသမီးများမည်ကဲ့သို့သောအခြေသို့ရောက်မည်ကို ဂရုမစိုက်နိုင်ဘဲ၊ ယုံများကဲ့သို့ ကလေးများ ပွေးချင်တိုင်း ပွေး၍နေသည်ဟူ၍ ပြောဆိုလေသည်။ သို့ဖြစ်သဖြင့်-ဤသူများ သည် တစ်စုံတစ်ရာ ဆင်းရဲသား များနှင့် လက်အောက်ခံတိုင်းသူပြည်လားများ၏ အကျိုးကိုမလုပ်ဆောင်ဘဲ၊ မိမိတို့စီးပွားရေးအင်အား တိုးတက်မှုကိုသာလျှင်၊ ဂရုစိုက်လေ့ ရှိလေသည်။

ဤမျှမကသေးမပါးစီမန်၎င်း တိုးတက်သောဆက်မှ စ၍ ချမ်းသာခဲ့သူမြောက်များစွာ ပါဝင်ကြောင်းကို အောက်ပါစာရင်း၎င်း၎င်း ကြည့်ခြင်းအားဖြင့် သိနိုင်လေသည်။

(၁)	ပီးယားဂေါ်-(Peer)လေ့ရှိသူ	၁-ယောက်
(၂)	တစ်စုံတစ်ရာ ပီးယား ဂေါ်-လေ့ရှိသူ အဖွဲ့ခံမည့်သူ	၁၈
(၃)	ပီးယားဂေါ်-လေ့ရှိသူ သားငယ်များ	၁၃
(၄)	ပီးယားအဖွဲ့ခံများ၏ သမက်	၂၅
(၅)	ပီးယားအဖွဲ့ခံများ၏ တူသား နောင်ငယ်များ	၂၄
(၆)	ပီးယား အဖွဲ့ခံများ၏ နှမ၊ တူမများ၏ လင်နှင့်မယား ညီအစ်ကိုများ	၁၂

(၇) မြေပိုင်ရှင် ကြီးများ	၅၅	'
(၈) သားစဉ်မြေးဆက် တဲရော့နက် (Baronet) ခေါ်- သာသွေခံများ	၂၄	'
(၉) သာမန်သာသွေရသူများ	၆၄	'

ရုစုပေါင်း ၂၃၆

အထက်ပါသူများမှာ-ပါဝီမန် အမတ်များဖြစ်၍၊ ၎င်းစာရင်းတွင်-စက်ပိုင်ရှင် လုပ်ငန်းရှင်၊ ခန့်ရှင် ကြီးများ။ မထည့်သွင်း ရသေးသဖြင့်၊ ဤသူများသည် မည်သူ၏အကျိုးကိုသည်ပိုး ရွက်ဆောင်မည်ကိုစဉ်းစား၍ သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။

### နိုင်ငံသူ့စနစ်။

အင်္ဂလန်ပြည်မှ- အရှေ့အိန္ဒိယ ကုမ္ပဏီခေါ်- ကုမ္ပဏီတခုသည်၊ အိန္ဒိယပြည်သို့ လာရောက် အခြေတည်ပြီးတွင် တစ် တစ် အိန္ဒိယပြည်နှင့် မြန်မာပြည်ကို သိမ်းပိုက်ခဲ့ သဖြင့်၊ ဤပြည်ကြီးများမှာ- အင်္ဂလန် ပြည်ရှိ ခန့်ရှင်ကြီးများ၊ စီးပွားရှာရန်စားကျွန်ကြီးတခုပင် ဖြစ်လေသည်။ ဤကဲ့သို့ အကျိုး ဖြစ်ထွန်း၍ နေစဉ်- တရုတ်ပြည်နှင့် ကုန်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးကို ချွေလိုက်ပြန် ရကား၊ တနှစ် တနှစ်တွင် တရုတ်ပြည်မှ- ငွေဒင်္ဂါး ၄-သန်းခန့် တန်တိုး၍ သောလဘက်

ခြောက် များကို ရောင်းချ လျှက် ရှိဖေသည့်၊ လာဘက်  
ခြောက် အပေါ်တွင် တဆာန့် အမြတ်အစွန်းရသဖြင့်၊ အ  
တော်ပင် စီးပွားလမ်းဖြောင့်လျက် ရှိလေသည်။

တရုပ်ပြည်စာရေး။

ထိုကဲ့သို့-စီးပွားဖြောင့်၍ နေရာတွင်၊ လောဘကို မချုပ်  
တည်းနိုင်ဘဲ- စီးပွား ဖြစ်သည်ထက် ဖြစ်ရန် အသို့ ၄၇  
၁၈၃၆-၄၁-ခုနှစ်တွင်- တရုပ်ပြည် တွင်းသို့ ဘိန်းများ  
တင်ပို့ရောင်းချရာမှ-တရုပ် အစိုးရတို့နှင့် ရန်ဖြစ်သဖြင့်၊  
၃-နှစ်တိုင်တိုင် ဗစ်တိုက် ပြီးသော အခါ၊ ဟောင်ကောင်  
ကျွန်းကို သိမ်းပိုက်ပြီးလျှင်၊ တရုပ် သင်းတောဆိပ် မြို့ကြီး  
၅-မြို့သို့၊ လွတ်လပ်စွာ ကုန်ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ခွင့်ကို ရ  
လေသည်။ ထိုနောက်-ဒုတိယ အကြိမ် ၁၈၅၆-၅၈-ခုနှစ်  
တွင် စစ်ဖြစ်ပြန်ရာ- ယံဖိ ဖြစ်၍ တလျှောက် တွင်-  
ကုန်ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ခွင့်ကို ရပြန်လေသည်။ ဤစစ်  
ဖြစ်ရခြင်းမှာ-တရုပ် လူမျိုးတို့အား- အတင်းအကြပ် ဘိန်း  
စားများဖြစ်ရန်လုပ်သည်ကို တရုပ်များက မခံမရပ်နိုင်ကြသ  
ဖြင့်၊ ခုခံတိုက်ခိုက်ခြင်းဖြစ်ရကား- ဤစစ်ပွဲအတွက် အင်္ဂလန်  
တို့အဖို့ အတော်ပင်ရာဇဝင်မိုင်းလေသည်။ ရာဇဝင် မိုင်း  
သည်ထက်၊ တရုပ်လူမျိုးအား- ဘိန်းစားဖြစ်အောင် ပြုလုပ်  
သဖြင့် တရုပ်လူမျိုးများ စာရိတ္တပျက်ပြားရကား၊ ထိုစာရိတ္တ  
ပျက်ပြားရခြင်းမှာ၊ အင်္ဂလန်တို့၏ တာဝန်လည်း မကင်းချေ။

အိဂျစ်ပြည်

အိဂျစ်ပြည်မှာ-တင့်တေသင်းတင့်တယ်၊ တူရကီအစိုးရ  
လက်အောက်တွင်နေရာမှ၊ ပြင်သစ်နှင့်အင်္ဂလိပ် ပူးပေါင်း  
ခါးစုအက်တူးမြောင်းကိုတူးရန်စွယ်ခြင်းကြောင့်၊ အိဂျစ်  
ပြည် ဘုရင်မှာ- နားယောင်ပြီးလျှင်၊ ၁၈၆၄-ခုနှစ် နှင့်  
၁၈၇၃-ခုနှစ်အတွင်း၊ ငွေစုစုံပေါင်းရွှေဒင်္ဂါး ၅၂၅-သိန်း  
ကို အတိုးနှုံးကြီးစွာနှင့် ချေးငှားရ၏။ ဤငွေများအနက်  
အိဂျစ်ဘုရင်မှာ ရွှေဒင်္ဂါး ၃၅၄-သိန်းသာရ၏။ ကျန်ငွေ  
များကို အင်္ဂလန်ပြည်ထက် တိုက်သူငွေကြီးများ ဆက်  
သွယ် ပေးရသည့်အတွက်-ပွဲခအဖြစ်ဖြင့်၊ ပွဲစားများကို  
ပေးခဲ့လေသည်။ ၎င်းအနက်-အလက်ဇင်ဒရီယာမြို့ သင်း  
တောဆိပ်ကြီး ဆောက်လုပ်ရန်၊ ရွှေဒင်္ဂါး ၂၅-သိန်းပေးရာ  
အမြတ်ငွေ ရွှေဒင်္ဂါး ၁၁-သိန်းကို ကန်ထရိုက်ကြီးများက  
ရလေသည်။ အိဂျစ်တို့မှာ-ဤကဲ့သို့ ငွေချေးမိသဖြင့်၊ တစ်  
တစ်ကြွေးထင်၍လာရာ၊ ၁၈၇၆-ခုနှစ် ကျရောက်သော  
အခါ၊ အကြွေးမှာ-ရွှေဒင်္ဂါးသိန်းပေါင်း ၈၀၀-သို့တိုးတက်  
၍သွား၏။ ၎င်းအနက်အတိုးမှာ တနှစ်လျှင် သိန်းပေါင်း ၆၀  
ပေးရသောကြောင့်၊ အိဂျစ်ပြည် တပြည်လုံး၏ အခွန်ငွေ  
ရွှေဒင်္ဂါးသိန်းပေါင်း ၁၀၀-နှင့်လာလျှင်၊ အတိုးပေးပြီးသည့်  
အခါ၊ တတိုင်းပြည်လုံးတွင် သုံးရန်အတွက် ရွှေဒင်္ဂါး သိန်း  
၄၀-သာ ကျန်ရှိလေသည်။

ငွေထွက်ငွေဝင် မမျှသောအခါ၊ တိုင်းသူ ပြည်သား

များကို ညှစ်၍ ငွေတောင်းရ၏။ အခွန်အလုပ် ကြီးလေး  
 သောကြောင့်၊ တိုင်းသူပြည်သားများက ဆူပူသောအခါ၊  
 အိဂျစ်ပြည် တပြည်လုံးကို၊ ဗြိတိသျှတို့က သိမ်းလိုက်၏။  
 သိမ်းစဉ်အခါက-တိုင်းပြည် မငြိမ်မသက်ဖြစ်၍နေစဉ် အ  
 ခုတ်အတ် အတွင်းသာလျှင်၊ သိမ်း၍ထားမည်ဟူ၍ ဂတ်  
 များပေးခဲ့သော်လည်း၊ အိဂျစ်ပြည်ကို ထိုနေ့မှစ၍၊ တခါ  
 တည်း လက်မထွက်တော့ချေ။

အိဂျစ်ပြည်ကိုတိုက်၍ပြီးသောအခါ၊ ဆူဒန်ပြည်ကိုတိုက်  
 ပြန်၏။ ဆူဒန်ပြည်နှင့်အိဂျစ်ပြည်မှာ-တစ်တည်းဖြစ်၍ နေ  
 ရကား။ စစ်စဉ်တို့အနက်၊ ၂၅-သိန်းအနက်၊ အိဂျစ်ပြည်  
 အစိုးရက အကြောင်းမဲ့ သုံးပုံ-နှစ်ပုံကိုခံရ၏။ ထိုနောက်  
 ဆူဒန်ပြည်ကြီးစည်ကားရန်အလိုငှါ၊ ပြုပြင်သည့်အတွက်  
 ကုန်ကျသောစရိတ်များကို၊ အိဂျစ်တို့က-အကြောင်းမဲ့ ကူ  
 ၍ ခံရသေး၏။ ဆူဒန်နယ်မှာ-အကောင်းဆုံး ဝါဂွမ်း ထွက်  
 သဖြင့်၊ ထိုဝါဂွမ်းများကို အလိုရှိကြရကား။ နန်းရင်းဝန်  
 အင်(စ်)ကွန်ကိုယ်တိုင်၊ ကုမ္ပဏီ ဖွဲ့ပြီးလျှင်၊ ဆူဒန်နယ်တွင်  
 အညွန့် ခူးမှုများကို လုပ်ဆောင်လေသည်။ ၎င်းတို့ လုပ်  
 ဆောင်ပုံမှာ- ဆူဒန်လူမျိုး ဖြေပိုင်ရှင်များထံမှ အင်လိပ်  
 ကုန်သည်ကြီး များက၊ တကေလျှင် တနှစ် ၅-၈ နှီးနှင့်  
 ငှါးပြီးလျှင်၊ ဆူဒန်လူမျိုးလုပ်သားများကို၊ ထိုဖြေများပေါ်  
 တွင် ဝါဂွမ်းစိုက်ပျိုးစေ၏။ စိုက်ပျိုးပြီး၍ ထွက်သည့် ဝါ  
 ဂွမ်းအနက်၊ ဆူဒန်ဝါဂွမ်းသမားများက၊ မိမိဝမ်းစာ အ  
 တွက် ၄၀- ရာခိုင်နှုန်းကို ပူးပြီးလျှင်၊ ၆၀-ရာခိုင်နှုန်းကို

မြိတ်သျှအစိုးရနှင့် အင်္ဂလိပ် ကုန်သည်ကြီးများ ဝေခွဲယူကြ၏။ ဤဆွေခွန်နယ်မှ တနှစ်လျှင် ဝါဂွမ်းရွှေအင်္ဂါးကသန်းဘိုးမှ တစ်တစ်သန်းပေါင်း ၃၀-ဘိုးအထိ အင်္ဂလန်ပြည်သို့ တင်ပို့ရလေသည်။ ဤသည်ကိုထောက်သဖြင့်၊ ဤပြည်များမှ မည်မျှ အမြတ်အစွန်း ဖြစ်ထွန်းသည်ကို သိနိုင်လေသည်။

**အာဖရိကတိုက်တောင်ပိုင်း။**

အာဖရိကတိုက်တောင်ပိုင်းနှင့် အနောက်ပိုင်းပင်လယ်ကမ်းမိုးတန်းတလျှောက်မှာ မြိတ်သျှကုန်သည်ကြီးများ အထွက် အထူးအကျိုးဖြစ်ထွန်းစေလေသည်။ ဤပြည်များတွင် နေသော လူရိုင်းများကို၊ သကြား စိုက်ပျိုးရာတွင် ကျွန်အဖြစ်ဖြင့် အသုံးချလိုသောကြောင့်၊ ကပ္ပလီ ပေါင်းမြောက်မြားစွာကို ဝယ်ယူကြလေသည်။ မြိတ်သျှ ကုန်သည်များသည် ပင်လယ် ကမ်းမိုးတန်းသို့ သွားပြီးသွင်း ကျွန်များကို ရနိုင်သမျှ ဘမ်းဆီးပြီးလျှင်၊ သကြားခြံရှင်များထံသို့ပို့၍ ရောင်းချရကား။ အကျိုးစီးပွားများစွာဖြစ်ထွန်းကြ၏။ ပင်လယ်ကမ်းမိုးတန်းရှိ-အာဖရိကတိုက်သားများ ကုန်သလောက် ရှိသောအခါ၊ ၎င်းတို့အား-လက်နက်များ ပေးအပ်ပြီးလျှင်၊ အထွင်းပိုင်းရှိ လူရိုင်းများကို လက်နက်အသုံးပြုခါ ဘမ်းဆီးပေးပြီးလျှင်၊ ကျွန်အဖြစ်ဖြင့် ခြံရှင်များသို့ရောင်းချကြပြန်လေသည်။ ထိုစဉ်အခါက အ

မေရိကန်ပြည်ထောင်စု ရောင်းချသည့် ကျွန်ုပ်တို့များ၏ လူ့ဦးရေမှာ  
 ၈ သန်းခန့်ဖြစ်၍၊ တမ်းဆီးစဉ်အခါက၎င်း၊ ၎င်းတို့လူမျိုး  
 အချင်းချင်း လက်နက်အင်၍တမ်းဆီးရာ၌၎င်း၊ လမ်းခရီး၌  
 ၎င်း၊ သေဆုံးသည့် လူ့ဦးရေမှာ-သန်းပေါင်း ၄၀-ခန့်ရှိ  
 သည်ဟု ခန့်မှန်းရလေသည်။

၁၈၀၇-ခုနှစ်တွင် ကျွန်ုပ်တို့ရောင်းကျွန်ုပ်ဝယ် မလုပ်ရဟူ၍  
 အမိန့်ထုတ်သော်လည်း၊ ထိုအမိန့်မှာ လက်အောက်ခံပြည်  
 နယ်များတွင် ၁၈၃၄-ခုနှစ် ကျရောက်သော အခါမှ အ  
 တည်ပြုလေသည်။ ထိုဥပဒေအရ-ကျွန်ုပ်တို့ကို လွှတ်ရမည်  
 ဟုဆိုသဖြင့်၊ ခြံရှင်များမှာ-အစိုးရထံမှ လျှော်ကြေးအဖြစ်  
 ဖြင့်၊ ရွှေဒင်္ဂါးသန်းပေါင်း ၂၀၀-ရသောကြောင့်၊ ၎င်းတို့  
 မှာ-သကြားရောင်းရသည်ထက် ပို၍ပီးပွားဖြစ်ထွန်း ပြန်  
 လေသည်။ ထိုအချိန်တွင် တောင်အမေရိကတိုက် ဗရာဇိလ်  
 ပြည်နှင့် ကျူးပါကျွန်းတွင် သကြား လုပ်ငန်း ထွန်းကား၍  
 လာရကား။ ကျွန်ုပ်တို့ရောင်း-ကျွန်ုပ်ဝယ်မလုပ်ရဟူသောဥပဒေ  
 မရှိသေးသည့်ပြည်များဖြစ်ရကား။ ထိုပြည်များသို့ ကျွန်  
 များပို့ပြီးလျှင်၊ ကျွန်ုပ်တို့ကူးခြင်းအားဖြင့်၊ ပီးပွားရှာကြပြန်  
 လေသည်။ ထိုအချိန်တွင် ဗြိတိသျှရေတပ်ကြီးမှာ-အာဖရိက  
 တိုက်ကမ်းရိုးတန်းတစ်ရှေ့တွင် ကျွန်ုပ်တို့တင်ပို့၍နေရသည့်  
 အလုပ်နှင့်အထူးအလုပ်များ၏၊ ပီးပွားလမ်းမြောင့်၍နေလေ  
 သည်။ တထက်တွင် ကျွန်ုပ်တို့ရှာရင်း၊ အခြားတထက်တွင် အာ  
 ဖရိကတိုက်၌၊ တောင်လမ်းဆီ-ကိုကိုးမှစ၍၊ ရွှေနှင့်အခြား  
 ဓါတ်သတ္တုများထွက်သည်ကို သိရသောအခါ၊ ဗြိတိသျှ



အရှေ့ အာဖရိက ကုမ္ပဏီ၊ ဗြိတိသျှ တောင်အာဖရိက ကုမ္ပဏီ၊ ပိုင်ရဲလ်နိုက်ဂျားကုမ္ပဏီစသည်ဖြင့်၊ ဗြိတိသျှလူမျိုး ပိုင် ကုမ္ပဏီကြီးပေါင်း မြောက်များစွာ ပေါ်၍လာလေ တော့သည်။

ယုဂန္ဓာနှင့်ကေညာနယ်။

၁၈၈၆-ခုနှစ်တွင် ဗြိတိသျှနှင့်ဂျာမဏီတို့ ပူးပေါင်းပြီး သျှင် အာဖရိက တိုက်အရှေ့ပိုင်းကို ခွဲဝေ၍ယူကြရန်စံမံ ကြလေသည်။ ၎င်းတို့စံမံပုံမှာ အာရင် လူမျိုးများသည် ၎င်းတို့မကြိုက်သော ကျွန်းကျွန်းသည့် လုပ်ငန်းများကို ရက်ရက်စက်စက် လူ-လူချင်းတိရိစ္ဆာန်များကဲ့သို့ ရောင်း စားနေသဖြင့်၊ ကျွန်ဖြစ်ရမည့် လူများကို သနားသော ကြောင့်၊ ဝတ္တရားရှိသည့်အတိုင်း ကာကွယ်မည်ဟု အ ကြောင်းပြစေ၊ အာဖရိကတိုက်အရှေ့ပိုင်းသို့ စစ်တပ်များ ယူဆောင်၍လာ၏။ ယုံ့နောက်- အာဖရိကတိုက် အရှေ့ တပိုင်းလုံးကို သိမ်းပိုက်ပြီးသွင်းယူဂန္ဓာနှင့် ကေညာနယ် များကိုပါ၊ ဆက်လက်သိမ်းပိုက်လေသည်။ ဤပြည်များ တွင် အဘိုးယုံ့နက်အဘိုးတန်ပစ္စည်း မြောက်မြားစွာ ရနိုင် သည်ကို၊ အင်္ဂလိပ် ခရာဇိယန်သာသနာပြု ဆရာများက ရှေ့တော်ပြေးအဖြစ်ဖြင့်၊ ထူးစံအတိုင်း သွားရောက် စုံ နမ်းပြီးသွင် ခေါ်ဆောင်၍လာခဲ့သဖြင့်၊ နောက်လိုက်လုပ် သည့် စစ်တပ်များအတွက်၊ ဝင်ရန် မခဲယဉ်းစော့ချေ။

ကေညာ ပြည်ကို သိမ်းပြီးသောအခါ၊ ၁၈၉၈-ခုနှစ်တွင်  
 မြေဟူသမျှကို၊ အစိုးရကသိမ်းသည်ဟူ၍ ကြေငြာပြီးလျှင်  
 အကောင်းဆုံးမြေများကို မျက်နှာဖြူ များအား- အခမဲ့  
 သော်၎င်း၊ အစိုးရအခွင့်၎င်း၊ ရောင်း၍စား၏။ ၎င်းတို့မလို  
 ခွင့်သည့် မြေများကိုသာလျှင် တိုင်းရင်းသားများ ရကြ  
 ၏။

ထိုမြေများကို စိုက်ပျိုးလုပ်ကိုင်စားသောက်နိုင်ရန် အ  
 လုပ်သမားများလိုရကား၊ အလုပ်သမားများ ရရန်အလို့  
 ဌာ၊ တိုင်းရင်းသားများအပေါ်တွင် ကြီးလေးသောအခွန်  
 များကို ကောက်ခံစေ၏။ တိုင်းရင်းသားများမှာ လူကြီး  
 လေးသော အခွန်များကိုမဆောင်နိုင်သဖြင့်၊ မျက်နှာဖြူ  
 များထံတွင် အခကြေးငွေ အနည်းငယ်ယူခါ ကျွန်ခံကြ  
 ရလေသည်။ ၎င်းတို့ပေးဆောင်ရသည့်အခွန်မှာ တနှစ်လုံး  
 အလုပ်လုပ်၍ရသည့်ငွေ၏ ၆-ပုံ ၁-ပုံဖြစ်ရကား၊ ၁၉၁၃  
 ခုနှစ်တွင် ကေညာပြည်တုရင်ခံကိုယ်တိုင်က ဤကဲ့သို့မပေး  
 နိုင်လောက်အောင် ကြီးလေးသည့် အခွန်ကောက်ရခြင်း  
 မှာ၊ ၎င်းတို့အား-လုပ်သားအဖြစ်ဖြင့် ခိုင်းစေနိုင်ရန်အလို့  
 ဌာ၊ ကောက်ခံရခြင်း ဖြစ်ပါသည်ဟူ၍ ဝန်ခံခွဲဝေး လေ  
 သည်။

အထက်ပါနည်းအတိုင်း-အင်အားချိနဲ့ သည့် ပြည်များ  
 တပြည်ပြီးလျှင်တပြည် သိမ်းပိုက်၍ နေသည်ကို အောက်  
 ပါစာရင်းကိုကြည့်ခြင်းအားဖြင့် သိနိုင်လေသည်။

၁၀၆၀-ခုနှစ်တွင်၊ ဗြိတိသျှပိုင်မြေမှာ-စတုရန်းမိုင် ၂၅-သိန်းရှိ၍  
လူဦးရေ၁၄၅သန်းရှိ၏။

၁၀၈၀-ခုနှစ်၊            ၊            ၊            ၇၇-သိန်း၊ ၂၆၀-သန်း  
၁၀၉၉-            ၊            ၊            ၁၁၆-သိန်း၊ ၃၄၅-သန်း

ယခုအခါတွင် စတုရန်းမိုင် ၁၂-သန်းနှင့် လူ သန်း  
ပေါင်း ၄၅၀-ကျော်ခန့်ရှိလေသည်။

ဘိမ္မာတပီး-ကန္တာတဝှမ်းလုံးသို့ ဗြိတိသျှတို့၏ ငွေများ  
ကို မြှုပ်နှံ၍ထားရာ၊ ၁၉၀၀-ခုနှစ်တွင် ရွှေဒင်္ဂါး သန်း  
ပေါင်း ၂၀၀၀-ရှိ၍၊ ၎င်းအပေါ်မှ တနှစ်လျှင် အမြတ်ငွေ  
သန်းပေါင်း ၁၀၀-ကျော်ရလေသည်။ ၁၉၀၄-ခုနှစ်တွင်  
အရင်းငွေမှာ-နှစ်ဆလောက်တိုး၍လာ၏။ ယခု ၁၉၄၀-  
ခုနှစ်တွင် အရင်းငွေမှာ ၃-ဆခန့်တိုး၍ လာသည်ဟူ၍ ခန့်  
မှန်းရလေသည်။ ဤသည်ကို ထောက်သဖြင့်၊ ဗြိတိသျှတို့  
ပီးပွားရှာမှုနှင့်နယ်ချဲ့မှုလုပ်ငန်းများကို အနည်းငယ်ခန့်နိုင်မိ  
နိုင်ကြပေလိမ့်မည်။

နေရှင်ဝါဒ။

မြန်မာပြည်တွင်၊ ဆင်းရဲသားနှင့် ခန့်ရှင် ဟူသောဝေါ  
ဟာရ စကားမှာ-ပေါ်ပေါက်၍ လာရာ-ဆိုပေါ်ပေါက်၍  
လာသည့်နေ့မှစ၍၊ မြန်မာလူမျိုး အချင်းချင်း၊ တဦးပေါ်  
တွင်-တဦးအတော်ပင် မေတ္တာပျက်ခဲ့ကြလေသည်။ ဤကဲ့

သို့ဖြစ်ရခြင်းမှာ၊ ပိုက်ဆံ ၂-ပဲ ရှိသူအား၊ ၂-ပြားကြေး  
 တင်သူများက-နေရှင်ဟူ၍ ခေါ်ဆိုခြင်းကြောင့် ဖြစ်လေ  
 သည်။ အမှန်မှာ-မြန်မာပြည်တွင် နေရှင်ဟူ၍ အမည်ခံ  
 ထိုက်သည်။ မြန်မာလူမျိုး တဦးတယောက်မျှမရှိချေ။ သို့  
 ရာတွင်-စားနိုင်သောက်နိုင်၊ လယ် တကွက် နှစ်ကွက် ရှိ  
 သူအား၊ လယ်ဌားစားသူများက-နေရှင်ဟူ၍ ထင်မြင်သ  
 ထော ပေါက်စေသဖြင့်၊ လယ်တကွက် နှစ်ကွက် ရှိသူ  
 ကလည်း-မိမိသည် နေရှင်လယ်ဌားသူ ဆင်းရဲသား ဟူ  
 သောစိတ်ဓါတ်များ ပေါ်ပေါက်၍ ထာရကား၊ တဦးနှင့်  
 တဦး လူမျိုးအချင်းချင်း ကွဲပြားခါ အတိုက်အခံ ဖြစ်ကြရ  
 လေသည်။ ဤကဲ့သို့ မြန်မာလူမျိုး အချင်းချင်း သွေးကွဲမှု  
 များကို အားမပေးကြရန် အထူး သတိ ပြုသင့် လှလေ  
 သည်။

နေရှင်နှင့်ဆင်းရဲသားများအကြောင်းကို ပတ်သက်၍  
 သရုပ်ပေါ်အောင် ရေးသည့် ဘုဝါဒ စာရေး ဆရာကြီး  
 ကားလ်မတ်(စ)၏ အလိုအရလည်း၊ မြန်မာပြည်တွင် နေ  
 ရှင်ဟူ၍ခေါ်ဆိုလောက်သည့် သူများ မရှိသည်ကိုတွေ့ရ  
 လေသည်။ အထူးသဖြင့် ကျွန်ုပ်နိုင်ငံသားများသည် နင်းပြား  
 များဖြစ်၍နေရကား-သာ၍ပင် နေရှင်ဟု ခေါ်ဆိုနေသည့်  
 ဝေါဟာရစကားနှင့် မည်ညွတ်သည်ကို တွေ့ရှိရ ပေလိမ့်  
 မည်။ မြန်မာလူမျိုး စားနိုင်သောက်နိုင် ရှိသူများသည်၊ အ  
 နောက်နိုင်ငံ နေရှင်ကြီးများ ကဲ့သို့ ယုတ်မာသည့် စိတ်  
 ထားမျှမရှိကြချေ။ အနောက်နိုင်ငံ နေရှင်ကြီးများမှာ-မိမိ

အကျိုးရှိစိမ့်သော၎င်း၊ အမျိုးမျိုးသော ယုတ်မာသည့် လုပ်ငန်းများကို လုပ်လေ့ရှိလေသည်။ ခုရှင်များ၏ စိတ်ထားမည်မျှဆို၍ ကြောင်းကို အောက်ပါ အဖြစ်အပျက်များကို ထောက်၍ သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။

ပမာဆိုလျှင် ၁၉၂၀-ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁-ရက်နေ့တွင် ဖရေသီးများကို၊ မီးရထားတွဲပေါင်း ၃၀-နှင့် အပြည့်တင်၍ ယူလာပြီးလျှင် ပိုတိုမက် (Potomec River) မြစ်ကမ်းခြေ တောင်ကုန်းပေါ်သို့၊ မီးရထားကြီး ဆိုက်၍ လာသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ထိုအခါ အလုပ်သမားများသည်၊ မီးရထားကို ရင်စေပြီးလျှင်၊ ဖရေသီးတွဲ တံခါးများကိုဖွင့်၍ ရှိသမျှ ဖရေကြီးများကို မြစ်ထဲသို့ သွန်၍ ချလိုက်ကြ၏။ ဖရေသီး များမှာ တလုံးအပေါ် တလုံးကျခါ၊ အားလုံးကွဲ၍ သွားပြီးလျှင်၊ မြစ်ကြီးတလုံးမှာ- အစိမ်းအနီ ရောပြွမ်းခါနေသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ များမကြာမှီ ဖရေသီးကွဲများမှာ- ရေထဲတွင် တစ တစ ချောခါပင်လယ်သို့ ရောက်ပြီးလျှင်- မည်သူမျှ အသုံးမပြုနိုင်ဘဲ ဆုံးရှုံးရလေသည်။ ဤကဲ့သို့ ဖရေသီးပေါင်း မြောက်များစွာကို မြစ်အတွင်းသို့ ပစ်၍ချခြင်းမှာ- ထိုနှစ်က ဖရေသီး- အသီးများ သဖြင့်၊ ရှေးပေါပေါနှင့် ရောင်းလျှင်၊ နောင်နှစ်များတွင် ဖရေသီးဈေး တသမတ်တည်း ဖြစ်၍ သွားမည် စိုးသဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားများ- မစားသောက်နိုင်ရန် အလို့ငှါ၊ ဤကဲ့သို့ ဖြန့်တည်းလိုက်ခြင်း ဖြစ်လေသည်။ ထိုမှတစ်ပါး နွားနို့များကို ဈေးပေါပေါနှင့် ရောင်းရမည်စိုး၍ လူတိုင်း ဝယ်

ရွှေမသောက်နိုင်ရန် အလိုငှါ ဤကဲ့သို့ ဖြန့်တည်းလိုက်ခြင်း ဖြစ်လေသည်။ ထိုမှတစ်ပါး နွားနို့များကို ရေးပေါပေါနှင့် ရောင်းရမည်စိုး၍ လူတိုင်းဝယ်၍ မသောက်နိုင်ရန်အလိုငှါ နှစ်စဉ်နှစ်တိုင်း ဂါလပေါင်း များစွာသော နွားနို့များကို ဖြစ်များ၊ ချောင်းများ အတွင်းသို့ သွန်၍ပစ်လိုက်၏။ ဤကဲ့သို့ သွန်လိုက်ခြင်းမှာ- ထူများ သုံးစွဲ၍ မကုန်နိုင်သဖြင့်- ဝါကျွန်ခြင်းကြောင့်၊ သွန်ပစ်ခြင်းမဟုတ်၊ အဟာရဖြစ်ရန်၊ ဝိုက်ဆံ ကြေးငွေ မရှိသဖြင့်၊ အငတ်နေရသူ မြောက်များစွာရှိ၏။ သို့ရာတွင် ထိုသူများကို ကွေးခြင်းအားဖြင့်၊ နို့ဈေးကျ၍ သွားမည့်အစား၊ မိမိတို့ ဈေးကြီးကြီးနှင့် အမြတ်အစွန်း များများ ရအောင် ရောင်း၍စားနိုင်ရန်အလိုငှါ ဤကဲ့သို့ အလဟဿ သွန်ပစ် လိုက်ခြင်း ဖြစ်၏။ ဤသည်ကို ထောက်လျှင်၊ နေရှင် ဝါဒသည် မည်မျှ ယုတ်မာဆိုးသွမ်းသည်ကို ဝါနိုင်ပေ လိမ့်မည်။

အခြား နမူနာတစ်ခုမှာ- လယ်ပိုင်ရှင် သူငွေကြီးများသည်၊ ဂျုံများ၊ ပြောင်းများကို လိုသည်ထက် ပို၍ထွက်သောအခါ၊ ရေး ပေါပေါနှင့် ရောင်းရမည် စိုးသဖြင့်- ကျောက်မီးသွေးအစား- ဂျုံများ ပြောင်းများကို ထမင်းဟင်းချက်ရာတွင်- အသုံးပြုကြရန် အားလုံး တညီတညွတ်တည်း ညှိခါ-မီးရှို့ပစ်လိုက်ကြလေသည်။ နှစ်စဉ် နှစ်တိုင်း- သခွားသီးများ- အထွက်များသဖြင့်၊ အပုတ်ခံပြီးလျှင်၊ ပုတ်သည့်အခါမှ- စွန့်ပစ် လိုက်ကြလေသည်။ မကြာမကြာ- အာလူးများကို ဈေးနဲ့နဲ့နှင့် ရောင်းရမည်စိုးသဖြင့်၊

မြေကြီးမှ တူးထော်ခြင်းမပြုဘဲ၊ အပုတ်ခဲလေ့ ရှိ၏။ အင်္ဂါ  
 အထည်အလိပ်များကို ရေးပေါပေါနှင့် ရောင်းရမည်စိုး  
 သဖြင့်၊ ဝါဂွမ်းများများ မရရန် အလိုရှိ၍၊ ဝါဂွမ်းကို ဖျက်  
 သည့် သိုးတမျိုးကို တမင် ပွေးဖြူပြီးလျှင်၊ ဝါပင်များကို  
 ဖျက်ဆီးစေလေသည်။ ထိုနည်းတူ အသုံးပြုပြီးသော မော်  
 တော်ကားများကို ငွေဖြောက်များစွာ အကုန်ခံ၍၊ ဖျက်  
 ဆီးလိုက်ခြင်း၊ သင်္ဘောများကိုဝယ်၍ ဖျက်ဆီးလိုက်ခြင်း-  
 စသော အမှုများကို၊ မိမိတို့ အကျိုးစီးပွား အလိုရှိ၍၊ လုပ်  
 ဆောင်သည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ မြန်မာပြည်တွင် မူ  
 ကား-ဤကဲ့သို့ စနစ်များ မရှိသည့်ပြင်-ဤစနစ်များ အတိုင်း  
 လိုက်နာနိုင်သည့် မနုဇဉ် အခေါ်ခံထိုက်သောသူ တဦး  
 တယောက်မျှ မရှိသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

အင်္ဂလန်ပြည်တွင် ရှေးအခါက- ဤကဲ့သို့သော စိတ်  
 ထားများမရှိကြချေ။ သို့ရာတွင် ခန့်စစ်သက္ကရာဇ် ၁၈၀၀  
 ခန့်အကျော်တွင်၊ စက်မှုလက်မှု လုပ်ငန်းများ ကူးသန်း  
 ရောင်းဝယ်ရေးလုပ်ငန်းများ ကုမ္ပဏီ ထူထောင်ရေး လုပ်  
 ငန်းများ- နယ်ချဲ့သည့် စနစ် လုပ်ငန်းများ- စတင်လုပ်  
 ဆောင်သည့် အခါမှစ၍၊ အတ္တနိုဇူးလိုသော စိတ်ထားများ  
 ကိုပွေးဖြူစပြုကြလေသည်။ အစဦးစွာ အင်္ဂလန်ပြည်တွင်  
 ဖျူးနဲလေဘင် (Feudal Lords) ခေါ်- မြေကေပေါင်း  
 ဖြောက်များစွာပိုင်သည့် မြို့စားကြီးများစွာ ရှိရာ- ၎င်းတို့  
 ၏နောက်တွင်- စစ်သား အလုံးအရင်း အင်အားများစွာ  
 ရှိသဖြင့်၊ ၎င်းတို့သည် ပြည်ထောင်မင်း အချင်းချင်း စစ်

တိုက်ရာတွင် အရှုံးအနိုင်ကို ဆုံးဖြတ်နိုင်သည့် အင်အား  
 ရှိရကား၊ ၎င်းတို့ ပါဝင်တိုက်ခိုက်သည့် ဘက်က-အနိုင်  
 များသောကြောင့်-ပါးရည် နှစ်ရည် ရှိသော ရှင်တုရင်  
 များက-၎င်းတို့၏အင်အားကို တစ တစ ဖျက်ပြားအောင်  
 လုပ်လိုက်လေသည်။ သို့ရာတွင် ၎င်းတို့၏လက်တွင် လယ်  
 ပေါင်းမြောက်များစွာ ကျန်ရှိသေးရကား-၎င်းတို့၏ တန်  
 ခိုးအာဏာများမှာ-ရှေးအခါ ကလောက် မကြီးမားသော်  
 လည်း ၁၇၁၅-ခုနှစ်တွင်၊ နန်းတက်သည့် ပဉ္စမမြောက်  
 ကျော့တုရင်လက်ထက်တွင်၊ ပါမီမန် ရှေးကောက်ပွဲများ  
 ကျင်းပသော အခါ-၎င်း ဓနရှင်ကြီးများ မြောက်များစွာ  
 အရွေးခံကြရလေသည်။ ထိုအခါမှ အစဉ်တစိုက် ဣတိ  
 ထော်တွင် အရွေးခံကြရကား၊ ၎င်းတို့၏ တန်ခိုးအင်အား  
 မှာ-ကြီးမားသည်ထက် ကြီးမားလာလေသည်။ ရှေးအ  
 ခါကမြေများကို အကာအရံမရှိဘဲ၊ လုပ်နေရာမှ- ဖြေဥပ  
 ဒေများထုတ်ခါ- အကာအရံများ ထားရမည် ဟူသော  
 ဥပဒေ ထုတ်လိုက်သောအခါ၊ မိမိ၏ လယ်ဧက အနည်း  
 ငယ်ကို၊ လုပ်၍ စားသည့် လယ်သမားမှာ၊ မိမိလယ်ကို  
 အကာအရံတိုင်းလုပ်ရန်-ငွေကုန် မခံနိုင်သဖြင့်၊ အနီးရှိ  
 လယ်ပိုင်ရှင်ကြီးများအား၊ ရသမျှနှင့် ရောင်းချလိုက်ကြ  
 ရလေသည်။ ဤကဲ့သို့အစိုးရနှင့် လယ်ပိုင်ရှင်ကြီးများ ပူး  
 ပေါင်းခါ-လယ်ပိုင်ရှင်ကလေးများ၏ မြေများကိုလူ၍ ယူ  
 လိုက်သဖြင့်၊ လယ်ပိုင်ရှင် ကလေးများမှာ-လယ် လက်  
 မဲ့ဘဝသို့ ရောက်ကြရလေသည်။ ထိုအခါမှစ၍ အလုပ်



အာရုံစိုက်များမရှိသဖြင့်၊ မိမိလယ်လုပ်၍ ဗားရာမှ- လယ်ပိုင်ရှင် သူဌေးကြီးများထံတွင် အခစား အဖြစ်ဖြင့် ဝင်ရောက် လုပ်ကိုင်ရလေသည်။

ထိုအချိန်တွင်-အင်္ဂလန်ပြည်၌ လက်မှု စက်မှု လုပ်ငန်းများ-ထွန်းကား၍ လာသဖြင့်၊ လယ်လက်ခံ ဖြစ်သူများမှာ၊ ဘိုလက်မှု-စက်မှု လုပ်ငန်းကြီးများတွင်၊ လုပ်သားအဖြစ်ဖြင့်ဝင်ရောက်ခါ အလုပ်လုပ်ကြရလေသည်။ အိန္ဒိယပြည်အထိ-ကျွန်းကူးသန်းရောင်းဝယ်ခြင်း၊ အာဖရိကတိုက်၊ အမေရိက တိုက်- စသော တိုင်းပြည်များနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး လုပ်ငန်းများကို စတင် လုပ်ကိုင်သဖြင့်၊ ကျွန်တို့ကြီး၊ ပွဲစားတိုက်ကြီး များမှာလည်း တနေ့တခြားတိုး၍လာ၏။ ဟော့ကင်း(Hawkins) ဒရိတ် (Drake) ဆာဝေါ့လ်တားရဲသေး ( Raleigh ) ဂျင်ကင်း (Jenkin) စသောရှင်ဘုရင်ကိုယ်တိုင် အသိအမှတ်ပြုသည့် နိုင်ငံခြားပြည်များ၏ သင်္ဘောများကို တိုက်ခိုက်ခါ၊ နိုင်ငံခြားပြည်များမှ-ဗီးပွားဥစ္စာများကို ရသမျှ ယူဆောင် လာပြီးလျှင် ဘုရင်များ။ အစိုးရကြီးများနှင့် အတူ၊ ဝေခွဲခွဲခါ လုပ်ဆောင်နေကြရကား။ ဗီးပွားရေး အင်အားမှာ- တနေ့တခြားတိုးပွား၍လာလေသည်။ အရှေ့ဘက် တိုင်းတစ်ခုမှ ကရဝေး၊ လေးညှင်း၊ ဖါလာ၊ သစ်ကြဲပိုး စသော အမွှေးအကြိုင်များနှင့် တရုတ်ပြည်မှလဆက်ခြောက်များကို တင်ပို့ရောင်းချခြင်း။ အာဖရိကတိုက်မှ ကျွန်းများကို ဘမ်းပြီးလျှင်၊ ကျွန်းကျွန်းကူးခြင်း၊ လက်အောက်ခံ ပြည်နယ်များ

ထွင် မီးရထား၊ မီးသင်္ဘောများနှင့် အခြားကူးသန်းရောင်း  
 ဝယ်ရေးလုပ်ငန်းများကို တညွှတ်ထောင်ခြင်း အားဖြင့်၊ အင်္ဂ  
 လန်ပြည်ရှိ နေရှင်ကြီးများမှာ၊ နေရှင်ကဲ့သို့ စီးပွားရေး အင်  
 အား တနေ့တခြား တိုး၍ လာလေသည်။ စီးပွားရေးအင်  
 အားတိုး၍လာသည့်အခါ၊ တိုး၍လောဘကြီးလာ၏။ နယ်  
 ချွေမှုများကို ပြုလိုသည့်စိတ်ဆန္ဒများလည်းတိုး၍လာသည်  
 ထက်- တိုးလာပြီးလျှင် အတ္တန်ခူးချင်တိုင်းခူး၍ နေကြ  
 လေသည်။

ဤအချိန်တွင် ကားလ်မတ်၊ အိန်ဂဲ၊ အစရှိသော သူ  
 များက-နေရှင်စနစ် တည်းဟူသော ကင်ရောဂါကြီး ဟိ  
 စီးနှိပ်စက်နေသည်ကို ပြုပြင်ကြသဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားများ  
 ပူးပေါင်းခါ ထိုစနစ်ကိုဖြိုဖျက်ရန်လုပ်ဆောင်ခြင်း ဖြစ်လေ  
 သည်။ ကားလ်မတ်၏ စနစ်မှ-ပျံ့ သလောက် ပျံ့၍လည်း  
 နေရှင်များ လုပ်ချင်တိုင်း မလုပ်ဝံ့ဘဲ- အကန့် အသတ်  
 အတားအဆီးနှင့် လုပ်သည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

**ဆင်းရဲသားများ၏ ဝန်ကန်မှု။**

အင်္ဂလန်ပြည်တွင် ရှေးနှစ်ပေါင်း ၁၀၀၀-ခန့်က မြေ  
 ပိုင်ရှင်သူငှားကြီးများ လက်ထွင် ကျွန်ုပ်အဖြစ်ဖြင့်၊ အမှု  
 ထမ်း၍၊ နေရာသူ မြောက်များစွာ ရှိလေသည်။ ၎င်းတို့မှာ  
 မြို့ပားကြီး များ၏ လယ်များကို တဝမ်းတခါး အထွက်  
 ထွန်ယက်လုပ်ကိုင်ပြီးလျှင်၊ မြို့ပားကြီးများ အလိုရှိသည့်

အခါ၊စစ်မှုကို ထမ်းကြရလေသည်။အချို့ မြေပိုင်ရှိသူ မြေပိုင်ရှင် ကလေးများပင်လျှင်- ကျွန်အဖြစ်ဖြင့် အမှုထမ်းရ၏။အချို့ မြေလည်းမရှိ-လက်ငှါးလည်း မလုပ်သော သူများကို အရည်အတွက် ထဲတွင် ထည့်သွင်းခြင်း မပြုချေ။ ၎င်းတို့မှာ ကျွန်ပင် ဖြစ်သော်လည်း အတွင်းပစ္စည်း သဘွယ် မြေပိုင်ရှင်- မြို့စားကြီးများက အသိအမှတ် ပြုကြလေသည်။ထိုစဉ်အခါမှ စ၍၊ကျွန်နှင့် လွတ်လပ်သောသူ ဟူသော ဝေါဟာရ စကားများ ပေါ်ပေါက်၍ လာအားတိုင်းသူပြည်သားများသည် ကျွန်ထံသို့ ရောက်ရန် အထူးလုံးပမ်း အားထုတ်ကြလေသည်။

ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၅၀၀-ကျော်က အလုပ်မရှိဘဲ နေသူများကို တမ်းဆီးခါခင်းမရ၏။ နတ်ယအကြိမ် အပြစ်ပေးခံရလျှင်၊ ၎င်းတို့၏ နားရွက်များကို ဖြတ်လိုက်ကြ၏။ တတိယအကြိမ် အပြစ်ပေးခံရလျှင်၊ အသေသတ်ရမည် ဟူ ဥပဒေထုတ်ထား၏။ ၁၅၄၇-ခုနှစ်တွင် အလုပ်မလုပ်သူများကို တရားစွဲလျှင်၊ တရားစွဲသူ၏ ကျွန် အဖြစ်ဖြင့်၊ အလုပ်ကိုလုပ်ရ၏။ ဤကဲ့သို့ လုပ်ရာတွင် ထွက်၍ ပြေးမည် မိုးသဖြင့်၊ ၎င်းတို့ကို သံကြိုးများနှင့်ချိ၍ထားပြီးလျှင်၊ ကြာပွတ်များနှင့်ရိုက်ခါ ခိုင်းရ၏။ ဤကဲ့သို့ နိုင်ထက်စီးခင်း မှုများ ပြုကြသဖြင့် ဆင်းရဲသားများသည် မခံမရပ်နိုင် ဖြစ်ခါ-ဘုရားသခင် ဖန်ဆင်းသည်အခါက အတူတူဖြစ်လျက် ယခု အသံသကြောင့်၊ ဤကဲ့သို့ ကျွန်နှင့်သခင် ခွဲခြားရမည်

နည်းဟူ၍ ဆုပူခါ မိမိတို့၏ အခွင့်အရေးများကို တောင်းဆိုကြလေသည်။

အိုင်ယာလန်ပြည်တွင်လည်း၊ အိုင်ယာလန် သားများ အပေါ်တွင်အံ့ထူးနှင်စက်ကြ၏။ အိုင်ယာလန်သားများက မခံနိုင်သဖြင့်၊ ခုခံတိုက်ခိုက်ကြသောကြောင့်၊ လူပေါင်း များစွာ သေဆုံးကြ၏။ နှစ်၀၉ နှစ်တိုင်း အင်္ဂလိပ်တို့၏ ကိုလိုနီနိုင်ငံအသစ်ဖြစ်သော အမေရိကပြည်သို့ အိုင်ယာလန်လူမျိုးပေါင်း များစွာတို့ကို အမေရိကပြည်ရှိ၊ ငြိကြီးများတွင် ကျွန်အဖြစ်ဖြင့်၊ ခိုင်းစေရန် တင်ပို့လေ့ရှိလေသည်။ ၁၆၅၃-ခုနှစ်တွင်၊ အမေရိကပြည်သို့ လူပေါင်း နှစ်သောင်းကျော်ကို ကျွန် အဖြစ်ဖြင့် ခိုင်းစေရန် တင်ဆောင် ပို့လိုက်ကြလေသည်။ သို့ဖြစ်ရကား၊ ၁၆၄၀-ခုနှစ်တွင် လူဦးရေတသန်းခွဲရှိသော အိုင်ယာလန်ပြည်တွင် ၁၆၅၂-ခုနှစ်တွင်၊ လူဦးရေ ၈-သန်းခွဲသာလျှင် ကျန်ရှိလေတော့သည်။ အတိုချုပ် သဘောမှာ-အိုင်ယာလန်ပြည်မှာ၊ အင်္ဂလန်ပြည်သားများ ကောင်းစားရေး အတွက်၊ သက်သက် အနစ်နာခံ၍ လုပ်ပေးရသော ပြည်ဖြစ်လေသည်။ အိုင်ယာလန်လူမျိုးတို့သည်၊ သိုးများ နွားများကို မွေးမြူပြီးလျှင်၊ သိုးသား နွားသားများကို ရောင်းချခြင်း၊ သိုးမွေးများ ရောင်းခြင်းအားဖြင့်၊ အသက်မွေးမြူ၏။ အိုင်ယာလန်ပြည်မှ-သိုးသား- နွားသား- သိုးမွေးများ အပို့များသဖြင့်၊ အင်္ဂလန်ပြည်ထွက် ပစ္စည်းများ ဈေးကျလာသောအခါ၊ အိုင်ယာလန်ပြည်သားများအား၊ ထိုပစ္စည်း

များကို အင်္ဂလန်သို့ တင်ပို့ခြင်း မပြုရန် ပိတ်ပင်တားမြစ်  
 လေသည်။ အိုင်ယာလန်၊ လူမျိုးများမှာ အမျိုးမျိုးအနှိုင်း  
 စက်ခံရခြင်း၊ အညွန့်ခူးခြင်း ခံရသဖြင့်၊ လွန်စွာ အထိဒုက္ခ  
 ရောက်ကြရလေသည်။ ထို့ကြောင့် ဗာရေးဆရာ တဦးက  
 မူကား၊ အင်္ဂလိပ် အကြံသမားများ ထွက်၍ သွားသည့်အ  
 ခါ၊ ကျန်ရှိသော ဖြေများမှာ- တောမီးလောင်သကဲ့သို့၊  
 ဟာလာဟင်း အနှစ်မရှိဘဲ ကျန်ခဲ့လေသည်ဟု ရေးသား  
 လေသည်။ (Where the English Adventurer  
 passed he left the land as naked as if a forest  
 fire had swept over the country.)

အင်္ဂလန် ပြည်တွင်လည်း ဆင်းရဲသားများမှာ အနှိုင်း  
 စက်ခံရဖန်များသဖြင့် ဆုပူဇော်ရှိကြလေသည်။ ၁၆၇၉  
 ခုနှစ်တွင်၊ ဒုတိယ မြောက် ချားလ်(၈) (Charles II)  
 လက်ထက်တွင်၊ အပြစ် ရှိသည်ထင်၍ ထမ်းလာသူ အ  
 ကျဉ်းသားတဦးအား တရားသူကြီးနှင့် ရုံးငြိငြိ သက်သေ  
 များကို စစ်ဆေးပြီးလျှင်၊ အပြစ်ရှိမရှိ ဆုံးဖြတ်ရမည့်ဟူ  
 သော (Habeas Corpus act) ဟေးဘီး ယပ် ကော့  
 ပတ်စ်အက်ဟူသော ဥပဒေထုတ်ပြန်ခဲ့လေသည်။ သို့ရာ  
 တွင် ဆင်းရဲသား အသုင်သမား များမှာ- အနှိုင်းစက်ခံရ  
 ဖန်များသဖြင့်၊ ဆုပူဇော်ရှားခြင်း ပြုသောအခါ၊ ဟေးဘီး  
 ယပ်ကော့ပတ်စ်အက်ကို ၁၇၉၄-ခုနှစ်တွင် ခေတ္တ ရပ်  
 ဆိုင်းပြီးလျှင်၊ အစိုးရသဘောအတိုင်း တိုင်းပြည်ကို အုပ်  
 ချုပ်၍ ဆုပူသမှုများကို အပြစ်ပေးလေသည်။ စိတန်းလင်း

ရှောက်ခြင်း၊ စည်းဝေးပွဲများ ကျင်းပခြင်းတို့ကို ပိတ်ပင် လိုက်နာ၊ အသင်းအပင်း များကိုလည်း မတရားအသင်း ဟူ၍ ကျေညာ၏။ ၎င်းအချိန်တွင် တော့ မတ်(စ) ပိန်း (Thomas Paine) ဆိုသူ- သူပုန် စာရေးဆရာကြီးမှာ လူ၏အခွင့်အရေး (The Rights of Man) ဟူသောစာ အုပ်ကိုရေးမိသဖြင့်၊ ၎င်း၏စာအုပ်ကို မဘတ်ရဟု ပိတ်ပင် တားမြစ်ပြီးလျှင်၊ ၎င်းကို ဘမ်းမည် ပြုသောအခါ၊ ပိန်းမှာ ပြင်သစ်ပြည်သို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်၍ နေရလေသည်။ ထိုစဉ်အခါက-လူပေါင်း များစွာတို့မှာ၊ အဘမ်းခံရ၏။ အချို့မှာ- ပုလိပ်များနှင့် အဓိကရုဏ်းတွင် အသက်ဆုံး ရှုံးကြရ၏။

ဤကဲ့သို့ အလုပ်သမား များသည် အစဉ်တစိုက် ဆူပူ လာခဲ့ရာ ၁၈၁၇- ခုနှစ်တွင် အစိုးရအား ပုန်ကန်ရန်ကြံ စည်မှုများကို တွေ့ရသဖြင့်၊ ဟေးဘီးယပ် ကော့ပတ်စ် အင်္ဂလိပ်အောက်ကို ပြန်၍ ယုတ်သိမ်းပြီးလျှင်၊ စည်းဝေးခြင်း၊ စိတ်နှိုးလမ်းရှောက်ခြင်း၊ အသင်းအပင်း ဖွဲ့ခြင်း၊ စာရွက် စာတမ်းများ ပုံနှိပ် ဝေငှခြင်းများကို ပိတ်ပင် လိုက်လေ သည်။

ဤကဲ့သို့ ဟေးဘီးယပ်ကော့ပတ်စ်အင်္ဂလိပ်ကို ပိတ်လိုက် သဖြင့်၊ တရားလက်ခံ တိုင်းပြည်ဖြစ်သည်ကို မခံနိုင်ကြ ရကား-လူငါးထောင်-နှစ်ခြောက်ထောင် စုရုံးခါ မန်ချက်စ တာမြို့မှ-လန်ဒန်မြို့သို့ ခြေလျှင်ရှောက်၍ လာပြီးလျှင်၊ ၎င်း တို့၏ ငတ်မွတ်ခေါင်းပါးပုံနှင့် ဟေးဘီးယပ် ကော့ပတ်စ်

ဥပဒေကို ပိတ်လိုက်ခြင်းကြောင့် မကြေနပ်ကြောင်း၊ အ  
 လွှာတစ်စောင် ရေးသားပြီးလျှင်၊ လာရန် ဗင်္ဇော်ရာ-ထိုလမ်း  
 ရှောက်လာမည့် သူများအား၊ ဝလိပ်များက မလာနိုင်ရန်  
 လူစုခွဲပစ်လိုက်သဖြင့် လူအနည်းငယ်သာလျှင်၊ ထွက်ခွါ  
 ၍လာနိုင်သော်လည်း ၎င်းတို့ကိုလည်း လမ်းတဝက်တွင်  
 ပင် ဖိနှိပ်လိုက်လေသည်။ ဤကဲ့သို့ ဆင်းရဲသားများဆူပူ  
 ကန့်ကွတ် ကြခြင်းမှာ-မြေပိုင်ရှင် သူဌေးကြီးများက-မိမိ  
 တို့၏ဂျုံများကို ဈေးကြီးကြီးနှင့် တင်ပို့ချောင်းချနိုင်ရန် အ  
 လို့၎၊ ၁၈၁၅-ခုနှစ်တွင် ဂျုံ ဥပဒေခေါ် (Corn law)  
 ဥပဒေကိုထုတ်ပြန် ကျေညာ လိုက်ခြင်းကြောင့် ဖြစ်လေ  
 သည်။ အလုပ်သမားများ၏ အခကြေးငွေမှာ လျော့နည်းသွား  
 ထက် လျော့နည်း သွားသော်လည်း၊ ဂျုံနှင့် တကွ၊ အခြား  
 ပစ္စည်းများမှာ-ဈေးကြီး၍ နေရကား၊ ဝန်ရှင်ကြီး များ၏  
 လောဘ ကြီးမှုကို ဆင်းရဲသားများ အနှစ်နာခံခါ အား  
 ပေးရသည့်ဥပဒေ ဖြစ်ရကား -တတိုင်းပြည်ထုံး ဆူပူဆူပူ  
 ရှားသျက် ရှိလေသည်။

ပဋိမအကြိမ် ဆူပူ သူများကို ဖိနှိပ်၍ ပြီးသော်လည်း  
 ၁၈၁၆-ခုနှစ်တွင်ဆူပူဆူပူရှားမှုများ ပေါ်ပေါက်၍ လာ  
 ပြန် လေသည်။ သို့ ဖြစ်ရကား- ဩဂုတ်လ ၁၆-ရက်  
 နေ့တွင် အလုပ်ရုံများ တည်ရာ ဖြစ်သော မန်ချက်စတာ  
 မြို့တွင် စည်းပေးပွဲ ကြီးကို-လျှမ်းပ ရာ- လူ ပေါင်း ၈-  
 သောင်းကျော် တက်ရောက်၏။ ဤကဲ့သို့ စိန်ပီတာဥယျာဉ်

ကြီးဘွင် စည်းဝေး၍နေစဉ် ပုလိင်တို့သည် ဒါးလွတ်ကိုင်-  
 ခါ အတင်း ဝင်ရောက် ထုံးချတ် သဖြင့် လူပေါင်း ၁၁-  
 ယောက်သေဆုံးပြီးလျှင်၊ ယောက်ျား၊ မိန်းမ ပေါင်း-၄၀၀  
 ခန့် ဒါဏ်ရာရရှိ၍ သွားကြလေသည်။ အစိုးရတို့မှာ ခေါင်း-  
 ဆောင် များကို ဘမ်းဆီး ပြီးလျှင်၊ ချုပ်နှောင်၍ ထား၏။  
 အချို့ ခေါင်းဆောင် များမှာလည်း အမေရိကံ ပြည်သို့၊  
 ထွက်၍ ပြေးကြ လေသည်။ ထိုနောက်- အစိုးရ တို့က  
 လတ်တလော ဥပဒေ၊ ၆-ခုကို ထုတ်ပြန် ကျေညာလိုက်  
 ၏။ ထိုဥပဒေ ၆-ခုမှာ တရားသူကြီး များအား- စိတန်း-  
 လမ်း ရှောက် ခြင်းနှင့် စည်းဝေး ပွဲများ ကျင်းပ ခြင်း၊  
 လက်နက် များရှိ သည် ထင်သော အိမ်များကို ရှာဖွေ  
 ခြင်း၊ ထို့သော် ပေးသည့် စာတမ်း ထုတ်သူ များအား၊  
 ထောင်ချခြင်း- တကျွန်း ပို့ခြင်း- သတင်းစာနှင့် ကျေညာ  
 စာတမ်း တံစောင်လျှင် ၄- အခွန် ပေးရမည့် ဟူ၍ ဥပ  
 ဒေများ ထုတ်ပြန်ကျေညာ၏။ ဤကဲ့သို့ ပါလီမန်က အရမ်း  
 ကာရော-ဥပဒေများကို ထုတ်ပြန်ကျေညာ၍ နေရကား။  
 တိုင်းသူပြည်သားများမှာ- မခံမရပ်နိုင်ဖြစ်ခါ၊ ပါလီမန်ကို  
 မည်ကဲ့သို့ ဆုံးမရမည်ဟူသော အချိန်အခါကို သာလျှင်  
 စောင့်၍နေကြလေသည်။ ထိုအတောအတွင်း ၁၈၂၀-ခု  
 ဖေဖော်ဝါရီလတွင် ပါလီမန်အမတ် အားလုံးကို ဖျက်ဆီး-  
 သုတ်သင်သတ်ဖြတ်ရန်၊ လျှို့ဝှက်သော အကြံတခုကို စီမံ  
 လုပ်ဆောင်ရာတွင် အထူးမြောက်မြား၊ ပုလိင်သူထို့ တ-  
 ယောက်က သတင်းပေးလိုက်သဖြင့်၊ ခေါင်းဆောင်များ-



ကို သမ်းခမ်းပြီးလျှင်-အားလုံးသတ်ဖြတ်လိုက်သဖြင့် ထိုအကြံအစီမှာ ပျက်၍သွားရလေသည်။

ထိုအချိန်အတောအတွင်း ဂလာစကိုမြို့တွင် လူပေါင်းခြောက်သောင်းခန့် စုရုံးပြီး ဤလုပ်ငန်းများကို သမိတ်မှောက်ရန်စီစဉ်ကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့ စီစဉ်ကြသည်မှာ အစပြု၍ တတိုင်းပြည်လုံး သူပုန်ထလိမ့်မည်ဟူသောသတင်း တရပ်မှာ- ပေါ်ပေါက်၍လာရကား။ အင်္ဂလန် ဂြိုဟ်တွင် အထူးတုန်သွပ်ချောက်ခြား၍နေလေသည်။ တိုင်းပြည်တွင် ဆူပူမှုများကို ဖန်တည်း၍ပေးသူ- နန်းရင်းဝန်ကြီး ကာ့စတယ်လ်ဒေး (Castle Reagh) သည် ဆက်လက်ခါဒါတ် မခံနိုင်သဖြင့် မိမိ၏လည်ပင်းကိုဒါးနှင့်လှီးခါ အဆုံးစီရင်လိုက် လေသည်။ နန်းရင်းဝန်ကြီး သေဆုံးသည့် အခါ ဝက်(စ်)မင်းစတား ဘုရားရှိခိုးကျောင်းကြီးသို့ယူဆောင်၍ သွားသောအခါ တိုင်းသူပြည်သားများမှာ- ၎င်းတို့အား ဖိစီးနှိပ်စက်သူတဦးသေဆုံးသွားပြီဟူသော အထိမ်း အမှတ်နှင့် နှစ်ထောင်း အားရဖြစ်ခါ အလောင်းကို ယူဆောင်သွားသည့်အခါ ဝိုင်း၍ ဩတာပေးကြလေသည်။

ရွာများတွင် ပဋိပက္ခဖြစ်ခြင်း။

မြို့ကြီးများရှိ စက်ရုံအလုပ်သမားများသာမဟုတ်၊ ရွာများတွင်လည်း မြေပိုင်ရှင်နှင့်လယ်သမားများမှာ မသင့်မတင့်ဖြစ်၍ နေကြ၏။ လယ်မြေကို မြီကာရေး ဥပဒေ

ကြောင့် သူဌေးများက ဆင်းရဲသား လယ်ပိုင်ရှင်ကလေးများထံမှ လယ်ပိုင်ကြီးများက အလကားလိုလို အနည်းဆုံးခွံးထားများကိုပေးခါ၊ မြေများကိုလူယူလိုက်ရကား လယ်ဆုံးရှုံးရသည့် မြေပိုင်ရှင်ကလေးများမှ အထူး မကြေမနပ်ဖြစ်၍ နေကြလေသည်။ အလုပ်သမားများမှာလည်း လုပ်ခလျော့ခြင်းခံရ၍ အိမ်ငှါးခနှင့် အစား အသောက်ဈေးမှာ တက်၍နေရကား၊ တောရွာများတွင် သူပုန်ထမည်ကဲ့သို့ ဖြစ်၍နေလေသည်။ ထိုအတောအတွင်း လယ်ပိုင်ရှင်သူဌေးကြီးများနှင့် ဆင်းရဲသားများ အချင်း ဖြစ်ပွားသည့်အချက်တခုမှာ လယ်ပိုင်ရှင်သူဌေးကြီးများ ပိုင်သော တောများအတွင်းသို့ ဝင်ရောက်ခါ၊ ဆင်းရဲသား များက သမင်-ဒရယ်- ဂျီယမ်- စိုင် ဆတ် စသော တောသတ္တဝါများကို၊ ပစ်ခတ် စားသောက် သည်ကို သူဌေးတောပိုင်ကြီးများ ကမိမိတို့တောကလေးရန်အတွက် ထားသည့် တောမြစ်သဖြင့်၊ ပိတ်ပင်တားမြစ်ရာမှ တဦး နှင့်တဦး ပဋိပက္ခဖြစ်ကြရလေသည်။ ထိုကြောင့်-သူဌေးကြီးများသည် ပါသီမန်တွင် အက်ဥပဒေများ ထုတ်ခါ၊ ဆင်းရဲသား-အမဲလိုက်သမားများကိုတမ်းဆီးခါ၊ ထောင်ချခြင်း- ဒုတိယအကြိမ် ပြစ်မှုကျူးလွန်သူအား-ထောင်ဒဏ်နှစ်နှစ်ချခြင်း၊ ၎င်းတို့အားတမ်းသည့်အခါ အတမ်းမခံဘဲ ခုခံတော်လှန်သူအား၊ သေဒဏ်ပေးရမည် ဟူသော ဥပဒေကို ထုတ်ပြန်လေသည်။ ဤဥပဒေနှင့် မလုံလောက်သေးဟုထင်သဖြင့်၊ ၁၈၁၇-ခုနှစ်တွင် ထုတ်ပြန်ကျေညာ

သည့် ဥပဒေတရပ်မှာ ဆင်းရဲသားများသည် အခဲလိုက်  
ရန် တစ်စုံတရာအခွင့်အရေးမရှိရကား။ ဤကဲ့သို့အခဲလိုက်  
ခွင့် မရှိသူတယောက်ကို လက်နက်များနှင့်၎င်း၊ ထောင်  
ချောက်များကျော့ကွင်းများနှင့်၎င်း၊ ထွေ့ရှိသည့်အခါ၊ သို့  
သူကို သမ်းဆီးပြီးလျှင် တသက်တကျွန်း ပို့ရမည်ဟူသော  
ဥပဒေကို ထုတ်ပြန်လေသည်။ ဤကဲ့သို့ဥပဒေများထုတ်ပြန်  
သော်လည်း ဆင်းရဲသားများအခဲလိုက်သည့် အလေ့အ  
ထမ္မာ-ပပျောက်ခြင်းမရှိဘဲ၊ တိုးတက်၍ လာသည်ကိုသာ  
ထွေ့ရှိ ရလေသည်။ ၁၈၂၇-ခုနှစ် ၁၈၂၉-ခုနှစ် အထိ  
အခဲလိုက်မှုနှင့်ပတ်သက်၍ အပြစ်ခံရသူများမှာ ၈၅၀၀  
ကျော်ရှိသည်ကို ထွေ့ရှိရလေသည်။ ဤကဲ့သို့ အခဲလိုက်  
ကြခြင်းမှာ-အခဲလိုက် ဝါသနာပါလှ၍မဟုတ်ဘဲ ငတ်မွတ်  
ခေါင်းပါးထွသဖြင့် အခဲလိုက်၍ရသော သားငါးကိုရောင်း  
ချ၍ စားကြခြင်းအားဖြင့်၊ မိမိတို့ဝင်ငွေအနည်း ငယ်တိုး  
တက်လာရန် အတွက် လုပ်ဆောင်ရခြင်း ဖြစ်လေသည်။  
တထက်တွင် အလုပ်သမားများဈေးကျ၍ ငတ်မွတ်ခေါင်း  
ပါးခြင်းဖြစ်၍ နေသည့်အချိန်တွင် မြေပိုင်ရှင်ကြီးများက  
ပေါးရိပ်ခ-သိမ်းခ-နယ်ခများ သက်သာရန် အလို့ငှါ၊ ဂျူ  
ရိပ်သည့်စက်များကို စတင်အသုံးပြုကြပြန်သဖြင့် ဆင်းရဲ  
သားများမှာ-မခံမရင်နိုင်ဖြစ်ခါ၊ ဂျူရိပ်ပြီးလျှင် ထိုစက်များ  
ကို ချိုးဖဲ ပျက်ဆီးခြင်း၊ လယ်များ၌ ကောက်လှိုင်းပုံများ  
ကို မီးရှို့ခြင်းစသော အကြမ်းမှုများကို စတင်ပြုကြလေ

သည်။ ဤသို့သို့ ဆူပူကြသဖြင့် ခေါင်းဆောင်လုပ်သူများကို တမ်းဆီးခါ အပြစ်ပေးလိုက်၏။

ထိုနှစ်က- ရုစုပေါင်း ခေါင်းဆောင် ကိုးယောက်မှာ ကြီးပေးခံရပြီးလျှင်။ လူ ၄၅၇-ယောက်တို့မှာ၊ တကွန်း အပိုခံရလေသည်။ ၁၈၃၆-ခုနှစ်တွင် လန်ဒန်မြို့ရှိ အလုပ်သမားများသည်၊ အလုပ်သမား အသင်းတခုကို တည်ထောင် လိုက်ကြ၏။ ၁၉၃၇-ခုနှစ်တွင် ထိုအသင်းက ကြီးမှူး၍၊ အစိုးရထံသို့ ပြည်သူ့ပြည်သားတို့၏ စာချုပ် (People's Charter) ကြီးခေါ် တောင်းဆိုချက် ၆-ခုပါသည်။ စာချုပ်ကြီးတွင် တောင်းဆိုချက်များမှာ။ လူတိုင်း ခဲဆန္ဒပေးနိုင်ခွင့်နှင့် ပစ္စည်း မည်၍မည်မျှရှိမှသာလျှင်၊ ယီလီမန် အမတ် အရွေးခံသင့်သည် ဟူသော စည်းကမ်းသတ်မှတ်ချက်ကို၊ ပယ်ဖျက်ရန်အချက်များမှာလည်း ပါလေသည်။ ဤအချက်တွင် တောင်းဆိုချက်ကို ထောက်ခံသည့် အစည်းအဝေးပွဲကြီးများကျင်းပရာ၊ ၈လင်စကိုမြို့ စည်းဝေးပွဲသို့ လူနှစ်သိန်းခန့် တက်ရောက်၏။ နယူးကာဆယ်မြို့တွင် ၅၅၀၀၀၀၊ လိန်(စ်)မြို့တွင် နှစ်သိန်းခွဲ၊ မန်ချက်စတာမြို့တွင် သုံးသိန်းစသည်ဖြင့်၊ မြို့တွင်းတွင် ကျင်းပသော အစည်းအဝေးပွဲများသို့၊ လူ့ဗြောက်များစွာ တက်ရောက် ကြလေသည်။ ထိုနောက်-ထိုစာချုပ်ကြီးကို လူပေါင်း တသန်းနှစ်သိန်းရှစ်သောင်း လက်မှတ်ထိုးခါ၊ ပါလီမန်သို့ တင်သွင်းရာတွင် ပါလီမန်က၊ ထိုစာချုပ်ကြီးကို ပယ်၍လျှောက်လေသည်။

ဤစာချုပ်ကြီးနှင့် ပတ်သက်၍ တာမင်ဂန်မြို့တွင် အလုပ်သမားများကို လန်ဒန်မြို့မှအထူးပုလိပ်များဖြင့် ဆင့်ခေါ်ခါ၊ ရက်ရက်စက်စက်ဖိနှိပ်လိုက်သဖြင့်၊ ခေတ္တမျှ ငြိမ်ဝပ်၍သွားသော်လည်း၊ ဂလင်စကီ-နယူကာဆဲလ်-ဆန်ဒါလင်နှင့် လန်ကာရှိုင်းရားနယ်တွင်ရှိသော မြို့များမှ ပုလိပ်နှင့်အလုပ်သမားများမှာ-အထူးပုလိပ်ကွဲဖြစ်ကြလေသည်။ အချို့ကျောက်မီးသွေးတူးသမားများမှာ-မခံမရပ်နိုင် သဖြင့်။ လက်နက်များကိုခါး၍တက်၍လာသောအခါ၊ အစိုးရတို့က- ဆီး၍ပစ်သတ်လိုက်သဖြင့်၊ ဒါဏ်ရာရသူရသေဆုံးသူ သေဆုံးကြပြီးလျှင်၊ စီတန်းလမ်းရှောက်လာသည့် ကျောက်မီးသွေးတူး အလုပ်သမားများကဆင့်ကရဲ ထွက်ပြေးကြရလေသည်။

၁၈၄၁-ခုနှစ် ဩဂုတ်လတွင် ဇုတ်ယအကြိမ်လျှောက်လွှာကြီးကို တင်သွင်းပြန်ရာ၊ လူပေါင်း သုံးသန်းသုံးသိန်း တသောင်းငါးထောင်ကျော် လက်မှတ်ထိုးကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့လက်မှတ်ထိုးလိုက်သော်လည်း၊ ပါလီမန်ကတဖန် ပယ်၍ချလိုက်၏။ ဤကဲ့သို့ပယ်၍ချလိုက်သောအခါ၊ တိုင်းသူ ပြည်သားများမှာ မခံမရပ်နိုင် ဖြစ်ပြီးလျှင်၊ ၎င်းတို့ တောင်းဆိုချက်မရမချင်း သပိတ်မှောက်၍နေကြရန် ဆုံးဖြတ်ကြလေသည်။ တိုင်းသူပြည်သားများမကြေမနပ်ဖြစ်သည်ကို အစိုးရတို့သိသောအခါ၊ ထိုသူပုလိပ်များကို နှိပ်ကွပ်ရန် စစ်သားများစုဆောင်းခါ၊ အဆင်သင့် ပြစ်ဆင်ထားလေသည်။ စစ်တပ်နှင့်လုံလောက်သည့် မထင်သော

ကြောင့်၊ အထက်တန်းစားနှင့် အလယ်တန်းစားများအနက် လူပေါင်းများစွာတို့ကိုခေါ်ယူပြီးလျှင်၊ အထူးပုလိပ်အဖြစ် ခန့်ခါ၊ ဆူပူသူများကို ဖိနှိမ်ရန်ပင်ရှိ၏။ မြို့အသီးသီးတွင် ငတ်မွတ်ခေါင်းပါးခြင်းဖြစ်ကြ၍၊ ဆူပူသူများအား- သေ နှင်လက်နက်များကို အသုံးပြုခါ ခြိမ်နင်းလိုက် လေသည်။ ဤကဲ့သို့ တိုင်းသူပြည်သားလူအများ၏ ဆန္ဒနှင့် ဆန့်ကျင် ခါ၊ စာချုပ်ကြီးများကို ပါလီမန်ကပယ်၍ ချလိုက်ခြင်းမှာ ပါလီမန်အဖွဲ့ဝင်များသည်၊ ပစ္စည်းဥစ္စာ ကြွယ်ဝသည့်သူ ဌေးကြီးများ၊ မြေပိုင်ရှင်ကြီးများဖြစ်သဖြင့်၊ အသက်ပြည့် သူတိုင်း ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ခွင့်ရရှိစေရမည်။ ပစ္စည်းဥစ္စာ အင် အားတစုံတရာမရှိသော်လည်း၊ ပါလီမန်အမတ်အဖြစ်ဖြင့် အရွေးခံနိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်ဟူသော အချက်များကို မနှစ် သက်နိုင်ကြချေ။ အထယ်ကြောင့်ဆိုသော်- လူတိုင်း မင်း တိုင်ပင်အမတ်အဖြစ် ရွေးခံနိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်ဟု ဆိုလျှင်၊ ဆင်းရဲသားများသည် ပါလီမန်သို့တက်ရောက်ခါ၊ ၎င်းတို့ နှင့် ရင်ဆိုင်တန်းထိုင်၍ နေသည်ကို နေရှင်များက မ ကြည့်နိုင်ကြချေ။ လူတိုင်းဆန္ဒမဲပေးနိုင်ခွင့်ရှိစေမည်ဆိုလျှင်၊ ထိုမျှမြောက်မြားသော သူများကို နေရှင် သူဌေးကြီးများ မြေပိုင်ရှင်ကြီးများက- အင်ချုပ်နိုင်မည် မဟုတ်ရကား- ထို မျှ မြောက်မြားစွာသောသူများ ဆန္ဒမဲ ပေးနိုင်သဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားပါလီမန်အမတ်များ၊ ပါလီမန်တွင် ဝင်ရောက် လာမည်ကိုစိုးရိမ်သဖြင့်၊ တောင်းဆိုချက်များကို မပေးကြ၊ သဲနေခြင်းဖြစ်လေသည်။ ဤသည်ကိုထောက်သဖြင့် အင်

လန်ပြည်ရှိ နေရှင်-မြေပိုင်ရှင်သူဌေးကြီးများသည် မည်မျှ  
 ကိုယ်ကျိုးရှာသည့် စိတ်ဆန္ဒများ-များသည်ကို သိနိုင်ပေ  
 လိမ့်မည်။ အထူးသဖြင့်-မိမိတို့လူမျိုးအချင်းချင်း ပေါ်တွင်  
 ပင်လျှင်းဤကဲ့သို့ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှု တည်းဟူသော  
 သတ်ဖြတ်မှုများကို ပြုလုပ်၍နေသည့် နေရှင်များသည်။  
 လက်အောက်ခံ နိုင်ငံခြားသားများအပေါ်တွင် ထောက်  
 ထားညှာတာခြင်းမရှိသည်မှာ အံ့ဩဘွယ်ရာ မဟုတ်ချေ။  
 ဤကဲ့သို့ ထောက်ထားညှာတာခြင်းမရှိဘဲ။ အညွန့်ခွဲခြင်း  
 စသော အမှုများကိုပြုကျင့်ခါ စီးပွားရှာဖွေရကား။ ၎င်းတို့  
 စီးပွားရှာသည့် တိုင်းပြည်များမှာ- စီးပွားရေးအရ နုလ  
 မယူနိုင်ကြဘဲ။ တနေ့တခြား လုံးပါးပါး၍သွားကြပြီးလျှင်။  
 ထိုတိုင်းပြည်သားများမှာ- အတိရက္ခ ဆင်းရဲခြင်းများ  
 ဖြစ်ခါ။ ကျွန်တတို့ မလွတ်နိုင်ဘဲ ရှိလေသည်။

အင်္ဂလန်ပြည်သား-စီးပွားရှာသူများရေခဲ၍ သွားသော  
 နေရာတိုင်းမှာ။ တောမီးလောင်သကဲ့သို့-အတိရက္ခ ဆင်းရဲ  
 ခြင်းရောက်ရသည်ဟူသောစကားများအထူးအဓိပ္ပါယ်နှင့်  
 ပြည့်စုံသဖြင့်။ ထိုစကားကိုဆင်ခြင်စဉ်းစား၍ ကြည့်လျှင်။  
 အဓိပ္ပါယ်ပေါ်လွင် ထင်ရှားလာပေလိမ့်မည်။ အင်္ဂလန်  
 ပြည်တွင်မူကား-နေရှင်နှင့် အလုပ်သမားများမှာ။ မနား  
 မနေ အတိုက်အခံလုပ်ခါ ဆူပူသောင်းကြမ်းကြသဖြင့်။ အ  
 လုပ်သမားများ၏ ဆူပူတောင်းဆိုချက်များကို တစတစ  
 လျော့၍ပေးလိုက်ရကား။ ယခုအခါ ဆင်းရဲသားများမှာ  
 အခွင့်အရေးအသင့်အတင့်ရကြသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်

မည်၊ ဤကဲ့သို့ ရကြခြင်းမှာလည်း အလွယ်တကူနှင့် တောင်းဆို၍ ရခြင်းမဟုတ်ဘဲ လူပေါင်းမြောက်မြားစွာနှင့် အနစ်နာခံကာ၊ မရ-ရအောင် လုပ်ထောင်ကြခြင်းကြောင့်၊ ရသည့် အခွင့်အရေးများဖြစ်လေသည်။ သို့ရာတွင် အင်္ဂလန်ပြည်တွင် နေရှင်စနစ် ဣမ်းဒိုးလှသဖြင့်၊ ယနေ့တိုင်ဆင်းရဲသားတို့မှာ-အောက်ကုန်ဆောက်ကုန် သဝမျိုးတွင် နေကြရသေးသည်ကို တွေ့နိုင်ပေလိမ့်မည်။ အမေရိကန်ပြည်သည် ၎င်းပြင်သစ်ပြည်သည် ၎င်း၊ နေရှင်စနစ် ဣမ်းဒိုးလှသဖြင့် များဖြစ်ရကား-ဆင်းရဲသားများ အထက်တန်းသို့ ရောက်မည်ကို အထူးစိုးရိမ်ကြလေသည်။ ရုရှားပြည်ကဲ့သို့ ဆင်းရဲသားများသည်၊ တိုင်းပြည်ကို အုပ်ချုပ်ရသည့် အခြေသို့၊ နိုင်ငံအသီးသီးရောက်၍ သွားမည် စိုးသဖြင့်၊ နေရှင်နိုင်ငံများတည်းဟူသော အင်္ဂလန်နှင့် ပြင်သစ်နောက်မှ အမေရိကန်တို့မှာ ပူးတွဲပူးတွဲလှုပ်၍၊ အဘွင်းစက်ပန်း ခတ်ခါ၊ ဗလွယ်နေသည်များကို ကောင်းစွာ တွေ့မြင်နိုင်ပေလိမ့်မည်။

အမေရိကန်တို့မှာ လက်အောက်ခံ ပြည်များဖွင့်၍ အတ္တန်ဒိုးခြင်းမပြုသော်လည်း၊ နေကြေးငွေအင်အားနှင့် ဇိနိုပ်ခါးမီးပွားရှာနေသည့် ပြည်တပြည်ဖြစ်ရကား၊ အမေရိကန်တို့၏ စိတ်ထားမှာ- အင်္ဂလန်တို့နှင့် မထူးခြားလှချေ။ အမေရိကန်တို့မှာ- အခြားတိုင်းပြည်များ၏ အရေးတွင် သမာသမတ်လုပ်လေဟန်နှင့် အသိကောင်းဟစ်၍ နေကြသော်လည်း၊ အမေရိကန်ပြည်တွင် ကပ္ပလီလူမျိုးများကို တန်းတူ အခွင့်



အရေးမပေးဘဲ နိုင်ငံကလူပြု၍နေသည်ကို ထောက်ရှုခြင်းအားဖြင့်၊ အမေရိကန်တို့၏ သမာသမတ်-လုပ်ငန်းဟူ၍ တစ်ပြုပြီးသွင်း၊ နိုင်ငံခြားပြည်များတွင် လုပ်၍နေသည့်လုပ်ငန်းများမှာ၊ အမိပွယ် ကင်းခဲ သောလုပ်ငန်းများ ပင်ဖြစ်လေသည်။ အမေရိကန်တို့သည် အင်္ဂလိပ် ပြင်သစ် တို့ကဲ့သို့ ရှေးပြည်၏ သူဝါဒစနစ်ကြီး-ဥရောပတိုက်သို့ ပျံ့နှံ့လာမည်ကို အထူးစိုးရိမ်ကြလေသည်။ ယခု စစ်ကြီးတွင် ရှေးနှင့်ကျာမဏီ ပူးပေါင်းမိသဖြင့်၊ အမေရိကန်တို့သည် အခြားပြည်များ နည်းတူ၊ ခွေးခြေ မီးလောင်ဖြစ်ခါ၊ အမျိုးမျိုးပရိယာယ်နှင့် ဆူ ရှေး ကျာမဏီ ပူးပေါင်းမှု ဖျက်ရန်၊ သို့မဟုတ် ထိုပူးပေါင်းမှုကို ဝိုင်းဝန်းဖြိုဖျက်ရန်၊ ယခုအခါ အမေရိကန်မှ ကိုယ်စားလှယ်ဖြစ်သော မစ္စတာဆန်းမနားဝဲလ်(စ်) (Sumner Welles) ကို ကျာမဏီ-အိတလီစသော ပြည်များသို့ စေလွှတ်ခါ၊ အမျိုးမျိုး ကြီးထွေ နေသည်တို့ ထောက်ရှုသိနိုင်ပေ လိမ့်မည်။

မေရိကန်၏ ကိုယ်စားလှယ် ဆန်းမနားဝဲ(စ်)သည်၊ အိတလီပြည် အစိုးရ အဖွဲ့ဝင်၊ ရောမမြို့ရှိ ဗုတ်ရဟန်းကြီးနှင့် ဝင်း-ထွေဆုံပြီးသွင် စေ စင်ပြောဆို၍ နေရကား၊ အကယ်၍ အိတလီသည် ပဋ္ဌမတကြိမ်အလိမ်ခံရသည်နှင့် မကြေနပ်သဖြင့်၊ အင်္ဂလန်အဖွဲ့ရှိသော မဟာမိတ်တို့ကို ယုံကြည်၍ ယခု စစ်ပွဲတွင် ဝင်းတို့ထက်မှ ကူညီတိုက်ခိုက်မည်ဆိုလျှင်၊ တစ်စုံတရာ ထိထိရောက်ရောက်-လက်ဆုတ်လက်ကိုင်ရ၍ သာလျှင် တိုက်ခိုက်သည်ဟူ၍ ယူဆသွယ်ရာရှိလေသည်။

အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော်လွန်ကဲသည့်ကမ္ဘာစစ်ကြီးကအိ  
 တလီမှာလူကုန်ငွေပမ်းနှင့်တိုက်ခိုက်ခဲ့ရသော်လည်းစစ်ပြေ  
 ငြိမ်းသည့်အခါဘွင်မူကား၊ အခြားပြည်များသာလျှင် လက်  
 အောက်ခံနိုင်ငံ အသီးသီးရရှိကြ၍၊ အိတလီမှာ မူကား-  
 တစုံတရာမရရှိသည့်အထွက်၊ ယနေ့တိုင် မကြေမနပ်ဖြစ်၍  
 နေသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ အထက်ပါ အကြောင်း  
 အရာများကိုထောက်ရှုခြင်းအားဖြင့်၊ အရေးကြီးသည့်အခါ  
 ခန့်ရှင် များသည် ဆွေမျိုးမစင်ရဘဲ၊ ၎င်းတို့ အချင်းချင်း  
 ကျောချင်းကင်-ရင်ချင်းအင်ခါ တညီအညွတ်တည်း ကူညီ  
 ဝိုင်းဝန်းခါ၊ လုပ်ဆောင်ကြသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။  
 ဆင်းရဲသားများသာလျှင် တဦးနှင့်တဦး စည်းလုံးညီညွတ်  
 ၍မရနိုင်သဖြင့်၊ ၎င်းတို့မှာ-အစဉ်ထာဝရ နှင်းပြားအဖြစ်  
 ဖြင့် ခံ၍ နေကြရသည်ကို တွေ့မြင်ရ ပေလိမ့်မည်။ ထို့  
 ကြောင့်လည်း ဆင်းရဲသားသူ ဝါဒ တည်ထောင်သူများ  
 က၊ ကမ္ဘာပေါ်ရှိအလုပ်များတို့စည်းလုံးညီညွတ်ကြလော့၊  
 (Workers of the World Unite.) ဟူ၍ စည်းလုံး ညီ  
 ညွတ်ကြရန်အကြံပေးခြင်းဖြစ်လေသည်။ ၎င်းတို့အကြံပေး  
 သည့်အတိုင်း လိုက်နာသည့် ပြည်များဘွင်မူကား၊ ဆင်းရဲ  
 သားများ အထွန်အထင်ရောက်ခါ အကျိုးခံစား၍ နေရ  
 သည်ကို ကောင်းစွာတွေ့မြင်ကြရပေလိမ့်မည်။ သို့ရာတွင်  
 ဆင်းရဲသားများမှာ စေတ္တိဏမျှသာလျှင် ညီညွတ်နိုင်ကြ  
 ၍အရှည်သဖြင့် မညီညွတ်ကြရကား။ ၎င်းတို့မှာ-အစဉ်  
 ထာဝရ ထိုင်တန်းဘွင်မနေရဘဲရှိလေသည်။ ထို့ကြောင့်-

ခနရှင်စနစ်သည် ဆင်းရဲသားများ အပေါ်တွင် ဤမျှအ  
ခွန်ကြာရှည်စွာနှိပ်စက်နေနိုင်သည်ကို သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။

ခနရှင် အဆွယ်အပွား။

ခနရှင်စနစ်မှာ သာမန်ဆင်းရဲသားစနစ်ကဲ့သို့မဟုတ်ဘဲ  
အကျိုးစီးပွားအနည်းငယ်ပြုခါ၊ နေဝံလိုက်နေဝံပါအင်အား  
များစွာကိုဆွဲနိုင်သောအစွမ်းရှိလေသည်။ အတိုင်းတိုင်းအ  
ပြည်ပြည်တွင် ခနရှင်များပိုးမိုးမိသည့်အခါ၊ ထိုတိုင်းသူ  
ပြည်သားများကိုမိမိတို့ နောက်လိုက်အနေဖြင့်၊ ခြေသည်း  
လက်သည်းပါ မကျန်အောင်- လုပ်ဆောင်လေ့ ရှိလေ  
သည်။ အိုင်ယာလန်ပြည်ကို ပဋ္ဌမဦးစွာ ခနရှင်နိုင်ငံလုပ်  
စဉ်က၊ အိုင်ယာလန်သားအချို့ကို ရာထူးရာခံများ ပေး  
ခြင်း၊ မြေပိုင်ရှင်များအား၊ ညွှတ်တံဆိပ်များပေးပြီးလျှင် မိမိတို့  
ပြည်သား အချင်းချင်းပေါ်တွင် နှိပ်စက်ရန် စီမံချက်များ  
လုပ်၍ ပေးလေသည်။ ဤကဲ့သို့ စီမံရာတွင် ထိထိ ရောက်  
ရောက် လုပ်နိုင်ရန်အလို့ငှါ၊ ၎င်းတို့၏လက်တွင်လက်နက်  
ကိုင် စစ်သားများ- ဗုလိပ်များ အပ်၍ထားရကား။ အိုင်  
ယာလန်သား- ခနရှင်အဆွယ်အပွားများမှာ၊ မိမိတို့လူမျိုး  
အချင်းချင်းအပေါ်တွင် ခနရှင်စနစ်၏စေခိုင်းချက်အရ၊ အ  
ညွှန်ချင်းခြင်းစသောအမှုများကို၊ ရက်ရက်ရောရော ပြုကြ  
လေသည်။ ၎င်းတို့မှာ- အိုင်ယာလန်လူမျိုးများ ဖြစ်သော်  
လည်း၊ သားသမီးများကို အင်္ဂလန်ပြည်သို့ပို့ပြီးလျှင်၊ ကျွန်လူ  
မျိုးမဟုတ်သကဲ့သို့- ကျိုးကို- ဒေါင်းတောင်များ ဆင်စေ

ပြီးလျှင်၊ ဧဒေါင်းများနှင့်သွား၍ပေါင်းရုံးသောအခါ၊ ဧဒေါင်း  
 နေရာ ကျိုးပါအပေါင်းအသင်း မလုပ်သကဲ့သို့၊ ဓနရှင်၏ခြေ  
 သည်း လက်သည်းများမှာ-ကပြားများအဖြစ်ဖြင့် နေကြ  
 ရလေသည်။ အကယ်၍ ဤကဲ့သို့ အင်္ဂလိပ်နေရှင်များ ဝေ  
 ရုံးသည့် အတိုင်း မလုပ်ဘဲ မျိုးချစ်စိတ် ရှိပြီးလျှင်၊  
 မိမိလူမျိုးများ အပေါ်တွင် ထောက်ထား ညွှာတာသော  
 စိတ်များ ထားမည်ဆိုလျှင်လည်း၊ မိမိပိုင်ပစ္စည်းများကို  
 ဘိမ်းပြီးလျှင်၊ မိမိအား-အပ်နှင်း၍ထားသည့် အခွင့်အရေး  
 များကို ပြန်၍ယုတ်ဘိမ်းလိုက်လျှင်၊ မိမိကိုယ်တိုင် ဆင်းရဲ  
 ဒုက္ခဖြစ်မည်စိုးသဖြင့်၊ တစ်တစ်နှင့် ဓနရှင်များ၏ အလိုသို့  
 လိုက်၍သွားရလေသည်။ ထို့ကြောင့်လည်း ဓနရှင်အမျိုးရ  
 များ၏ လက်ပါးစေ- အောက်ဆုံးက ကျွန်ကလေးများပင်  
 မိမိတို့ကိုယ်ကို-သံခင်တိုင်းပြည်မှ ဝလာရောက်ခါ အုပ်ချုပ်  
 သည့် သခင်ကြီးများဟု ယူဆကြပြီးလျှင်၊ မိမိလူမျိုးအချင်း  
 ချင်းကိုနှိပ်စက်ကလူ ပြုလေ ၍ကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့သော  
 အဖြစ်အပျက်များမှာ၊ အိုင်ယာလန် ပြည်တွင် သာလျှင်  
 မဟုတ်၊ အိန္ဒိယပြည်-မြန်မာပြည်မှစ၍၊ အင်္ဂလိပ်-ပြင်သစ်  
 အတ်ချပ်-စသော လက်အောက်ခံနိုင်ငံပွင့်၍ထားသည့် ဓန  
 ရှင်တိုင်းပြည်တိုင်း ဤစနစ်အရ လုပ်ဆောင်လေ ၍လေ  
 သည်။

ဤကဲ့သို့ နိုင်ငံထက်မီးနှင်းလုပ်သည့်အမှုများအပြင်၊ ပမ့်  
 ယာဟ်နှင့် လုပ်သည့် လုပ်ငန်းများရှိသေး၏။ မိမိတို့လုပ်ငန်း  
 အောင်မြင်ရန်အတွက် လုပ်ဆောင်သည့် အခါ၊ မတရား

သည်-တရားသည်ကို ပခါနမထားတဲ့၊ လုပ်ငန်းအောင်မြင်မှုကိုသာ လုပ်သည်ကိုတွေ့ရလေသည်၊ ပမာဆိုလျှင်-အိုင်ယာလန်ပြည်အား ၁၈၀၁-ခုနှစ်၊ အက်ဥပဒေအရ ဓမ္မလင်္ကာတော်ဘွဲ့၊ အိုင်ယာလန်ပြည်ပါလီမန် ဖွင့်၍ထားပေးရာ၊ ညီပါလီမန်သည် သူပုန်များ အခြေ တည်ရာ ဌာနကြီး ဖြစ်၍လာသည်ကို သိရသဖြင့်၊ နန်းရင်း၊ ဝန်ကြီး-ပစ်က၊ ညီပါလီမန်ကို ဖျက်သိမ်းရန်၊ စီဥက္ကတောင်ရွှေဒဂါးတသန်း အကုန်ခံပြီးလျှင်၊ မဲအများရအောင် ဝယ်ယူပြီးမှ၊ အိုင်ယာလန် ပါလီမန်ကို ဖျက်သိမ်းရလေသည်၊ အိုင်ယာလန် ပါလီမန်ဘွဲ့ ဖြစ်သော အမတ်များသည်၊ မိမိတို့၏ အခွင့်အရေးများကို ပယ်ဖျက်လိုက်မှန်း သိလျက်နှင့်၊ မိမိတို့အားသတ်ရန် ရည်ရွယ်သည်၊ ဥပဒေကို ဝိုက်ဆံ၏မျက်နှာထောက်ခါ မဲပေးလိုက်သည်ကို ကြည့်ခြင်းအားဖြင့်၊ နေရှင်များက-ဆင်းရဲသားများအပေါ်တွင် မည်မျှအခွင့်အရေးသင့်အောင်လုပ်နိုင်သည်ကို သိရှိပေလိမ့်မည်၊

ယခုစစ်ပွဲကြီးဘွဲ့ငင်း၊ ရှေးအခါက စစ်ပွဲဘွဲ့ငင်း၊ ခဲနုရှင်များသည် ငင်းတို့၏ အရေးနိမ့်မည်စိုးသဖြင့်၊ တဦးနှင့်တဦး ကျောချင်းကင်-ရင်ချင်းအပ် ဆိုသလို အားပေးလေ့ရှိလေသည်၊ စစ်ပွဲများတွင်သာမဟုတ်၊ နေရှင်လုပ်ငန်းများ၊ ကြီးပွားရေးတွင်၊ ငင်းတို့မှာ တဦးနှင့်တဦး အထူးညီညွတ်လေ့ရှိလေသည်၊ ငင်းတို့၏ အကျိုးစီးပွားကို ထိခိုက်မည်ဟု ထင်သောအခါ၊ အင်အားရှိသမျှ ရပေါင်း

ခါ၊ ခုခံ ကာကွယ်လေ့ ရှိလေသည်။ သို့ရာတွင် ဆင်း  
 ရဲသား များမှာမူကား၊ ယုံကဲ့သို့သော စည်းလုံး မှုများ  
 မရှိ။ ယုံ စည်းလုံးမှုများ မရှိခြင်းကြောင့်၊ တနေ့နေ့တွင်  
 မိမိ တို့လည်း အတိဒုက္ခ ရောက်ကြ ရလိမ့်မည် ဟု  
 သော အချက် များကိုလည်း မတွေးမိ။ အမှုမဲ့ - အ  
 မှတ်မဲ့ နေလေ့ ရှိသဖြင့်၊ မိမိတို့ အရေးမှာ အစဉ်နိမ့်ကျ  
 လျက်ရှိလေသည်။ အလန်ပြည် ပါလီမန်တွင် အိုင်ယာ  
 လန်ပြည်-အမျိုးသားပါတီမန် အဖွဲ့ဝင်များသည်၊ အထူး  
 သဖြင့် ဆူပူလေ့ ရှိသောကြောင့်၊ လက်အောက်ခံ နိုင်ငံ  
 များတွင်၊ အညွန့်ချားမှု-နိုင်ငံထက်စီးနင်း မှုများကို ထိထိ  
 ရောက်ရောက် မလှုပ်နိုင်ဘဲရှိရာ-ပါတီမန် အမတ်-ဝန်ရှင်  
 တဦးဖြစ်သော မစ္စတာ ဇုတ်(စ)သည် အာဖရိကတိုက်  
 ရိုဒက်ဆီးယား ပြည်တွင်၊ ရွှေတွင်း-စိန်တွင်းများကို လွတ်  
 လပ်စွာ တူးယူလိုသောအခါ၊ ယုံတူးယူခွင့်ကို ပါလီမန်  
 တွင် မတောင်းခံ-မစ္စတာပါနဲလ်-အဖွဲ့ရှိသော အိုင်ယာ  
 လန်ပြည်သား-အမျိုးသားအမတ် အဖွဲ့အား ဟုမ်းချးလုပ်  
 ငန်းကို ကြီးပမ်းအားထုတ်ရန်ဟုအကြောင်းပြပြီးလျှင်၊ ရွှေ  
 ဒဂါးတသောင်းကို လှူလိုက်ရကား၊ ရိုဒက်ဆီးယား ပြည်  
 တွင် တုမ္ပင်တီပွင့်၍လုပ်ကိုင်ဖူးသောကံရေးနှင့် ပတ်သက်  
 သောအခွင့်အရေးများကို တောင်းဆိုသည့်အခါ၊ မည်သူ  
 တဦးတယောက်ကမျှ မကန့်ကွက်ချေ။ ယုံတုမ္ပင်တီပွင့်တာ  
 ဇုတ်(စ)ပါ ဆုံးဦးသော အစုရှင်တို့မှာ- အမြတ်ငွေ ရွှေ  
 ဒဂါး-နှစ်သန်းခန့် ရသဖြင့်၊ ဆင်းရဲသားဘက်မှ-အထူး နှစ်

နာခြင်း ဖြစ်ရလေသည်။ ဘုရား၏အခါက-မည်သူမျှ ဆူပူကန့်  
 ကွက်ခြင်း မရှိသဖြင့်၊ ယခုအခါ မိုးဒဏ်ဆိုးယားပြည်မှာ  
 အင်္ဂလိပ် နေရှင်များ ကြီးမိုးခါ၊ လုပ်ချင်တိုင်း လုပ်သည့်  
 စားကျက်ကြီးတဝသို့ ရောက်ရှိရလေသည်။ ဤကား-နေ  
 ရှင်များ- ညီညွတ်ကြပုံနှင့် ဆင်းရဲသားများ မညီညွတ်ပုံ  
 ကို ထင်ရှားစေသည့် သက်သေကြီးများ ဖြစ်လေသည်။

နေရှင်စနစ်သည် ကြီးပေါင်းပင်-ညောင်ပင်ကဲ့သို့၊ အ  
 ခြားအပင်များအပေါ်တွင် ထွမ်းမိုးခါ၊ တစ်တစ် မျှသကဲ့  
 သို့၊ နေရှင်စနစ်မှာလည်း အခြားတိုင်းပြည်များကို မျှလေ  
 ရှိလေသည်။ အမျိုးခံရသော ပြည်များမှာ-ဦးပွားရေး- နိုင်ငံ  
 ရေး-ပညာရေး- အမျိုးသားရေး- စသည်တို့ ခြောက်ခမ်း  
 ခါ-လွတ်မြောက်ရေးအတွက်၊ တော်လှန် ပုန်ကန်ခြင်း မပြု  
 နိုင်ဘဲ၊ ရေတိမ်တွင် နစ်ရလေသည်။ ဘုရားကြောင့်လည်း လူ  
 ဦးရေ သန်းပေါင်း ၄၅-ရှိ၍၊ စတုရန်းမိုင် ရှစ်သောင်း  
 ကျော်မျှရှိသော အင်္ဂလန် ပြည်ကလေးသည် ၎င်းထက်  
 အဆပေါင်း များစွာ ကြီးသည့် နိုင်ငံများကို မိုင်ပေါင်း  
 ရှစ်သောင်းကျော်-တသောင်းမှနေ၍ - အုပ်စိုး နေသည်ကို  
 ၎င်း၊ ဝယ်လ်ကျီယံပြည်၊ ဟော်လန်ပြည်၊ စသော ပြည်က  
 လေးများပင်လျှင်၊ လက်အောက်ခံ နိုင်ငံကလေးများ၊ ပွင့်  
 ၍ထားသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ ဤနေရှင် နိုင်ငံများ  
 မှာ-မြေပိုင်ရှင် ကြီးများ၊ လုပ်ငန်းရှင်ကြီးများ၊ သူဌေးကြီး  
 များ-ကြီးများ၏ အင်အားသည် ပြည်များဖြစ်ရကား၊ ၎င်း  
 တို့ပိုင်-အရစပ် ကုမ္ပဏီကြီး များသည်၊ လက်အောက်ခံ

တိုင်းပြည်တိုင်းတွင် ရှိသဖြင့်၊ ထိုပြည်များတွင် ရှိသော အစိုးရနှင့် ကုန်သည်ကြီးများမှာ-နေရာတကာတွင် ကျောချင်းကင်-ရင်ချင်းအင် ဆိုသလို- တစ်ဦးကိုတစ်ဦး ကူညီခါ လုပ်ဆောင်လျက် ပြုကြခြင်း ဖြစ်လေသည်။ သို့ဖြစ်သဖြင့် လက်အောက်ခံပြည်များတွင် ရောက်လာသည့် နိုင်ငံခြားသား ကုန်သည်ကြီးများသည်၎င်း၊ အစိုးရ အမှုထမ်းများသည်၎င်း၊ ရည်ရွယ်ချက်တရတည်းနှင့် လာကြသူများဖြစ်လေသည်။ ၎င်းတို့၏ ရည်ရွယ်ချက်မှာ မိမိတို့လာရောက်အုပ်စိုးခြင်း၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ခြင်းပြုသည့် ပြည်များမှ ထွက်သည့်စီးပွားဥစ္စာများကို တစ် တစ်၊ မိမိတို့ကိုယ်ကို အတွက်၊ ရှာဖွေစုဆောင်း ယူငင်ရန် အတွက် ဖြစ်လေသည်။ သို့ဖြစ်သဖြင့်၊ ခန့်ရှင် နိုင်ငံများတွင် ဒီမိုကရေစီခေါ်-အများဆန္ဒအရ အုပ်စိုးနည်း စနစ်မှာ-အနံ့အသက်လောက်သာ ရှိ၍၊ အမှန် အများဆန္ဒနှင့် အုပ်စိုးခြင်း မဟုတ်ပေ။ ညို့ကြောင့်-လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများကို ဒီမိုကရေစီလွတ်လင်ရေး ကိုယ်ပိုင် အင်အားရေး စသည်ဖြင့် ပေးသည်ဆိုသော စကားများမှာ-လုံးဝ အဓိပ္ပါယ် မရှိသောစကားများ ဖြစ်လေသည်။ အတယ်ကြောင့် ဆိုသော်-ရှေးအခါက-လက်အောက်ခံ ပြည်များတွင် အစိုးရအမှုထမ်းများအဖြစ်ဖြင့် အလုပ် လုပ်သူများသည် အရမ်းကာရော ငွေကိုလိုချင်တိုင်းရ၍၊ အင်္ဂလန်ပြည်သို့ ပြန်သောအခါ၊ မိမိတို့ လက်တွင်ရှိသော ငွေပင် ငွေရင်းနှင့် အင်္ဂလန် ပြည်တွင် လူတောထဲသို့ ဝင်ပြီးလျှင်၊ ကုမ္ပဏီ



အစုရှင် ဒါရိုက်တာလူကြီးများအဖြစ်ဖြင့်၎င်း၊ ထို့နောက် ပါဝီမန်အမတ် အရွေးခံခြင်းဖြင့်၎င်း၊ အင်္ဂလန်ပြည် နေရှင် အကျိုးကို၊ အကန့်အသတ် မရှိ ဆင်ခြင်တု တရားကိုပင် သဘောမပိုက်နိုင်ဘဲ၊ လုပ်ဆောင်ကြလေသည်။ ကိုလိုနီ နိုင်ငံများမှ-ပင်ဂင်စားများ-အင်္ဂလန်သို့ ပြန်ပြီးလျှင် ပါဝီ မန်တွင် ဝင်ရောက်အမှုထမ်းသည်မှစ၍ 'ဖွတ်မီကျောင်း ဖြစ်-မြစ်မချမ်းသာ'ဆိုသကဲ့သို့ လက်အောက်ခံ ပြည်များ မှာ-ဒီရိုက်ရေစီနှင့် လွတ်လပ်ရေးအရသာတို့နှင့် ဝေးချင် တိုင်း ဝေး၍နေလေသည်။ ထို့ကြောင့် လက်အောက်ခံ နိုင် ငံများအကြောင်းနှင့် ပတ်သက်၍ ဂျေ-အေ-ဟော့ပဆင်း (J.A. Hopson) ခေါ်ပါဝီမန် အမတ်တဦးက ရေးသား ထားသည်မှာ- များသောအားဖြင့်- ကွဲလွဲတို့၏ လက် အောက်ခံ အင်ပိုင်ယာ နိုင်ငံများတွင် နေသည့် လက် အောက်ခံနိုင်ငံသားများ၏ လက်ရှိအပိုးရ အခြေအနေမှာ ဗြိတိသျှတို့ နေပုံနှင့်-လုံးဝမတူဘဲ- အုပ်ချုပ်ပုံမှာ- လက် အောက်ခံ နိုင်ငံသားများ၏ သဘောအရမဟုတ်၊ အုပ်ချုပ် သူများ သဘောအတိုင်းအုပ်စိုး၍၊ အုပ်ချုပ်ရေးစနစ် တ ပြည်နှင့် တပြည် ကွဲပြား ခြားနားသော်လည်း၊ အရေး အကြီးဆုံး တည်းဟူသော မလွတ်လပ်သည့် နေရာတွင် မူကား-ညီတူ ညီမျှ ခံစားကြသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။

(The present condition of the Government under which the vast majority of our fellow-subjects in the Empire live is eminently un-British, in that it is based, not on the

consent of the Governed, but upon the will of Imperial officials, it does indeed betray a great variety of forms, but they agree in the essential of un-freedom.)

ဤကဲ့သို့ အင်္ဂလန်ပြည်သား အချင်းချင်းက ပင်လျှင်၊ လက်အောက်ခံပြည်များကို၊ အထက်ပါ နည်းအတိုင်း- အုပ်ချုပ်၍နေသည်ဟု ဆိုထားရကား၊ အင်္ဂလန်ပြည်သည် ယခုအခါ ဒီမိုကရေစီအတွက် စစ်တိုက်ရပါသည်။ လွတ်လပ်ရေးအတွက် စစ်တိုက် ရပါသည်၊ ဟူ၍ ပြောဆိုခြင်း မှာ ပြောပိုးပြောစဉ်မျှသာ ဖြစ်လေသည်။

ဤကဲ့သို့ အရေးကြီးသည်အခါ၊ ဗြိတိသျှ အစိုးရတို့သည် ဂတိအမျိုးမျိုးကို ပေးလေ့ ရှိသော်လည်း၊ ၎င်းတို့၏ လိုလားချက်များပြီးမြောက်သည့်အခါ၊ ပွဲပြီး ဒီးသေဟူသော စကားကဲ့သို့ ထိုဂတိများကို သတ်မရကြတော့ချေ။

ဗြိတိသျှနေရှင်များ မိမိတို့အကျိုးအတွက် ပြီးမြောက်သဖြင့်၊ သတ် မေ့တတ်သော်လည်း၊ တသက်လုံး ဆင်းရဲသားများနှင့် ခိုးတူး-ဘောင်တက်လုပ်ခါ နေသောသူများသည် ဆင်းရဲသားများ အရေး အတွက်၊ လုပ်ဆောင်ရန် စေလွှတ်လိုက်သည့်အခါ၊ ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းများကို မေ့ပျောက်ခါ၊ ၎င်းတို့ကိုယ်တိုင် နေရှင်များ အကြားတွင်၊ စိန်နားစောင်းရောင်နှင့် ပါးပြောင် ဆိုသကဲ့သို့ မိမိတို့ကိုယ်တွင်-နေရှင်ကြီးများ အဋ္ဌေအသက်ဝင်ခါ၊ မိမိတို့ လုပ်ဆောင်ရမည့် လုပ်ငန်းဆောင်တာများကို၊ မေ့ပစ်လေ့ ရှိ

လေသည်၊ ပမာဆိုလျှင် အိုင်ယာလန်ပြည်အား ယုမ်းချွမ်းပေးသည့် ဥပဒေ ကြမ်းကို တင်သွင်းသည့် အခါတိုင်း-ကန်ကွက်လိုက်သည့် ပါလီမန် ဝွတ်တော်တွင် အိုင်ယာလန်ပြည် အမျိုးသားအဖွဲ့ဝင်များက-မိမိတို့ တိုင်းသူပြည်သားများ မကြေမနပ်ဖြစ်ခါ၊ သူပုန်ထရန် စီရင်၍နေသည့် အချိန်တွင်၊ မိမိတို့အား- နှစ်ပေါင်းများစွာ နှိပ်စက်လာသည့်-အင်္ဂလိပ်တို့အား၊ ဂျာမဏီနှင့် တိုက်သည့်နေရာတွင် အိုင်ယာလန် ပြည်က-လူအလုံးအရင်းနှင့် ကူညီပါမည်ဟူ၍ အိုင်ယာလန်ပြည်- အမျိုးသား အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်- ဝီလီယံ ရက်(ဒ)မော (William Redmond) ကထံ၍ ပြောသည့်အခါ- အိုင်ယာလန်ပြည် တပြည်လုံးမှာ-အုတ်အုတ်ကျက်ကျက်- ဒေါသဖြစ်ခါ-အိုင်ယာလန် အမျိုးသား အဖွဲ့ဝင် အမတ်များအပေါ်တွင် အစိမ်းလိုက် ဝါးစားလိုသော-စိတ်ဆန္ဒများပေါ်ပေါက်၍လာလေသည်။ အိုင်ယာလန်ပြည်သားတို့၏ဆန္ဒမှာ-အင်္ဂလန်တို့ ရှေ့ပိုင်းတွင် ဗစ်တိုက် နေသည့် အခါ၊ 'တောမီးလောင်- တောကြောင်လက်ခမောင်းခတ်' ဆိုသကဲ့သို့ နောက်ပိုင်းက-လွတ်လပ်ရေးကို အရယူရန် ရည်ရွယ်ချက်ရှိသည်သာ မက-အဆင်သင့်ပြင်၍လည်း ထားကြ၏။ ထို့ကြောင့်လည်း ၎င်းတို့အား၊ လွတ်လပ်ရေးကိုပေးလိုဘဲလျှက်၊ မတတ်သာ၍ပေးလိုက်ရလေသည်။ မိမိတို့အခွင့်အရေးကို ကောင်းစွာ သိ၍ မြတ်သောတို့၏ဗစ်တိုက်ရခြင်း၏ အကြောင်းများကို ကောင်းစွာသိရသော အိုင်ယာလန်တို့သည်၊ ယခု ဗစ်အရေးတွင်

မည်သည့်ထက်မှ-ပါဝင် တိုက်ခိုက်ခြင်း ပြုမည် မဟုတ်  
 ကြောင်းကို အတိအလင်း ထုတ်ပြန် ကျေညာခြင်းဖြစ်လေ  
 သည်။ အိုင်ယာလန်သို့ ပါဝင်တိုက်ခိုက်ခြင်း မပြုသည်ကို  
 ထောက်ခြင်းအားဖြင့်-ယခုစစ်ပွဲသည် နေရှင်များ စီးပွား  
 လှသည် နယ်ချဲ့စစ်ပွဲဖြစ်ကြောင်းကို ထင်ရှားစေလေသည်။  
 အိုင်ယာလန် ပြည်သာမဟုတ်၊ ဗြိတိသျှ လက်အောက်ခံ  
 အချို့ ကိုလိုနီ နိုင်ငံများကပင်လျှင်၊ ၎င်းတို့ သဘောတူ  
 ညီချက်မရှိဘဲ၊ ကြော်ငြာသည့် နေရှင် စစ်ပွဲများတွင် ဝင်  
 ရောက်တိုက်ခိုက်ခြင်း ပြုမည် မဟုတ်ကြောင်းကို ရှေးက  
 နဂါးကပင် ကြိုတင်အကြောင်းကြားထားသည်ကို တွေ့ရှိ  
 ရပေမည်။

ယခုအခါ ဗြိတိသျှတို့သည် ဥရောပတိုက်ရှိ ပြည်များ  
 နှင့်-အာရှတိုက်- အာဖရိကတိုက်ရှိ ပြည်များ အားလုံးစု  
 မောင်းပြီးလျှင်၊ ကျာမဏီ၊ ရုရှားစသည့် ပြည်များကို၊ တိုက်  
 ခိုက်ရန် အတော်ညှိ၍ နေသည်သာမက- အမေရိကန်နှင့်  
 တက္ကဆေးအခြားအမေရိကတိုက်ရှိ ပြည်များကိုလည်း၊ ကူညီ  
 တိုက်ခိုက်ရန် စကားကမ်းလှမ်းလျက် ရှိလေသည်။ ၎င်းတို့  
 ၏ စကားကမ်းလှမ်းချက်အရ၊ အချို့ပြည်များမှာ- အင်္ဂလန်  
 ဘက်မှ ပါဝင်တိုက်ခိုက်လိုသည့်စိတ်ဆန္ဒများ ရှိကြောင်း  
 ကို သိရှိရလေသည်။ အထူးသဖြင့် အမေရိကန် တို့သည်  
 အင်္ဂလိပ်တို့နှင့် ထာသာချင်းတူ၍ ၎င်း၊ အမေရိကန် တို့မှာ  
 အမေရိကန် တွင် သွား၍နေသည့် အင်္ဂလိပ်များပင် ဖြစ်ရ  
 ကား-နေရှင်စနစ်ချင်း တူသဖြင့် ၎င်း၊ အင်္ဂလန်ပြည်ဘက်

မှ-ကူညီတိုက်ခိုက် လိုသည့် စိတ်ဆန္ဒများ ပေါ်လွင်ထင်ရှားသောက် ရှိလေသည်။ အမေရိက လူမျိုးများ-အင်္ဂလန် အပေါ်ဘွင် မေတ္တာသက်ဝင်စေရန် အလိုငှါ-အင်္ဂလန်တို့က-ငွေမြောက်များစွာ အကုန်ခံပြီးလျှင်၊ အမေရိက ပြည်တွင်-အင်္ဂလန် လူမျိုးတို့သည် ခြောက်ပြစ်ကင်း သူတော်ကောင်းများဖြစ်၍၊ ဂျာမဏီလူမျိုးများမှာ လူဆိုး၊ လူယုတ်မာများ ဖြစ်သည့် အနေရောက်အောင်၊ ရေလဲအမျိုးမျိုး သုံးခါ၊ အမျိုးမျိုးသော စာရွက်စာတမ်း-စာအုပ် များကို ထုတ်ဝေသဖြင့်၊ အမေရိက ပြည်ဘွင် ထာမျှမဗညားစား တတ်သည့် အောက်တန်းစား-လူနဲ့ လူအံ၊ လူနင်းပြားများမှာ-အစားများကို ဝါဒဖြန့်ဖြူးသည့် စာများမှန်း မသိကြသဖြင့်- ထိုစာများဘွင် ရေးထားသည့် အတိုင်း (Gospel Truth) ဂေါ့စပဲလ်တရုတ်- ထုရားဟော ကဲ့သို့ အမှန်ချည်းသာဟူ၍ ယူဆကြပြီးလျှင်၊ မိမိတို့ အပေါ်နှိုး-လွှမ်းမိုးနေသည့် နေရှင်စနစ်များကို သွယ်ငိုက်ခါ အားပေး၍နေကြလေသည်။ ဤကဲ့သို့ အားပေးလိုသည့် စိတ်ဆန္ဒများပို၍လာကြောင်းကို ခုံဖန်ခုံခါ-ဗြိတိသျှ စစ်သားများ၊ သင်္ဘောသားများ၊ ပြင်သစ် စစ်သားများ ဝတ်ရန် အထည် အလိပ်ပို့ကြခြင်း၊ သေးတိုးငွေများ ငှူကြခြင်းပဲ သည့် အမှုများကိုပြု၍၊ အခြား တာဝန်ကို မူကား-တစုံတရာ အားပေးပြုသည်ကို မတွေ့ရချေ။ ယခုအခါ-အင်္ဂလန်တို့သည်- ဂျာမဏီကို ထိထိရောက်ရောက် စစ်တိုက်ခြင်း မပြုချေ။ ဟန်ပြုလေဘက်သာ တိုက်ပြီးလျှင်၊ အခြားတာဝန်

ထွင် ပရိယာယ်စစ်ပွဲ တည်းဟူသော လူအင်အားများမှု လုပ်ငန်းများကို လုပ်ဆောင်လျက်ရှိသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ထိုမှတစ်ပါး-ဝါဒဖြန့်ဖြူးသည့် ဘက်တွင် ငွေပေါင်း မြောက်များစွာ အကုန်ခံကာ- ဗြိတိသျှတို့၏ ဘက်တော်သား များသည်ထက် များရန် လုပ်ဆောင်လျက် ရှိလေသည်။ ဤကိစ္စနှင့် ပတ်သက်၍ အမေရိကန်ပြည်တွင် ငွေမြောက်များစွာ အကုန်ခံပြီးလျှင်၊ ဝါဒ ဖြန့်ဖြူးသည့် အထွက်၊ စာရေးဆရာတစ်ဦးက- အမေရိကန် ပြည်တွင်း အမေရိကန် သားတိုင်း၏ ခုတင် အောက်၌၊ အင်္ဂလိပ်လူမျိုး တယောက် ရှိသည်ဟူ၍ ရေးသား ပြောဆို လေသည်။ [There is an English man Underneath every American's bed]

၁၉၁၄-ခုနှစ်ကမ္ဘာစစ်ကြီး အတွင်းကလည်း အမေရိကန်တို့သည် (Neutrality Act.) ခေါ်- ကြားနေရေး- အခြားတိုင်းပြည်များအရေးတွင် ဝင်ရောက် စွက်ထက်ခြင်း မပြုရမည်ဟူသော ဥပဒေအထက် အရှားရှိသဖြင့်၊ ခန့်ရှင်ချင်းဖြစ်သည့်အားထောင်စွာ အင်္ဂလန်လန်ထက်မှ- ကူညီ တိုက်ခိုက်လိုလျက်နှင့် မတိုက်နိုင်ဘဲရှိရာ- အင်္ဂလိပ် တို့၏ ဝါဒ ဖြန့်ဖြူးချက်ကြောင့် တတိုင်းပြည်လေး အင်္ဂလိပ်ကုလသမဂ္ဂ၏ ထာဝရကား၊ ဧကန်နေရှင်ပါထီ မန်အမတ်ကြီးများအလိုအတိုင်း အင်္ဂလိပ်ထက်မှ အကူအညီပေးကြ နည်းအပြင်၊ စစ် သားများ ပို့၍ တိုက်ခိုက် စေလေသည်။ အမှန်စစ်စစ်ကမ္ဘာစစ်ကြီးအတွင်းက အင်္ဂလန်နှင့်

မဟာမိတ်ဘုံဘက်မှ အမေရိကန်တို့ ဝင်ရောက် တိုက်ခိုက်ခြင်းမပြုသွင်းအင်္ဂလန်အမှူးရှိသော မဟာမိတ်တို့သည် 'မာဆေး စာချုပ်အရ နိုင်ငံများကို ခွဲဝေယူခွင့်ရကြမည်မဟုတ်ချေ' စစ်အခြေအနေမှာ အမှန်ပင် တမျိုးတဖုံ ပြောင်လဲ၍ သွာ ဘွယ်ရာရှိလေသည်။

ယခုအခါ ရုရှားနှင့် ဖင်လန်တို့ စစ်ဘိုက်၍ နေကြရာ ထွင်လည်း အမေရိကန်တို့သည် ဖင်လန်ဘက်မှ ငွေ ချေးခြင်းအားဖြင့်၎င်း၊ လက်နက်များ ရောင်းချခြင်းအားဖြင့်၎င်း၊ အကူအညီပေးပျက်ရှိ၏။ အမေရိကန်တို့ အကူအညီ ပေးခဲ့ခြင်း၏ အကြောင်းပြချက်မှာ နိုင်ငံထက်စီးနင်း လုပ်နိုင်သည့် အင်အားရှိသောပြည်ကြီးများက သေးငယ်သော ပြည်များကို အနိုင်အထက် တိုက်ခိုက်၍ နေခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်ဟူ၍ အကြောင်း ပြ၏။ အခြား တထက်ထွင် (Nentaliv Act) ခေါ်-ကြား နေ ရေး ဥပဒေ ရှိ ခြင်း၊ ၎င်းကဲ့သို့ ကူညီထောက်ပံ့ခြင်းမှာ မိမိဘုံ၏ ဥပဒေ နှိပ်ပင်၊ ဆန့်ကျင်ရာရောက်လေသည်။ ဖင်လန်ဘက်မှ အမေရိကန်တို့ သွယ်ဝိုက်သော နည်းဖြင့်အားပေးခြင်းမှာ ရုရှားပြည်၏ ဝါဒ ကမ္ဘာပေါ်သို့ ပြန့်နှံ့၍ သွားမည် နှို ရိပ်သဖြင့် ကူညီခြင်းဖြစ်သည်ဟူ၍သာ ယူဆဘွယ်ရာရှိလေသည်။

အမေရိကန်တို့သည် စိတ်ကောင်း စေတနာကောင်းရှိသူတို့မှန်လျှင် ကမ္ဘာစစ်ကြီးပြီးစက နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းကြီးတွင် မိမိကိုယ်တိုင်ပါဝင်ခါ နိုင်ငံထက် စီးနင်းမှုများပြုလျှင် နိုင်ငံပေါင်းချုပ်အသင်းဝင်များက အင်အားရှိသမျှနှင့် ထိထိရောက်ရောက် ညီညီညာညာ တိုက်ခိုက်ကြမည် ဆိုလျှင်

မည်သည့်တိုင်းပြည်ကမျှ နိုင်ထက်စီးနင်းမှုများပြုကော၊ တပြည်နှင့်တပြည် လူယူ တိုက်ခိုက်ခြင်းပြုမည် မဟုတ်ပေ။ ယခုမှာမူ အင်္ဂလန်နှင့်ပြင်သစ်တို့အား၊ လက်ဝါးကြီး အုပ်ခါ နိုင်ငံပေါင်းချုပ်အသင်းကြီးကို စိုးမိုးချုပ်ချယ်ခွင့် ပေးရကား။ တရုတ်ပြည်တွင် ဂျပန် ဝင်ရောက် တိုက်ခိုက်သည့် အရေးတွင်၊ ဂျပန် လွန်သည်ဟူ၍ အတိအလင်း အစီရင်ခံချက်ရှိလျက်၊ ဂျပန် အပေါ်တွင်၊ တရုတ်အား အေးယူခြင်း မပြုသည်ကိုထောက်၍ ၎င်းထိုနည်းကဲ့သို့ နိုင်ငံပေါင်းချုပ် အသင်းဝင်များ ဖြစ်ကြသည့် အိတလီ သည် အဘိဇိနိယားပြည်ကို တိုက်ခိုက်ဓဉ်ကင်း။ တရုတ်အား ဝင်ရောက် စွက်တက်ခြင်းမပြုဘဲ မိမိတို့အကျိုးကိုသာလျှင် ကြည့်ကာ လုပ်၍နေရကား။ မည်သည့်တိုင်းပြည်ကမျှ ဤပြည်ကြီးများ အပေါ်တွင်၊ အယုံအကြည်မရှိကြချေ။ အမေရိကန်တို့သည်၊ တတက်တွင် စစ်ပြေငြိမ်းရေး လုပ်ငန်းများကို၎င်း၊ သမ္မတစွယ်စိတ်ထားများကို၎င်း၊ ထားကြရန် အမျိုးမျိုး ပြောဆို၍နေသော်လည်း၊ အခြားတဘက်တွင်မူကား၊ မိမိပြည်ဖြစ် ထက်နက်များကို၊ ရန်သတ္တရ ဖြစ်ပွားနေသည့် ပြည်များအား၊ ရောင်းချ၍ နေသဖြင့်၊ အမေရိကန်လူမျိုးတို့၏ စိတ်ထားမှာ၊ ကျိုးအာဝဏ္ဏိကဲ့သို့ အပြင်တမျိုး-အတွင်းတမျိုး ဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရပါလိမ့်မည်။ အမေရိကန်နှင့်အင်္ဂလိပ်တို့မှာ၊ မီးရတ်နှင့် ကြက်တဆိုင်ထဲ ဆိုသကဲ့သို့ သွေးစပ်ကြသည့်အပြင်၊ နေရှင် ဝါဒသမားများဖြစ်ကြကုန်ကား။ များသောအားဖြင့်၊ စိတ်အနေအထားမှာ တူကြသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ အမေရိကန်တို့နှင့် ခေတ်ကဲ့သို့ မှုမသက်ဆိုင်သည့် မြန်မာပြည်တွင်ပင်၊ နေရှင်



စနစ်အရ အမေရိကန်သမ္မတပြု ဆရာများ၏ လက်ချက်  
 ကြောင့်၊ ဓုန္ဒဘာသာကရင်နှင့် ခရစ်ယန်ကရင်ဟူ၍ ကွဲပြား  
 ခြင်း၊ ကရင်နှင့်မြန်မာ စိတ်ဝမ်းကွဲပြားကြခြင်း၊ ချင်းလူ  
 မျိုးအချင်းချင်းကွဲပြားခြင်း၊ ချင်းနှင့်မြန်မာ တွဲပြားရခြင်း၊  
 ငှေးအခါက မြန်မာစာများကိုသာ အသုံး ပြုသည့်-ချင်း၊  
 ကချင်၊ ကရင်၊ လူမျိုးတို့အား၊ စာအသစ် သူထောင်းပေးပြီး  
 လျှင် လူမျိုးခွဲခြင်း၊ မြန်မာအချင်းချင်း၊ ဓုန္ဒဘာသာနှင့်ခရစ်  
 ယန်ဟူ၍ ကွဲပြားအောင် လုပ်ခြင်း၊ စသော အမှုများမှာ  
 အမေရိကန်လူမျိုးတို့၏ အနိဗ္ဗာရုံ လုပ်ငန်းများ ဖြစ်သည်ကို  
 တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ မြန်မာပြည်တွင်သာမဟုတ်၊ အိန္ဒိယ  
 ပြည် တစ်ပြည်မှစ၍ တကမ္ဘာလုံးရှိ ပြည်ချာတွင်း၊  
 အမေရိကန်သမ္မတပြုဆရာများ ရောက်သည့် နေရာတိုင်း၊  
 ဤကဲ့သို့သာ လူမျိုး အချင်းချင်း စိတ်ဝမ်း ကွဲမှုများ ဖန်  
 တည်း၍ပေးခဲ့သည်ကို တွေ့ရှိရကြသဖြင့်၊ ယခုအခါ၊ အ  
 တိုင်းတိုင်းအပြည်ပြည်တွင်း၊ ခရစ်ယန်သမ္မတပြု ဆရာ  
 များအပေါ်တွင်၊ အယုံအကြည်ကင်းမဲ့၍ နေသည်ကို တွေ့ရှိ  
 ရပေလိမ့်မည်။

ကမ္ဘာစစ်ကြီးအတွင်းက၊ အမေရိကန်တို့မှာ အခြားပြည်  
 များစစ်ဖြစ်၍ နေခြင်းကြောင့်၊ အမေရိကန်ပြည်ဖြစ် ပစ္စည်း  
 များကို၊ နိုင်ငံအသီးသီးသို့၊ ဆက်တက်တန်တိုး တိုး၍ ရောင်းချ  
 ခွင့်ရခြင်းကြောင့်၎င်း၊ အမေရိကန်လုပ်ငန်းလုပ်သည့် ယုံနှင့် သေ  
 နတ် အခြောက် ဗုန်းစသော လက်နက်အမျိုးမျိုးကို ရောင်းချရ  
 ခြင်းကြောင့်၎င်း၊ စီးပွားဖြစ်ထွန်း၍ နေရကား၊ ယခုအခါ၊  
 အမေရိကန်ပြည်သည်၊ ကမ္ဘာပေါ်တွင် အချင်းသာသုံး ပြည်

ဖြစ်၍နေသည်တို့တွေ့ရပေလိမ့်မည်။ အမေရိကန်ပြည်ကမ္ဘာပေါ်တွင် အချမ်းသာဆုံးသော ပြည်ဖြစ်သည်ဟု ဆင်ခြင်းအားဖြင့်၊ အမေရိကန်လူမျိုးတိုင်း ချမ်းသာသည် ဟူ၍ ယူဆသင့်ချေ။ နေ့ရှင် လက်ထပ်ဆုပ် သာသာထောက်သာလျှင်၊ ချမ်းသာကြ၍၊ အချို့အဝက်မှာ၊ စားနိုင် သောက်နိုင် ဖွဲ့သောအဆင့်အတန်းသာရှိပြီးလျှင်၊ ကျန်လူများမှာ၊ လူဆင်းရဲပါများများ ဖြစ်သည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။ ထိုကြောင့်လည်း၊ အမေရိကန်ပြည်တွင် အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်၍၊ စားရမဲ့ သောက်ရမဲ့ ဖြစ်၍ နေသူများ၏ ဦးရေမှာ အခြားပြည်များနည်းတူ။ ထိန်း သန်း ချိ၍ ရှိသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

အထက်ပါ အချင်းအရာများကို ထောက်ခြင်းအားဖြင့်၊ စာတတ်သူများသည်၊ မိမိတို့ဘဝတ်ရသမျှသောစာများသည်၊ အမှန်ကြီးသာမဟုတ်တဲ။ အမှားကြီးသော်၎င်း၊ အမှားနှင့်အမှန် တဝက်စီရေးလွှမ်း၍နေသည်ဟူ၍၎င်း၊ အမှန်ပင်ဖြစ်စေကာမူ၊ မိမိတို့ လိုအင်သည့် အဓိပ္ပာယ်သို့ ရောက်အောင် ဆွဲ၍ရေးသည်ဟူ၍၎င်း၊ လူ၏စိတ်ဓါတ်များကို ဆွဲငင်ရန် အထွက် အသုံးချလို၍၊ လူထိများအောင် ဝါဒဖြန့်ဖြူးခြင်း ဟူ၍၎င်း၊ ယူဆပြီးလျှင်၊ ချင့်ချိန်ပြီးမှ စာများကို ဘတ်ရန် သင့်လေသည်။

**မြန်မာလူမျိုးများ၏နောင်ရေး။**

ဥရောပတိုက်တွင်၊ မြန်မာပြည်ကိုအုပ်စိုးသည့် ဗြိတိသျှ အမှုးရှိသော ပြည်များနှင့်၊ ဂျာမဏီ အစရှိသော ပြည်တို့ ၁၉၀၄ ခုနှစ်တွင် စစ်ဖြစ်သည့်အခါ၊ မြန်မာပြည်ရှိ မြို့ရွာ

အသီးသီးတွင်၊ စစ်စရိတ်အဖြစ်ဖြင့်၊ ငွေပေါင်းမြောက်များ၊  
 စွာကိုးအရေးပိုင်၊ နှစ်ပိုင်၊ မြို့ပိုင်၊ သူကြီး များမှ တဆင့်  
 ၎င်း(OUR DAY) 'အာဝါဒဒေ' ခေါ်-ကျွန်ုပ်တို့နေ့ ခေါ်  
 သည့်ပွဲများကို ကျင်းပပြီးလျှင်၊ ပင်ကိုပင်က ကစားဝါသနာ  
 ပါသည့် မြန်မာလူမျိုးများအား၊ အတားအဆီးမရှိဘဲ၊ ကစား  
 ခွင့်ပေးထားသဖြင့်၊ မြန်မာလူမျိုးတို့ကစားဝိုင်းတွင်ရှုံးသည့်  
 ငွေထဲမှ၊ အချို့အဝက်သော ရာခိုင်နှုန်းများ၊ စစ်စရိတ်အဖြစ်  
 ဖြင့်ပို့လိုက်ရသည်ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ငွေတွင်မကသေး  
 စစ်သားများကိုလည်း ရှာဖွေ စုဆောင်းပြီးလျှင် ပို့ရသေး၏။  
 စစ်သားများ အထူးဖိရောင်းနှင့်လာသည့်အခါ၊ ဝိုင်းဝန်းကြံ  
 ဆိုကြပြီးလျှင်၊ ဖိးရတားရုံကြီးများ၌ ဧည့်ခံပွဲများ ကျင်းပ  
 ကြပြီး ချီးမြှင့်ကြ၏။ ကောင်းချီး ပေးကြ၏။ အမျိုးမျိုးသော  
 ဆုတောင်းများကိုလည်း တောင်းကြ၏။ ကျောင်းအသီးသီး  
 တို့ကလည်း၊ တကျောင်းနှင့်တကျောင်း ဂုဏ်ပြင်ခါ၊ ကစွဲ  
 များခင်းကျင်းပြုသဖြင့်လျှင်၊ ငွေအများဆုံး စစ်စရိတ် ထည့်  
 နိုင်ရန်ကြိုးစားကြ၏။ ထိုစဉ်အခါက၊ မည်မျှ စေတနာရက်  
 ရော ကြသည်ကို၊ အကျယ်ထဝင် ရေးသား၍ပင် ကုန်နိုင်  
 မည်မဟုတ်ချေ။

ကျော့ဘုရင်နှင့်ဟကွ၊ ဗြိတိသျှတိုင်းပြည်၊ ၎င်း၏ အင်ပိုင်  
 ယာနိုင်ငံများနှင့် မဟာ ဒိတ်များအားလုံး၊ ချမ်းသာသုခနှင့်  
 ပြည့်စုံကြပြီးလျှင်၊ စစ်နိုင်ရန် ဆုတောင်းသီချင်းများ ဆို  
 ကြ၏။ "ကျော့ဘုရင်ရွှေရန်း၊ နေ့နှုန်းပမာတူ၊ ထီးတရာသရဖူ၊  
 အုပ်ပိုးခါယု၊ ဆရာစိန်-တေးသီချင်း၊ တေးကင်းဆောင်ယူ၊

ဂဗိတ်မြိတ်နိ-သာသာကြည်ကြည်ပိုင်းထို၊ တာလင်-ဂျာမန်  
 တိုင်းကံ၊ မဆိုင်းဘဲ-အောင်တော်မှု” ဟူသော-သီချင်း ကိုး  
 လူကြီး-လူငယ်-လူလပ်တိုင်း-အရသာ ခံ၍၊ သီဆိုကြ၏။  
 တုန်းတော်ကြီးများအေးလည်း၊ စစ်ရုံပုံငွေထဲမှ၊ ဆွမ်းပင့်၍  
 ကျွေးပြီးသောအခါ၊ မြိတ်သျှတို့စစ်နိုင်ကြစေရန်၊ ပရိတ်ချား  
 ရွတ် ပြီးလျှင်၊ မေတ္တာပို့ခြင်း၊ ဆုတောင်း ပတ္တနာပြုခြင်းများ  
 ကံ၊ စိတ်အားထက်သန်စွာပြုကြ၏။

ထိုစဉ်အခါက၊ မြန်မာလူမျိုးများ၏ စိတ်တွင်၊ အကယ်၍  
 အင်္ဂလိပ်တို့စစ်နိုင်လျှင်၊ မြန်မာပြည်ကလည်း၊ တနည်းတဖုံ  
 အားဖြင့်၊ လွတ်လပ်ရေးမရစေကာမူ၊ တနည်းနည်းနှင့် အကျိုး  
 ခံစားရလိမ့်မည်ဟု မြော်လင့်ခဲ့ကြ၏။ စစ်တပ်ထဲသို့ ဝင်ပြီး  
 လျှင်၊ စစ်မှုထမ်းသူများကမူကား၊ “သေလျှင်မြေကြီး-ရှင်  
 လျှင်ရွှာထီး” ဆိုသည့်စကားအတိုင်း၊ စစ်ပြီး၍ပြန်လာသည့်  
 အခါတွင်၊ စစ်ဗိုလ်ကြီးများအဖြစ်ဖြင့်၊ စစ်မှုကိုဆက်လက်၍၊  
 ထမ်းရလိမ့်မည် ဟူ၍ ၎င်း၊ မြို့အုပ်ကြီး၊ ဝန်ထောက်ကြီး၊  
 အရေးပိုင်ကြီး၊ ခန့်ထားလိမ့်မည်ဟူ၍၎င်း၊ အမြော်လင့်ကြီး  
 မြော်လင့်ခဲ့ကြ၏။ သို့ရာတွင်၊ စစ်ပြီး၍ ပြန်လာသည့်အခါ၊  
 မြော်လင့်ခဲ့သည့်အတိုင်း ဘာမျှ မဖြစ်သည်သာမက၊ စစ်  
 သားများအဖြစ်ဖြင့်ပင်လျှင် ဆက်လက် အမှုထမ်းခွင့်ကိုပင်  
 မပေးတော့ဘဲ၊ စစ်တင်ကို တခါတည်း ပျက်ဆိမ်းလိုက်လေ  
 သည်။ ထိုအခါ စစ်သားများနှင့်တကွ ၎င်းတို့၏ ဆွေးမျိုး  
 သားချင်းများ၏စိတ်ထဲတွင်၊ “မိ-အညာခံရဒါတ်” ဟူ၍၊

တတွတ်တွတ်ပြောဆိုကြပြီးလျှင်၊ စိတ်အပျက်ကြီး ပျက်၍  
နေကြ၏။

၁၉၁၈-ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၁၁-ရက်နေ့ တွင်(Ger-  
man's Surrender) ဂျာမဏီ လူ မျိုး တို့- လက် နက်  
ချပြီ ဟုသောကြော်ငြာချက်ကို၊ မြန်မာပြည်က ကြားထိရ  
သောအခါ၊ တတိုင်းတပြည်လုံးဝမ်းခြောက်ဝမ်းသာ ဖြစ်ကြ  
၏။ တတိုင်းပြည်လုံး၏ ဆုတောင်းချက်နှင့်ပြည့်စုံ၏။ ထိုစဉ်  
အခါက၊ မြန်မာမင်း၏ ရွှေလက်ထက်ဘော်ကို မှီလိုက်သည့်  
လူကြီးများမှာမူကား၊ သတင်းစာ ရောက်သည့်အချိန်မှစ၍၊  
အစအဆုံးဘတ်၍ပြီးလျှင်၊ အကြောင်းမည်သို့ ရှိသည်မသိ၊  
“သတင်းစာများ-သောက်၊ ဟုတ်ကိုမဟုတ်ပါဘူး၊ ရေးချင်  
တာ-ရေးတော့ခါတဲ” ဟူ၍-ညည်းညူ ပြီးလျှင်၊ ၎င်းတို့  
အထိုးကြီးအချင်းချင်း စစ်သတင်းနှိုးနှောကာ၊ သန်းခေါင်  
ကျော်သည့်တိုင်အောင်၊ အချိန်ကို မြန်းကြပြီးနေကြသော်  
လည်း၊ နောက်တနေ့တွက်မည့်သတင်းစာကိုသာလျှင်၊ မြော်  
လင့်တောင်းတနေသည်ကိုသာ တွေ့ရှိရလေသည်။

ထိုစဉ်အခါက၊ အရေးတော်ပုံ မှီလိုက်သည့်အထိုးအိုကြီး  
များဆန္ဒတွင်း၊ အရှုံးအနိုင်စာရင်းကို၊ ထိထိရောက် ရောက်  
ထိလိုကြ၏။ ၎င်းတို့၏စိတ်တွင်း၊ စူးစိုက်ရာဘက်ကို အနိုင်ရစေ  
လို၏။ ဤကဲ့သို့စိတ်ဆန္ဒများရှိသည့်အချိန်တွင်၊ သတင်းစာ  
များ၌ တိထိရောက်ရောက် အသေအပျက်စာရင်းနှင့်၊ အ  
ရှုံးအနိုင်စာရင်းကိုကြည့်လိုကြ၏။ သို့ရာတွင်၊ ၁၈၅၄-ခု၊  
စက်တင်ဘာလ ၂၀-ရက် နေ့တွင်၊ ရုရှားနှင့် အင်္ဂလိပ်တို့

တိုက် သည့် စစ်ပွဲ ( Battle of Alma ) “ဆဲလ်မားမြို့ တိုက်ပွဲ” နှင့် အင်္ဂလိပ် တပ်မှ စစ်သားပေါင်း-နှစ်သောင်း ငါးထောင် သေဆုံးသည့်အနက်၊ တသောင်းခြောက်ထောင် တို့မှာ၊ စစ်အုပ်ချုပ်မှု နားမလည်၍ သေဆုံး ရသည်ဟု “ဖလောရင်(စ်) နိုက်တင်းဘား (Florence Nightingale) ခေါ်-သူနာပြု ဆရာမ ကြီးက၊ စစ်တပ် နေ့ကိသို လိုက်ပြု လျှင်၊ သူနာ ပြုအလုပ် လုပ်ရာ-၌၊ အမေခြင်း၊ အဖျား ရောဂါ ဖွဲ့ခြင်းတို့ကြောင့် သေဆုံးရကြောင်းတို့၊ ထုတ်တော် ပြောဆို ရာထွင်၊ သတင်းပ.၌ ထည့်သွင်း ကူးရေးခြင်း ကြောင့်၊ တတိုင်းပြည်လုံးထိသဖြင့်၊ အစိုးရတို့အား ပါ်ထွင်၊ လေးနက်စွာ အပြစ်ဆိုကြလေသည် ထိုနည်းတူ၊ စစ်သတင်း များတို့၊ မှန်ကန်စွာ မထည့်တားချေ၊ သို့ဖြစ်ရကား၊ စစ် သတင်း အပြည့်အစုံမကြည့်ရသဖြင့်၊ မကြေမနပ် ဖြစ်ကြ ခြင်းကို၊ အပြစ်မဆိုနိုင် ချေ။

မြန်မာပြည်နည်းတူ အိန္ဒိယပြည်ကလည်း၊ ဂန္ဓီကြီး များခါ စစ်သားများ ဝုဆောင်းပြီးလျှင်၊ အင်္ဂလန်တပ်မှ လူအား ငွေအားနှင့် ကူညီခဲ့လေသည်၊ ဂန္ဓီစဉ်အခါက၊ စစ်ကြီးပြီး ၍ အင်္ဂလိပ်တို့ နိုင်သည့်အခါ၊ အိန္ဒိယပြည်ကို ဟုန်းစူးပေး လိမ့်မည်ဟူ၍ ခိုးသားစွာ ယုံကြည်ခဲ့လေသည်၊ သို့ရာတွင် ဂန္ဓီတို့ကူညီမှုကြောင့်၊ ဂန္ဓီတို့နေသည့် အိန္ဒိယပြည်နည်းတူ အခြား ပြည်သစ်များသည် အင်္ဂလန်ပြည်၏လက်အောက်သို့ ကျန်အဖြစ်ဖြင့် ရောက်၍ လာလေတော့သည်၊ ထိုပြည်များ ကျန်ဘဝသို့ ရောက်ရခြင်းအတွက်၊ ဂန္ဓီအမျိုးရှိသော နိုင်

ငံရေး ခေါင်းဆောင်ကြီးများလည်း အပြစ်မကင်းကြချေ။  
 ထို ဥပဒေက စစ်ကြီး ဖြစ်သည့်အခါ၊ အိန္ဒိယပြည်အား  
 ဗြိတိသျှအစိုးရတို့က ဂတိ ပေးသည့်အတိုင်း၊ လွတ်လပ်  
 ရေးမပေ တဲ လွတ်လပ်ရေးကို ဆုတောင်းသည့် သူ  
 များကို နှိပ်ကွပ်ရန် 'ရော့လက်အက်' (Rowlet Act)  
 ခေါ် ဥပဒေကို ထုတ်ပြန်ကြေငြာလေသည်။ ထိုအခါတွင်မှ  
 ဂန္ဓီ အဖွဲ့ရှိသော ခေါင် ဆောင်ကြီးများ မှာ၊ မိမိတို့ ပြုမိ  
 သမျှကို နောင်တကြီးစွာ ရကြလေတော့သည်။

ထို့ကြောင့် 'ခဲမှန်ဘူးသည့် စာသူငယ်' တည်းဟူသော  
 အိန္ဒိယပြည်သည်၊ ယခုစစ်ပွဲတွင် တစုံတရာ တိတိဆရာကို  
 ရောက် ကူညီမည်ဟူ၍ ပြောဆိုခြင်းမပြုတဲ။ မိမိတို့အား  
 လွတ်လပ်ရေး ပေးမှုကိုသာလျှင်၊ တောင်းဆိုချက် ရှိသည်  
 ကို တွေ့ရှိရလေသည်။ ၁၉၁၄-ခုနှစ်က အိန္ဒိယ ပြည်သူ  
 ပြည်သားများမှာ၊ မြန်မာပြည်နည်းထု ရက်ရက် ရှေးရော  
 အင်္ဂလန်ကို ကူညီခြင်း၊ ဆုတောင်းခြင်း၊ မေတ္တာပို့ခြင်း၊  
 စသောအမှုများကို ပြုကြလေသည်။

ယခုစစ်ပွဲတွင်မူကား အိန္ဒိယပြည်ကလည်း လွတ်လပ်  
 ရေး တောင်းလျှော်ရှိ၏။ မြန်မာပြည်ကလည်း လွတ်လပ်  
 ရေ တောင်းလျှော်ရှိ၏။ စစ်စရိတ်ပေးမည်၊ စစ်သား ရန်ပေး  
 မည်ဟု၊ ရှေးကကဲ့သို့ရက်ရက်ရှေးရှေး၊ ရှာဖွေ စုဆောင်း၍  
 ပေ မည့်သူများ ပေါ်ပေါက်၍ လာသည်ဟု ကြားရချေ။  
 လက်အောက်ခံတိုင်း၊ ပြည်တိုင်းလိုပင်၊ ယခုအခါသည်၊ အခါ  
 ကောင်းဖြစ်၍ အင်္ဂလန်ပြည် ဒုက္ခရောက်သည့် အချိန်တွင်

နောက်ပိုင်းက 'မြေပူရာကင်းမှောက်' ထုတ်ချမည်ဟူ၍သာလျှင် စိတ်ထဲ၌ သဘောပိုက်ဟန်တူလေသည်။ ဤကဲ့သို့ သဘောမျိုးပိုက်ကြသည့် တိုင်းသူပြည်သားများအားအပြစ်မဆိုသာ ချေးပမာဆိုလျှင် အိုင်ပတလန်သည်၊ နှစ်ပေါင်းများစွာ ဗြိတိသျှ၏ လက်အောက်တွင် ကျွန်အဖြစ်ဖြင့်နေရ၍ ၎င်းတို့အား ဟုတ်မရှားပေးရန် အခါခါတောင်းဆိုသော်လည်း မရခဲ့ချေ။ သို့ရာတွင် ၁၉၁၄ ခုနှစ် ကမ္ဘာစစ်ကြီးဖြစ်သည့်အခါမှ အကြပ်ကိုင်နိုင်သဖြင့် လွတ်လပ်ရေးကိုရခဲ့လေသည်။ ဤသည်ကို ထောက်သဖြင့် လွတ်လပ်ရေးသည် ဆုအဖြစ်ဖြင့် ၎င်းလက်ဆောင်အဖြစ်ဖြင့် ၎င်း ပေးရန် တောင်း စကောင်းသော အလုပ်ဟုတ်သည်ကို သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။ တောင်း၍လည်း ရရှိ ထူးစံမရှိခဲ့ဘူးချေ။

မိမိနေသည့် တိုင်းပြည် လွတ်လပ်ရေးရရန် တိုင်းသူပြည်သားများ ဝတ္တရားသာဖြစ်၍၊ ထို ကျွန်နိုင်ငံရှိတိုင်းသူပြည်သားကများ သူလိုချင်ချင်နှင့် ထပ်ထပ်ချောက်ချောက် ကြိုးစားလုပ်ဆောင်မှသာလျှင်၊ လွတ်လပ်ရေးကို ရနိုင်ပေလိမ့်မည်။ အမေရိကန်တို့သည် မိမိတို့အပေါ်တွင် အင်အားက အညွန့်ရူးလိုမှုများ လုပ်၍နေသည်ကို မခံမရပ်နိုင်သဖြင့် ပုန်ကန်ခြင်းနားရာတွင် ပြင်သစ်တို့၏ လက်နက်အင်အား၊ လူအင်အားနှင့် တကွ အကူအညီများကို ရ-ရကား၊ အမေရိကန်တို့မှာ လွတ်လပ်ရေးကိုမကြံလေသည်။ ဤကားအခွင့်အခါကောင်းကိုကြည့်၍ အမေရိကန်တို့လွတ်လပ်ရေး အရယူခြင်းဖြစ်၏။ ဩစတရီးယား အင်ပိုင်ယာကြီးကို ကျွန်တို့



စတင်တိုက်ခိုက်သောအခါ၊ ဟန်ဂေရီတို့သည်၊ ဩစတြီးယား အောက်မှ လွတ်လပ်ရေးကိုအရယူခဲ့ကြ၏။ ထိုနည်းတူ အီတလီတို့သည် လွတ်လပ်ရေးကို အရယူခဲ့ကြ၏။ ( Ottoman Empire ) အေ့တို့မန် အင်ဒိုငယ်ယာခေါ် တူရကီ အင်ဒိုငယ်ယာကြီးသည်၊ လက်အောက်ခံ ပြည်များကို၊ မနိုင်မနင်းနှင့် ဆုပ်ချုပ်နေသည့် အချိန်တွင်၊ ဘေးလကန် ပြည်နယ်များသည်၊ အသီးသီးလွတ်လပ်ရေးကို အရယူခဲ့ကြလေသည်။ ကန္တာစစ်ကြီး အတွင်းက ဖင်လန်ပြည်ကလေးပင်လျှင်၊ မိမိလွတ်လပ်ရေးကို ကျွဲမဖီ၏ အတူအညီနှင့် ရှုရှားတို့ကံမှအရယူခဲ့၏။ ဤကဲ့သို့အခွင့်အခါကောင်း ကြီးသည့်အခါ မဟာမိတ်ကောင်းများကိုသည်းရှာရန်လိုသဖြင့်၊ မဟာမိတ်ကောင်းရှာ၍မထွေ့လျှင်၊ လွတ်လပ်ရေးအောင်ပန်းကို ရ-ရန် အထော်ပင်ခဲယဉ်းသည်ကိုထွေ့ရှုပေလိမ့်မည်။ ထို့ရာတွင် များသောအားဖြင့်၊ အကူအညီမှာ အလိုအလျောက် ပေါ်ပေါက်၍သာတတ်သည်ကို ထွေ့ရလေသည်။

ဥပမာ ဆိုလျှင် ၁၉၁၄-ခုနှစ် ကန္တာစစ်ကြီးအတွင်းက အာရှေဗျား ပင်လယ်တိုက်ရှိ ယရုအခါ အီရက်၊ ခေါ်မဆိုပိုတေးမီးယား၊ အေရှားရိုင်းနား၊ အာရှေဗျ၊ ပါလက်စတိုင်း စသော ပြည်များကို အင်္ဂလိပ်တို့က တူရကီတို့၏ လက်အောက်မှ လွတ်မြောက်ရန် ထင်၍ပေးမည်ဟု ဆိုပြီးလျှင်၊ လက်နက်အင်အားနှင့် ငွေအင်အား ထောက်ပံ့ရန် ဝန်ခံလိုက်၏။ ထိုပြည်ရှိတိုင်းသူပြည်သားများ၏တာဝန်မှာ ၎င်းတို့အပေါ်တွင် ဆုပ်စိုး၍နေသည့် တူရကီ အစိုးရအား

ခုခံတိုက်ခိုက်ရန်ဖြစ်၏။ ထိုစဉ်အခါက ထို အာရပ်, လူမျိုးများ၏ကိုယ်စား ခေါင်းဆောင်ဖြစ်သူ ဟူမိန် က၊ တူရကီလက်အောက်ကလွတ်လျှင်၊ အင်္ဂလိပ်တို့က ၎င်းတို့၏ လက်အောက်တွင် ကျွန်ုပ်တို့အဖြစ်ဖြင့် ထားရှိမည်ကို စိုးရိမ်သောကြောင့်၊ ရတီပြတ် သိမ်း လက်ကလွတ်—စွန်းစွန်လက်ကလွတ် သိမ်း၊ မဖြစ်သေအောင် အင်္ဂလိပ်တို့ထံမှ ဂတိခံဝန်ချုပ်ကို တောင်းသောအခါ၊ လွတ်လပ်ရေးကို ရပါစေမည်ဟူ၍၊ အင်္ဂလိပ်တို့၏ကိုယ်စား အိုဂျစ်ပြည် မဟာဝန်ရှင်တော် မင်းကြီး (Sir Mac Mahon) ဆာ-မက်မဟွန်တို့ သဘောတူညီချက် လက်မှတ် ထိုးလေသည်။

ဤကဲ့သို့ လက်မှတ် ထိုးပြီးသောအခါ၊ အာရပ် တို့မှာ အင်္ဂလိပ်တို့အပေါ်တွင် အထူးယုံကြည်ကိုးစားလျက် ရှိကြ၏။ သို့ရာတွင် အာရပ် တို့နှင့် ချုပ်သည့်စာချုပ်မှာ မှင် မချောက်မှီ အင်္ဂလိပ်-ရုရှား-ပြင်သစ်၊ သုံးဦးလက်မှတ်ထိုးပြီးလျှင်၊ ထိုတူရကီ လက်အောက်မှ လွတ်မြောက် လာမည့်ပြည်များကိုခွဲဝေယူကြရန်သဘောတူကြလေသည်။ ဤသည်ကို ထောက်သဖြင့်၊ ခန့်ရှင်နိုင်ငံကြီးသားများသည် စာချုပ်များကို စက္ကူစုတ်ဟူ၍ သဘောထားကြောင်းနှင့် ဂတိ စကားများကို ပြီးပြီးပြောက်ပြောက် အပျော်သမ်း ပြောသည့် စကားများကဲ့သို့ ယုမှတ်လေ့ ရှိသည်ကို သိနိုင်ပေလိမ့်မည်။ စစ်မပြီးမှီ ရုရှားတို့ထွက်ရှံသွားသဖြင့်၊ ထိုဝေခွဲဝေမှု ထပ်ငန်းမှာ အထမမြောက်ဘဲ ရှိလေသည်။ ထိုကြောင့် ပါလစ်(စ)တိုင်းပြည်မှည့်၍ အခြားပြည်နယ်များ

မှာ အသီးသီး အတိုက်အခံပြောဆိုပြီးမှ လွတ်လင်ရေး ရကြ၏။ ပါရစ်(စ)တိုင်းပြည်ကိုမူကား၊ အင်္ဂလန်အစိုးရ တို့က ကပ်ကပ်သတ်သတ် ဖဲ့၍ယူ ထားလိုက်သဖြင့် ယခုထက်တိုင် ဖြိုတိသု၏ လက်အောက်တွင် ကျွန်အဖြစ်ဖြင့် နေကြရသည်ကို တွေ့ရပေလိမ့်မည်။

ဤသည်ကိုထောက်သဖြင့်၊ လွတ်လပ်သော တိုင်းပြည် အနေနှင့်နေရမှု၊ ကျွန်နိုင်ငံအဖြစ်ဖြင့်၊ နေရမှုတို့မှာ၊ အချိန်ကာလ အခွင့်အခါနှင့်၊ တိုင်းသူပြည်သားများ၏ စိတ်ဆန္ဒများ အပေါ် တည်၍နေသည်ကို တွေ့ရှိရပေလိမ့်မည်။

ဗြိတိသျှတို့ အတို့မှာမူကား။ မိမိတို့တိုက်ခဲ့ကြသည့် စစ်ပွဲများမှာ တိုင်းသူပြည်သားများ အကျိုးထက်၊ အထက်တန်းစား ဓနရှင် ဆော်ကျော့များအထက် အကျိုးက ပိုမိုများပြားစေသည်။ ထိုမှတစ်ပါး ဓနရှင်စနစ်နှင့် လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများကိုဖွင့်ခါ၊ နှစ်စဉ်များကို ကမ္ဘာ တဝှမ်းလုံးတွင် လူကြိုက်ပါး၍ နေပြီဖြစ်ရကား ထိုမျှတမည် ပြောင်းလဲရန်လိုပေလိမ့်မည်။ အင်္ဂလိပ်အစိုးရသည်လည်း မိမိတို့ ပြည်ထွက်ပစ္စည်းများကို အခွန်အကောက်မရှိဘဲ လွတ်လပ်စွာ ထင်ပို ရောင်းချပြီးလျှင်၊ ထို ကူးသန်းရောင်းဝယ်မှုကိုသာလျှင်၊ ခိုးသားဖြောင့်မတ်စွာ အခြားတိုင်းပြည် များနှင့်၊ ဆက်ဆံရန်သင့်လေသည်။ သို့မဟုတ်မူ၍ ယခုအတိုင်း အတိုင်းတိုင်းအပြည်ပြည်ကုန်သွယ်လက်အောက်ခံ နိုင်ငံများကိုဖွင့်ပြီးလျှင်၊ နိုင်ငံထက်စီးနင်းမှုများပြုခါ၊ အတ္တန်ချေး၍နေကြမည်ဆိုလျှင်၊ ဤကဲ့သို့ဓနရှင်စနစ်ပဲကြီးမှ မလွတ်နိုင်ကြ ထေ့တဲ၊ အားလုံးသောပြည်များပျက်စီးမှသာလျှင်၊ ငြိမ်

ချမ်းရေးကို ရမည့်အခြေသို့ရောက်၍နေလေသည်။ ထင်ရှားသော သက်သေမှာ၊ အကယ်၍ အင်္ဂလန်နှင့် မဟာမိတ်တို့သည်၊ ဗာဆေး၊ စာချုပ်အရ၊ တိုင်းပြည် နိုင်ငံသစ်များကို မိမိတို့လက်အောက်သို့ သွတ်သွင်းပြီးလျှင်၊ ရန်သူဖြစ်သော တန်ခိုးကြီးနိုင်ငံများကို ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်ကာ၊ မိမိတို့သာလျှင် နေရာထကာတွင် အညွန့်ခူးခြင်း၊ လုယူစားသောက်ခြင်း၊ စီးပွားရှာခြင်းအမှုများကို မပြုမူဘဲ၊ လွတ်လပ်စွာ ကူးသန်းရောင်းဝယ်မှု၊ လွတ်လပ်စွာ ပင်လယ်များကို အသုံးပြုမှု၊ တိုင်းပြည်အသီးသီးအား မိမိတို့တိုင်းပြည်အရေးကို ကံ့ယံတိုင် ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ခွင့်များကိုပေး၍ထားမည်ဆိုလျှင်၊ ယခု အခါကဲ့သို့သော စစ်ပွဲကြီးမျိုး ပေါ်ပေါက်သာမည် မဟုတ်ချေ။

ထိုကြောင့် အင်္ဂလန်တို့သည်၊ စစ်တိုက်စဉ် အခါက၊ ယခုစစ်ပွဲမှာ တိုင်းပြည် အသီးသီး၏ လွတ်လပ်ရေးနှင့်၊ ဒီမိုကရေစီ၊ ခေါ် အများဆန္ဒအတွက် တိုက်၍နေရပါသည်။ ဟူ၍ပြောဆိုခဲ့ရာ၊ မိမိတို့ပြောဆိုသည့်စကားနှင့်ညီညွတ်ရန် အလို့ငှာ၊ လက်အောက်ခံ တိုင်းပြည်များကို 'သဘောကြီးကြီး ထားပြီးလျှင်၊ လွတ်လပ်ရေးကို ပေးမည်ဆိုက၊ ဗြိတိသျှတို့အပေါ်တွင်၊ တကန္တာလုံးက အယုံအကြည်တိုး၍လာပြီးလျှင်၊ ယခုစစ်ပွဲကြီး၌ စိတ်ရောက်ပုံပင်၊ ဗြိတိသျှတို့ဘက်မှ၊ ကူညီ တိုက်ခိုက်ထွယ်ရာ ရှိလေသည်။ ထို မဟုတ်မူ၍ လက်အောက်ခံ တိုင်းပြည်များ အား ရှေးကနည်းတူ၊ ပရိယာယ်စကားများသုံးခါ၊ ဆက်လက်၍ ပြုမူနေပါမူ၊ လက်အောက်ခံပြည်များမှာ၊ အရေးကြီးသည့်အခါ၊ မရအရ၊ တည်းနည်း လွတ်မြောက်အောင် ကြိုးစား လုပ်

ဆောင်ကြပေလိမ့်မည်။ ထိုသို့ထွက်ရသည့်အခါ၊ ပိတ်ဆွေအဖြစ်နှင့်၊ ထွက်ရတဲ့ ရန်သူအဖြစ်ဖြင့်၊ ထွက်ကြရမည်ဖြစ်သဖြင့်၊ နောင်ထက်အောက်ခံပြည်များ၏ အကူအညီ လိုသည့်အခါ မရတဲ့နဲ့ပေလိမ့်မည်။ ထို့ကြောင့် (Barrets of Wampole Street) ဝင်ပိုသင်မှ ဘားရက်အိမ်သားများကဲ့သို့ တခင်ဖြစ်သူက သားထိုးများ အင်္ဂတိုင် နိုင်ထက်စီးနင်း ကြပ်တည်းစွာ ချုပ်ချယ်ထွန်းရကား၊ သားထိုးများမှာ၊ မခံနိုင်သည့်အဆုံး၌ တယောက်ပြီးတယောက် တခင်ကံ့စွန့်ပစ်ခါ၊ နေအိမ်မှ ထွက်သွားကြသဖြင့်၊ စင်းရဲဒုက္ခရောက်ရသည့် ဘားရက်အိမ်သားတို့ တခင်၏ ပုံပြင်ကဲ့သို့ ဖြစ်မည်ကို သတိပြုသင့်လေသည်။



**အမွှာစကား၊**

ကျွန်ုပ်သည် ဤစာအုပ်ကိုရေးစဉ်အချိန်တွင် ကောင်းစွာကျန်း ခခြင်းမရှိပါ။ ထိုမှတစ်ပါး- အမှီသဟဲပြုရန် စားအုပ်များကိုလိုသလောက်ဘတ်ခွင့်မရသဖြင့်၊ စာအုပ်မှာ ပြည့်စုံသင့်သလောက် မပြည့်စုံနိုင်ချေ။ ဤစာအုပ်ရေးရခြင်း၏ရည်ရွယ်ချက်မှာ မြန်မာလူမျိုးများ မိမိတို့အခြေကို ထိရန်အတွက် ဖြစ်၍ ထွတ်ထပ်ရေးကို အခွင့်အခါ အားထုတ်စွာ၊ ရယူနိုင်ရန်အလို့ငှါ၊ ရေးသားခြင်းဖြစ်လေသည်။

ဤစာအုပ် ရေးရာတွင်၊ အောက်ပါ စာအုပ် များကို အမှီသဟဲပြု၍ ရေးသားရလေသည်။ “စတူးစတ်ချေ့စ်” (Stuart Chase) ရေးသော (The Tragedy of Waste) ခေါ် အသဟဲသဟဲပြုန်းတည်းရခြင်း၏အပြစ်ဆိုးကြီးခေါ် စာ

အုပ်၊ 'ဂျီ-ဒီ-အိတ်ချ်-ကိုးထ်' (G.D.H. Cole) ရေးသော (War Aims) 'စစ်ရည်ရွယ်ချက်'ခေါ် စာအုပ်၊ 'ဆိုင်-ဟန်း-ဟင်းဇေး' (Simon Haxey) ရေးသော (Tory M.P.) "နေရှင်အဖွဲ့ဝင်ပ'ဝီမန်အမတ်"ခေါ် စာအုပ်၊ "အေ-အယ်-မာတင်" ( A.L.Morton) ရေးသော ( A Peoples' History of England ) ' အင်္ဂလန်ပြည်ရာဇဝင်လက်ဆွဲ' ခေါ် စာအုပ်၊ 'ဗီ-ဂျီ-လင့်ခ်' ( Vigilantes ) ရေးသော (Between 2 Wars)'စစ်နှစ်ခုစပ်ကြား'ခေါ် စာအုပ်နှင့်အခြားမှတ်တမ်းမှတ်ရာ စာအုပ်များမှ ကောက်နုတ်ချက်များဖြစ်၍၊ စာတတ်သူတို့၏ ဗဟုသုတအလို့ငှာ၊ ရေးသားခြင်း ဖြစ်ရာ၊ စာတတ်သူတိုင်းသည်၊ ဤစာအုပ်ကို တတ်ရင်း လွတ်လပ်ရေးကို အမှန်လိုချင်တပ်မက်သည့်၊ မိတ်ဖွားပေါ်ပေါက်လာရန်အတွက် ရေးသားခြင်း ဖြစ်ပေသည်။

ဤစာအုပ်ရေးသားရာ၌၊ ဖော်ထုတ်ဆင်းရဲသားအကျိုးဆောင်အဖွဲ့၊ အလုပ်သမား၊ ဌာနဆိုင်ရာအကျိုးဆောင် ကိုအောင်သင်း၏ အကျအညီဖြင့်ရေးရသဖြင့်၊ မှတ်တမ်းမှတ်ရာများ ရှာဖွေရဆောင်းပေးခြင်း၊ စာများကို မွန်းမန်ပြင်ဆင်ပေးခြင်း အတွက်၊ ကိုးအောင်သင်းအား အထူးကျေးဇူးတင်ပါကြောင်း၊

ဤစာအုပ်သည် မြန်မာလူမျိုးများ မိမိတို့ ကြွန်တဝမှ လွတ်မြောက်ရာ လွတ်မြောက်ကြောင်း လုပ်ဆောင်ရာ လမ်းကြောင်းအတွက်၊ အထောက်အပံ့ ဖြစ်ပါစေသတည်း။

ဘဒိုင်

၁၃၀၁-ခုနှစ် တပို့တွဲလဆုတ် ၉-ရက်၊

